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گروه خبر // معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه سلام رئیس جمهور را به تمام مردم و مسؤولان هرمزگان 
می رسانم و دولت در کنار مردم در صحنه خواهد بود، گفت: بنیاد مسکن به سرعت، کار بازسازی و ترمیم منازل 

را به عهده بگیرد تا به مشکل زمستان و بارندگی نرسیم. 
   جلســه ستاد مدیریت بحران هرمزگان به ریاست محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور در سالن اجتماعات 
استانداری هرمزگان برگزار شد.مخبر در این جلسه ضمن تقدیر از استاندار، مدیران استانی، سپاه، بسیج و نیروی 
انتظامی بواسطه حضور در جمع مردم و کمک رسانی ها، اظهار داشت: چهار روستا اکنون با مشکلاتی مواجه اند؛ 
سه روستا مشکل آب و برق دارند که رفع خواهد شد.وی افزود: جلسه ای طی روزهای آینده در تهران با موضوع 

زلزله هرمزگان خواهیم داشت و در این خصوص جمع بندی خواهیم کرد.
   معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه طبق مشاهدات عینی، کسی مشکل چادر ندارد و کار به خوبی پیش 
رفته است، گفت: حضور مسؤولان، مردم را دلگرم کرد.مخبر خطاب به اعضای جلسه گفت: بحث تغذیه مردم را 

جدی بگیرید و خواهش دارم که امکان پخت و پز را فراهم و غذای گرم به مردم بدهید.
*  بنیاد مسکن به سرعت کار بازسازی را آغاز کند

  وی ادامه داد: بنیاد مسکن فورا و به سرعت، کار بازسازی و ترمیم را به عهده بگیرد و پیش از آغاز زمستان و 
بارندگی در این استان کار را آغاز کند.مخبر ضمن تشکر از کمک های بسیج و سپاه افزود: ساخت مسکن را با 

اشتغال منطقه ای توامان دنبال کنید.
  معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه برخی از مردم دام های خود از دســت داده اند که باید خسارات آنها را 
جبران کنیم، افزود: بنیاد برکت به میدان بیاید و مشکل کار مردم و اشتغال روستایی را رونق دهند .مخبر تصریح 
کرد: ســوله مدیریت بحران با کارکرد چندمنظوره خیلی ضروری است و باید در بندرعباس و مناطق بحرانی 
راه اندازی شود.وی افزود: برخی روستاها روی گسل قرار دارند و ضرورت دارد پایگاه امدادی در این روستاها 

راه اندازی و تقویت شود و همین طور پایگاه راهداری نیاز داریم.
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اعلام آمادگی 
فولاد هرمزگان برای 
کمک به زلزله زدگان

کمبودی در تامین سوخت 
مورد نیاز مناطق 

زلزله زده وجود ندارد

رئیس جمعیت هلال احمر:
۱۳۷ روستا تحت تاثیر زمین لرزه 

قرار گرفتند

مراجعه ۳۲ مصدوم زلزله 
به بیمارستان خلیج  فارس
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بقاع متبر
آماده ارائه خدمات به مردم زلزله  زده 

اعلام برنامه های هفته کتاب هرمزگان

خدمات رسانی
 به روستاها متوقف نشود

ادامه از تیتر یک // 
  معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه برخی 
پل ها آسیب اساسی دیده اند و به احداث دوباره 
نیاز دارند، خاطرنشان ساخت: بازسازی مدارس 
با فوریت انجام شود تا سریع تر بازگشایی شوند. 
مردم به اینترنت نیاز دارند و باید کار بیشتری 
در ایــن خصوص صورت بگیــرد. وی ادامه 
داد: مشکل کمبود تخت بیمارستانی را باید در 
هرمــزگان رفع کنیم و همین جا از آقای وزیر 
بهداشت می خواهم که فکری اساسی به حال 

هرمزگان شود تا به متوسط کشوری برسد.
* دولت در کنار مردم هرمزگان خواهد 

بود
  مخبر با بیان اینکه مردم باید جانب احتیاط را 

رعایت کنند و وارد منازلی که آسیب دیده اند 
نشــوند، گفت: با عزم موجود، می توان آثار 
فوری و فوتی را به ســرعت رفع کرد.وی در 
پایان گفت: سلام رئیس جمهور را به همه شما 
و مردم می رسانم. دولت در صحنه خواهد بود و 

ما کنار مردم هستیم.
*   اسکان اضطراری را پایان می دهیم

در ابتدای این نشســت مختار سلحشــور، 
مدیرعامل جمعیت هــلال احمر هرمزگان 
گفت: دو زلزله پیاپی ۶.۳ و ۶.۴ ریشــتری 
بســیار طولانی و هولناک بود.وی با بیان 
اینکه بلافاصله ۱۰ تیــم ارزیاب به محل 
اعزام شــد، افزود: امدادرسانی در روستاها 
با سرعت ادامه دارد و توزیع اقلام امدادی 

آغاز شده است.
    مدیرعامل جمعیت هلال احمر هرمزگان 
با بیان اینکه اســکان اضطــراری را تمام 
می کنیم، اظهار داشــت: بیش از ۶۰ روستا 
تحت تاثیــر زلزله بوده که اقلام امدادی در 
این روستاها توزیع شده است و نگرانی به 
لحاظ کمبود اقلام نداریم.وی با بیان اینکه 
دو بالگرد هم در خدمت گرفته خواهد شد، 
افزود: مسیر امدادرسانی زمینی و هوایی را 

توامان پیگیری می کنیم.
*  حضور مخبر مایه دلگرمی مردم 

شد
  مهرداد حسن زاده، مدیرکل مدیریت بحران 
اســتانداری هرمزگان در این جلسه گفت: 
حضور جناب مخبر مایه دلگرمی مردم شد 

چراکه حادثه بسیار مهیب بود.
  وی افــزود: در ســاعات اولیــه بحران، 
استاندار هرمزگان در میدان حاضر شد که 
آرامش روانی مردم را بدنبال داشــت و از 
سوی دیگر بررسی میدانی و پایش خوبی 

انجام شد.

*  پایگاه های اورژانس هرمزگان در 
آمادگی کامل قرار دارند

حسین فرشــیدی، رئیس دانشــگاه علوم 
پزشــکی هرمزگان هم در این جلسه اظهار 
داشــت: تا به حال زلزله ای با این شدت در 
بندرعباس نداشتیم.وی با بیان اینکه نگرانی 
ما از بافت حاشیه ای بندرعباس بود، افزود: 
آمار اولیه لافت اعلام شد و با بالگرد ارزیابی 
هوایی داشــتیم اما مســئله حادی وجود 
 نداشــت.به گزارش فارس؛ رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی هرمزگان با اشاره به اینکه 
لطف خدا شامل حال ما شد، گفت: انبارهای 
ما مملو از امکاناتی همچون ســرم است و 

مشکلی نداریم. 
  فرشــیدی در ادامه با بیــان اینکه در این 
حادثــه، یک فوتی و ۹۹ مصدوم داشــتیم، 
افــزود: ۷ بیمار در مراکز درمانی بســتری 
هستند.وی با بیان اینکه ۴۷ پایگاه اورژانس 
ما در آمادگی کامل هســتند، تصریح کرد: 
پایگاه های امدادی استان های مجاور نیز در 

آمادگی کامل قرار دارند.

گروه خبر // مدیرعامل فولاد هرمزگان طی پیامی ضمن آرزوی 
ســلامتی برای شهروندان هرمزگانی آمادگی این شرکت را برای 

کمک رسانی به آسیب دیدگان زلزله اعلام کرد.
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ در پیام مدیر عامل  شرکت فولاد هرمزگان 
آمده اســت: زلزله ناگهانی بندرعباس و شهرهای اطراف، این آگاهی را 
مــی دهد که باید برای در امان ماندن از پیامدهای این پدیده طبیعی در 

هر زمان چاره اندیشــی کنیم. اینجانب با آرزوی سلامتی برای خانواده 
بزرگ فولاد هرمزگان و همه شهروندان هرمزگانی اعلام می دارم فولاد 
هرمــزگان درکنار مردم مومن بندرعباس خواهد بود و آمادگی خود را 
برای کمک رســانی به آسیب دیدگان احتمالی اعلام می دارد. همچنین 
بحمدالله تا کنون  گزارشی از خسارت جانی یا مالی در این شرکت نرسیده 

و فولاد هرمزگان با تمام توان در حال تولید می باشد.

معاون اول رئیس جمهور :

 دولت در کنار مردم هرمزگان است 

اعلام آمادگی فولاد هرمزگان برای کمک به زلزله زدگان

گروه خبر // مدیر درمان تامین اجتماعی 
وقوع  زمان  از  اســتان هرمزگان گفت: 
 زلزله در اســتان هرمزگان، بیمارستان 

خلیج فــارس و کاردرمانی آن به حالت 
آمــاده باش بــرای ارائــه خدمات به 

مراجعه کنندگان درآمدند.
  دکتــر مریم امیری در گفتگوی اختصاصی 
بــا خبرنگار دریا افزود: بــا توجه به زلزله 
رخ داده شــده در بندرعبــاس تا ســاعت 
۱۲ روز دوشــنبه، ۳۲ نفر بــرای دریافت 
خدمات درمانی به بیمارستان خلیج فارس 

مراجعه کرده اند.امیری اظهار داشــت: اکثر 
 مراجعه کنندگان شب گذشته به بیمارستان 
 خلیــج فــارس مراجعه کــرده و وضعیت 
آن ها تعیین تکلیف و ترخیص شده اند و ۶ 
نفر در بیمارستان بستری هستند.وی ادامه داد: 
این شــش نفر برای انجام عمل جراحی در 
بیمارستان بستری هستند و خدمات درمانی 
مورد نیــاز را دریافت خواهند کرد و مابقی 

افراد به صورت سرپایی خدمات را دریافت 
و ترخیص شده اند.امیری عنوان کرد: خدماتی 
که به مراجعه کنندگان ارائه شد شامل ویزیت 
 عمومــی و تخصصی، انجــام رادیوگرافی، 
گچ گیــری، و آتل بنــدی، دریافت دارو، 
تزریقات و پانســمان بوده است.این مسئول 
در پایان عنوان کرد: بیشتر مراجعات به دلیل 
تروما )ضربه ی وارده( حین زلزله بوده است .

مدیر درمان تامین اجتماعی هرمزگان : 

مراجعه ۳۲مصدوم زلزله به بیمارستان خلیج فارس

 بنیاد مسکن به سرعت کار بازسازی را آغاز کند 

معاون اول رئیس جمهور:

 دولت در کنار مردم هرمزگان است 

احیای بافت فرسوده ، پاشنه آشیل کاهش خسارات زلزله
صفحه 2  را  بخوانید
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گروه خبر // معاون اول رئیس جمهور به 
همراه وزیر نیرو و استاندار هرمزگان از 
روند تولید آب مرکز استان پس از زلزله 
شش و چهار دهم ریشتری بندرعباس 

بازدید کردند.

   به گــزارش خبرنگار دریا ، محمد مخبر 
معــاون اول رئیس جمهــور و علی اکبر 
 محرابیــان وزیر نیــرو در ایــن بازدید از 
بخش های مختلف آبشیرینکن یکصدهزار 
متر مکعبی بازدید و از نزدیک بر روند آب 

تولیدی آن نظارت کردند.مخبر در این بازدید 
با تاکید بر پایداری وضعیت آب مرکز استان 
افزود: خوشبختانه روند تامین آب در سایت 
یکصدهزار متر مکعبی با تمام ظرفیت در مدار 
است و نگرانی از بابت ایجاد خسارت و کمبود 
آب نیســت.محرابیان وزیر نیرو نیز در این 
بازدید گفت: تمامی امکانات برای تامین آب 
مناطق زلزله زده بسیج شده و مشکلی از نظر 
 تامین آب بویژه مرکز استان هرمزگان وجود 
ندارد. وی آبشیرینکن یکصد هزار متر مکعبی 
بندرعبــاس را اصلی ترین تامین کننده آب 
مرکز استان دانســت و افزود: خوشبختانه 
زلزله شــش و چهار دهم ریشتری آسیبی 
به تاسیسات آبشــیرینکن بندرعباس وارد 
نکرده و تامین آب بــدون وقفه در جریان 
است.در این بازدید امین قصمی مدیرعامل 

شــرکت آب و فاضلاب هرمــزگان نیز با 
 اشــاره به بســیج امکانات و آمــاده باش

 اکیپ های اتفاقات پس از زلزله یکشــنبه 
گذشته افزود: با وقوع حوادث طبیعی بویژه 
 در نقاطی که تراکم جمعیتی بالایی زندگی 
 می کننــد، نگرانی از کمبــود آب افزایش 
می یابد که خوشــبختانه زیرساخت های 
آبفــا در این حادثه آســیبی ندید و تمامی 
تاسیسات بدون هیچ گونه وقفه ای از زمان 
وقوع زلزلــه در مدار تولیــد بودند.وی از 
آبشیرینکن یکصدهزار متر مکعبی بندرعباس 
 به عنوان یکی از با کیفیت ترین سایت های 
نمک زدایی از آب دریا یاد کرد و گفت: این 
ســایت تولید کننده اصلی آب مرکز استان 
است که با تمام ظرفیت در مدار بهره برداری 

است.

بازدید معاون اول رئیس جمهور و وزیر نیرو از روند تولید آب مرکز استان

که هرمزگان 



مدیرکل آموزش و پرورش استان :
دانش آموز هرمزگانی نشان نقره المپیاد کشوری 

علوم زمین را کسب کرد
  گروه خبــر // مدیرکل آموزش و پــرورش هرمزگان گفت: 
»ســبحان عیســایی« دانش آموز پایه یازدهم مرکز استعدادهای 
درخشــان ناحیه ۲ بندرعباس موفق به کســب نشان نقره المپیاد 
 علمی کشــوری ســال ۱۴۰۰در رشــته علوم زمین شــد. ایرج 
بیت اللهی افزود: دانش آموزان »ثنا نصیری« در رشــته اقتصاد و 
مدیریت، »ســپنتا اسکندری نسب« در رشته فیزیک، »نیما جهان 
پناه« در رشته رایانه ، »دانیال مهربان« در رشته تفکر و کارآفرینی 
و »ســبحان عیســائی« در رشــته علوم زمین در سال تحصیلی  
)۹۹_۱۴۰۰( پس از برگزاری آزمون مرحله دوم، به مرحله نهایی 
المپیاد کشــوری راه یافتند.وی بیان داشت: پذیرفتگان مرحله دوم 
در دوره آموزشــی تابستانی که از شــهریورماه تا مهرماه ۱۴۰۰ 
به صورت آنلاین برگزار شد،شــرکت کردند که در نهایت پس از 
رقابت در این مرحله  دانش آموز سبحان عیسایی موفق به کسب 
مدال  نقره در المپیاد علوم زمین شــده اســت.مدیرکل آموزش و 
پرورش هرمزگان در خصوص برگزاری این المپیاد علمی کشوری 
اظهارداشت: در سال تحصیلی )۹۹_۱۴۰۰( تعداد یک هزار و ۴۷ 
نفــر از دانش آموزان پایه دهم و یازدهم اســتان در المپیاد علمی 
کشور در رشته های  ریاضی، زیست شناسی، شیمی، فیزیک، ادبی، 
اقتصاد و مدیریت، تفکرو کارآفرینی، علوم زمین، کامپیوتر، نجوم، 
سلول های بنیادین و جغرافیا شرکت کردند که از این تعداد، ۱۲۷ 
نفر به مرحلــه دوم راه یافتند و از بین این افراد پنج نفر به مرحله 
نهایی رسیدند.بیت اللهی یادآورشد: دریافت کنندگان نشان نقره و 
برنز می توانند از تسهیلات شورای هدایت استعدادهای درخشان 
وزارت علوم اســتفاده نمایند و به بنیاد نخبگان معرفی می شوند 
و در خصوص تســهیلات ورود به دانشــگاه منوط به هماهنگی 
دیپلم با زیرگروه مربوط، شــرایط احراز خواهد شــد. به گزارش 
 ایرنا ؛ وی ابرازداشت: دانش آموزان هرمزگانی در سه سال متوالی 
توانسته اند به مرحله نهایی المپیادهای علمی کشور که از معتبرترین 

المپیاد های علمی می باشد، راه یابند.

بازدید دادستان مرکز استان هرمزگان
 از روند مرمت و بهسازی بازار ساحلی بندرعباس

  گروه خبر // دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان هرمزگان 
از روند مرمت و بهسازی رواق بازار ساحلی بندرعباس، بازدید 
کرد. به گزارش خبرنگار دریا ؛ دادســتان عمومی و انقلاب مرکز 
اســتان هرمزگان از روند مرمت و بهسازی رواق بازار ساحلی 
بندرعباس، بازدید کرد. مجتبــی قهرمانی در جریان این بازدید، 
ضمــن دیدار و گفتگو بــا بازاریان پس از اســتماع مطالبات و 
مشــکلات آنها، در خصوص درخواســت های مطرح شــده، 
دســتورات لازم را صادر کرد. وی همچنین بــا تذکر جدی به 
پیمانکار و عوامل مربوطه، تسریع در روند تکمیل و بهره برداری 
از این پروژه را خواســتار شد.  دادستان عمومی و انقلاب مرکز 
استان هرمزگان همچنین اعلام کرد: با توجه به گزارش پیمانکار 
 از فــردا نماکاری رواق بازار ســاحلی بندرعباس نیز شــروع 

می شود.
   گفتنی اســت، رئیس کل دادگستری اســتان هرمزگان بیستم 
 آبان مــاه ،ضمن تعیین ضرب الاجل یک ماهــه برای مرمت و 
ایمن ســازی بازار ســاحلی بندرعباس، تأکید کرد: در صورت 
مشاهده هرگونه ترک فعل در این خصوص، با متخلفین برخورد 

خواهد شد.

خبر

خبری
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سرمقاله

   تنهافوتی زلزله دوقلوی روز یکشنبه بندرعباس براثر سقوط تیربرق 
نشان داد که بایستی به موضوع تعویض تیربرق های فرسوده، چوبی، 
تیربرق هایی که دچار خوردگی یا شکستگی شده اند، توجه بیشتری 
شــود که در زمان وقوع زلزله و حتی در حالت عادی امکان سقوط 
و بروز آســیب های جانی و مالی وجود دارد که در این زلزله ها هم 
 خساراتی را شاهد بودیم. موضوع دیگر به خانه های فرسوده ای بر
 می گردد که در هرمزگان، محلات فرسوده شهری زیادی داریم و خانه های 
فرســوده ای که در روســتاها به وفور دیده می شود وبایستی برای 
 اســتحکام بنا در این مناطق چاره اندیشــی کرد که متاسفانه در این 
ســال ها نه تنها تدابیر لازم اندیشیده نشد که حتی برخی دستگاه ها 
ونهادها بگونه ای اقدام کردند که مســیر احیای بافت های فرسوده و 
املاک قدیمی وفرســوده در برخی مناطق بسته شد و انتظار می رود 
دولت سیزدهم وشورای شهر ششم شهرداری ها این مسیر را بازگشایی 
نمایند. در بیش از یک دهه اخیر احیای املاک فرسوده با استفاده از 
تســهیلات نوسازی به املاک سنددار موردتوجه قرار گرفته است که 
متاسفانه بیشتر املاک فرســوده در هرمزگان و بندرعباس فاقد سند 
هستند و بایستی صدور اســناد مالکیت در این مناطق تسهیل شود 
که اینگونه نشده است و در محلات ساحلی، چاهستانی ها، آیت ا... 
غفاری، کوی ملت، ســنگ کن، نخل ناخدا، بخشی از اسلام آباد و... 
مشکل صدور اسناد مالکیت همچنان وجود دارد و اگر سند املاک به 
راحتی صادر می شد، بالطبع بخشی از املاک با استفاده از تسهیلات 
نوسازی، توسط مالکان بازسازی می شــدند. از اوایل سال گذشته 
که سلسله جلســاتی در فرمانداری بندرعباس برای رفع مشکلات 
محلات در حوزه های مختلف واز جمله صدور اسناد مالکیت املاک 
ســاکنان برگزار شد، اما متاســفانه گره صدور سند املاک باز نشد. 
بازدید مسئولان قضایی و ســپاه و اجرایی از محله آیت ا...غفاری در 
آبان سال گذشته مصوباتی را به همراه داشت و انتظار می رفت مشکل 
ســند این محله و محلات چاهستانی ها، کوی ملت و اسلام آباد بطور 
کامل برطرف شــود که هنوز این گره هم باز نشده است و مدتی قبل 
هم خبری اعلام شــد که صدور ســند را با چالشی دیگر مواجه کرده 
 اســت. درهرصورت زلزله ها هشداری اســت به مسئولان که احیای 
بافت های فرسوده را جدی بگیرند وتا قبل از مدفون شدن ساکنان در 
آوار خانه های فرسوده شــهری و روستایی، باید انقلابی در نوسازی 
 املاک فرســوده اتفاق بیفتد و موانع پیش رو برداشــته شود که انتظار 
می رود مسئولان دولتی، نمایندگان مجلس، شورای شهر و.... تا قبل از 
وقوع فاجعه انسانی در استان چاره اندیشی کنند. این زلزله بیشتر خسارات 
مالی را به همراه داشت و زلزله دوقلوی یکشنبه و دهها پس لرزه نشان 
داد که رَم کردن زمین ادامه دارد و خدا رحم کرد که تلفات انسانی زیادی 
 نداشتیم وبایستی به اصل پیشگیری با احیای بافت های فرسوده و تیر
برق ها توجه بیشتری شود. حال که این دولت نشان داد رویه اش نسبت 
به دولت های سابق متفاوت است و شب زلزله معاون اول رئیس جمهور 
به هرمزگان آمد، مسئولان استانی برای رفع موانع صدور اسناد واحیای 
بافت های فرسوده بایستی از دولت کمک بگیرند تا قفل احیای بافت 

فرسوده وصدور اسناد مالکیت این املاک بازشود.
    علی زارعی

احیای بافت فرسوده ، پاشنه آشیل کاهش خسارات زلزله

رئیس جمهور با حضور در روستاهای گروه خبــر // محمد مخبر معاون اول 

نزدیک  از  و آب شیرین  گیشان غربی 
از میزان خسارات مطلع و با مردم نیز 

گفت وگو کرد. 
  محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهور 
که به دســتور آیت الله رییسی و به منظور 
بررســی میدانی وضعیت زلزله زدگان فین 

از توابع بندرعباس به هرمزگان سفر کرده 
است، نیمه شب از روســتاهای زلزله زده 
گیشان غربی و آب شیرین و آب نمکو که 
در کانون زلزله قرار داشــتند، بازدید کرد.
مخبر همچنین در طول مســیر در جریان 
مواصلاتی  بازگشــایی محــور  عملیات 

بندرعباس - سیرجان و مناطقی که دچار 
ریزش کوهستان شــده بود، قرار گرفت.
 مخبر در جریان بازید از برخی روستاهای 
زلزله زده هرمــزگان در گفت وگو با مردم 
قول داد دولت تا رفع مشکلات و بازسازی 
مناطق آسیب دیده در کنار آنان خواهد بود.

پشت پرده سیاست 

دولت در 100 روزگی »سخنگو« دار شد   
بهادری جهرمی سخنگو و رئیس شورای اطلاع رسانی دولت به عنوان جوان ترین عضو 
کابینه، دانش آموخته دکترای حقوق عمومی از دانشــگاه تهران اســت .پس از سه  ماه از 
استقرار رئیسی در پاستور و بیش از دو ماه از تشکیل کابینه سیزدهم، سرانجام »سخنگوی 
دولت« انتخاب شد. در جلسه بعدازظهر دیروز هیئت وزیران به ریاست آیت ا... سید ابراهیم 
رئیســی، علی بهادری جهرمی از سوی اعضای دولت به عنوان سخنگوی هیئت دولت و 
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت تعیین شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، علی 
بهادری جهرمی متولد ۱۳۶۴ در شهرستان گلپایگان است. وی دکترای حقوق عمومی از 
دانشگاه تهران و عضو هیئت علمی دانشــکده حقوق دانشگاه تربیت مدرس است و در 
تدوین و ترجمه ۴۰ عنوان کتاب در حوزه های حقوق عمومی، حقوق بشر، حقوق تطبیقی 
و... فعالیت و مشــارکت داشته است. از جمله سوابق اجرایی بهادری جهرمی می توان به 
ریاست مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه، عضویت در کمیسیون 
حقوقی سازمان بازرسی کل کشور، عضویت در مجمع مشورتی حقوقی پژوهشکده شورای 
نگهبان، رئیس هیئت مدیره بنیاد صیانت از حقوق شهروندی و مشاور حقوقی در نهادها و 
ســازمان های عمومی و خصوصی متعدد اشاره کرد.حالا دولت رئیسی  در  صد روزگی 
»سخنگو« دار شده است. برخی تحلیل گران روند کند انتصابات و انتخاب نشدن سخنگو 
را یکی از ضعف های دولت دانسته و معتقد بودند که هرچه سریع تر باید رفع شود.در دولت  
روحانی علاوه بر آن که از طریق جلســات خبری علی ربیعی در قامت سخنگوی دولت 
سعی در حفظ ارتباط خود با جامعه داشت، محمود واعظی رئیس  دفتر رئیس  جمهوری 
نیز به  تناوب با اصحاب رســانه ارتباط برقرار می کرد و بخشی از بار اطلاع  رسانی دولت 
را به دوش می کشید. اما این شرایط در دولت فعلی فراهم نبود، حتی غلامحسین اسماعیلی 
نیز که ریاســت دفتر ابراهیم رئیسی را در نهاد ریاست  جمهوری برعهده دارد، تلاشی برای 
اطلاع  رسانی اقدامات دولت سیزدهم نمی کرد.ذکر این نکته البته ضرورت دارد که وقتی دولتی 
بدون سخنگو فعالیت می کند، اگر چه به دلیل آن که نمی تواند با جامعه ارتباط برقرار کند، به 
خود ضربه می زند اما مهم تر از آن، ملت را از مطالبه گری و طرح پرسش از طریق رسانه ها 
محروم  می سازد و به این ترتیب، حتی اگر بگوییم در ضربه زدن و ظلم به خود مختار است، 
طبیعتا نمی توان پذیرفت که اختیار آن را نیز دارد که ملت را از حقوق شان محروم کند. حتی 
محمدعلی ابطحی فعال سیاسی یک روز پیش از انتصاب بهادری جهرمی به شرق گفته بود: 
من فکر می کنم آن  قدر حوادث و مسائل در هم ریخته شده که دولت جدید اصلا به سخنگویی 
توجه ندارد، در حالی  که من معتقد م در دوران معاصر و انقلاب ارتباطات، سخنگویی یک امر 
فرعی نیست بلکه اصلی است که یک رئیس  جمهور باید حتی قبل از انتخاب وزرا به فکر یک 
سخنگوی خوب برای دستگاه اجرایی باشد.حالا اما بهادری جهرمی سخنگوی دولت شده 
است که می تواند نوید بخش اتفاق خوب در حوزه اطلاع رسانی و انسجام رسانه ای دولت  
باشد که این روزها قدری به هم ریخته و سردرگم شده است.گفتنی است، به موجب آیین نامه 
چگونگی تعیین و حدود وظایف سخنگوی هیئت دولت و تشکیل شورای اطلاع رسانی دولت 
که ۱۶ آذر ماه سال ۱۳۷۶ به تصویب هیئت وزیران رسید، سخنگوی هیئت دولت که ریاست 
شورای اطلاع رسانی را نیز بر عهده دارد، با پیشنهاد رئیس  جمهور و تصویب هیئت وزیران 
انتخاب می شود و وظایفی اعم از اعلام مواضع، سیاست ها و خط مشی های هیئت دولت در 
خصوص مسائل و موضوعات داخلی و خارجی کشور به صورت مستمر، اعلام تصمیم های 
هیئت دولت و تشــریح مفاد و محتوای کلیه مصوبات، پاسخ گویی به سوالات مطبوعات و 

رسانه ها و انجام مصاحبه های رادیویی و تلویزیونی و ... را بر عهده دارد.

خداحافظی تدریجی یاران هاشمی 
 پس از نجفی،جهانگیری،هاشــمی طبا و... آیا کرباســچی هم کارگزاران را مانند یاران سابق 
حزبی اش با تاکتیک کم رنگ شدن بدرود گفت؟ کارگزاران سازندگی که نزدیک ترین حزب به 
مواضع مرحوم هاشمی رفسنجانی بوده و هست، در سال ها ی متمادی عمر خود تقریبا همواره با 
یک شیب ملایمی دچار تغییرات منفی بوده است. محمدعلی نجفی، اسحاق جهانگیری، حسین 
مرعشی، فائزه هاشــمی، محمد هاشمی رفسنجانی، غلامحسین کرباسچی و محمد عطریانفر، 
عطاءا... مهاجرانی و مصطفی هاشمی طبا از اعضای ارشد این حزب بودند که اکنون بسیاری از این 
نفرات به رغم این که در قید حیات هستند، ولی دیگر نه در جلسات حزب شرکت می کنند و نه 
بعضا خود را جزئی از این حزب می دانند. فارس نوشت: جهانگیری در سال های پس از تصدی 
معاون اولی در دولت یازدهم و دوازدهم، حتی یک بار هم ارتباط تشکیلاتی با حزب کارگزاران 
نداشته و برخلاف نوبخت که هم دبیرکل حزبش بود و هم در جلسات آن حضور می یافت، سعی 
می کرد برچسب حزب کارگزاران را از خود دور کند. اکنون چند ماه است که دیگر جهانگیری 
معاون اول نیست و هنوز خبری مبنی بر بازگشت جهانگیری به این حزب منتشر نشده و آن چه به 
نظر می رسد، او نمی خواهد برچسب این حزب روی پیشانی اش باشد. محمد هاشمی برادر مرحوم 
هاشمی رفسنجانی  نیز موسس حزب کارگزاران است که تا همین چند سال پیش در جلسات 
شورای مرکزی حزب حضور می  یافت ولی به یک باره خبر عضو نبودنش در شورای مرکزی 
سوالاتی را درباره اختلافات داخلی حزب در اذهان برانگیخت. هاشمی طبا هم یکی از اعضای 
 موسس کارگزاران سازندگی بود و هنوز هم در برخی محافل رسانه ای با همین عنوان شناخته 
می شــود ولی سال هاســت با این حزب، همکاری تشکیلاتی ندارد. طبق اظهار نظر هاشمی ، 
مهاجرانی نیز یک ســر یک اختلاف بزرگ در کارگزاران سازندگی بود ولی بزرگ ترین علت 
جدایی وی از کارگزاران خروجش از ایران بعد از فتنه 88 بود. هرچند نجفی هم با آن اتفاق مشهور 
برای همسر مقتولش ، کلًا از میدان سیاست کنار رفت، ولی شواهد حاکی از این است که او پیش از 
این نیز ارتباط خود را نه فقط با حزب کارگزاران بلکه با اعضای آن هم قطع یا محدود کرده بود. 
عطریانفر در بررسی ابعاد آن اتفاق برای نجفی گفته بود که »نجفی کل راه های ارتباطی اش با ما را 
بسته بود«.اکنون غلامحسین کرباسچی در جلسه شورای مرکزی کارگزاران سازندگی بعد از سال ها 
دبیرکلی، جای خود را به حسین مرعشی داد و در جلسه اخیر شورای مرکزی هم حاضر نشد. هر 
چند محمد عطریانفر طبق روال همیشگی سعی کرد آن را یک اتفاق معمول و عادی جلوه دهد، ولی 
اختلافات و انشقاق در این حزب امری تاریخی است.استعفای تعدادی از اعضای اصلی این حزب 
خبری بود که شــهریور امسال از سوی فرزانه ترکان عضو شورای مرکزی این حزب که خودش 
هم استعفا کرده، اعلام شد. طبق این خبر، شهربانو امانی و یدا... طاهرنژاد هم استعفا کرده اند که این 
استعفاها هنوز مورد پذیرش قرار نگرفته است.فرزانه ترکان درباره چرایی استعفای خود گفته بود که 
»من به دلیل زاویه ای که با برخی سیاست  های حزب کارگزاران خصوصا در انتخابات اخیر، پیدا 
کردم از عضویت در حزب کارگزاران استعفا کردم و چند تن از افراد صاحب رای و بزرگان حزب 
هم علاوه بر من از عضویت در حزب کارگزاران استعفا کردند«.ترکان تاکید کرده بود: »مشکل ما 
در حزب و در جامعه بزرگ تر یعنی اصلاح طلبان این است که با زاویه بسته خودشان و فقط به 
جهت این که در قدرت جایی داشته باشند، وارد سیاست شدند و به مشکلات جامعه نگاه کردند 
در صورتی  که فکر می کنم برای حل مشــکلات باید برنامه ریزی صورت می گرفت«.حال شاید 
بتوان کرباسچی را هم طبق لیست به صدر ترک  کنندگان کارگزاران اضافه کرد و هرچند به ظاهر 
مسئولیتی در این حزب گرفته ولی به نظر می رسد که او نیز مانند یاران سابق حزبی اش ابتدا تاکتیک 

کم رنگ شدن در پیش گرفته و سپس به طور کامل این حزب را بدرود گفته است.

انعکاس
 اعتماد آنلاین نوشت : سردار غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
گفت :  بسیجیان در فضای مجازی نیز حضوری فعال دارند؛ به نحوی  که تاکنون 
۹8۲ گردان ســایبری شهرستانی و دو هزار و ۵۰۰ گردان سایبری حوزه  محور 
راه اندازی شــده اســت ،علاوه بر این در »جهاد تبیین« نیز نیروهای بسیجی در 
فضای مجازی نقش آفرینی می کنند، به نحــوی که بیش از چهار میلیون نفر در 

»شبکه ثامن« عضو هستند.
 دیده بان ایران مدعی شد  : حسن نوروزی نماینده مردم رباط کریم در مجلس 
یازدهم در خصوص برگزاری دادگاه آبان ۹8 در لندن گفت :  یکی از آن هایی که 
به مردم شــلیک کرد من بودم، ما کُشتیم. حالا چه کسی می خواهد ما را محاکمه 
کند؟! طرف آمده بانک را آتش زده اســت و ما هم او را کُشــتیم. چه کسی را 
می خواهیــد محاکمه کنید؟دیده بان ایران توضیح داده که آقای نوروزی در پایان 
صحبت هایشــان بیان کردند که »شوخی کردم« و بعد تماس را قطع می کنند اما 
با توجه به حساسیت این موضوع انتظار رسانه و مردم این است که نایب رئیس 
یکی از مهم ترین کمیســیون های مجلس شورای اســلامی با جدیت  یا حتی 
قاطعیت بیشــتری به سوالات مربوط در این زمینه پاسخ گو باشند. حوادث آبان 

۹8 موضوعی نیست که بشود با آن شوخی کرد.
 تابناک نوشــت :  اقبال شاکری نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
گفت: ۴۷ نامزد رد صلاحیت شــده انتخابات شوراها از دیوان عدالت نقض رای 
گرفته اند و به دنبال بازگشت به شوراها هستند.وی اظهار کرد: نمایندگان معتقدند 
باید رأی هیئت نظارت مرکزی بر انتخابات شــوراها رأی قطعی و نهایی باشد و 
دیوان عدالت نباید این رأی را نقض  یا ابطال کند. این افراد با این رأی یا انتخابات 

را متوقف کردند  یا به دنبال بازگشت به شوراها هستند.
 دیده بان ایران نوشــت :  یک منبع دیپلماتیک فرانسه روز جمعه در پاسخ به 
پرسش یورونیوز ادعای اکبرخوش  کوشک، مقام امنیتی پیشین وزارت اطلاعات 
ایران مبنی بر همکاری سازمان امنیت خارجی فرانسه )DGSE( در طرح ربودن 
و انتقال روح   ا... زم از عراق به ایران را بی اساس توصیف کرد. این مقام دیپلماتیک 
 گفت: »این ادعا هیچ پایه و اساســی ندارد. فرانســه به شــدت ربایش و اعدام 

روح  ا... زم را محکوم کرده و بار دیگر این محکومیت را تکرار می کند.«
وزیر کشور:درخواست برای انتخاب استانداران  نظامی  از سوی مردم بسیار زیاد بود 
احمد وحیدی وزیر کشور در حاشیه آیین تکریم و معارفه استاندار قزوین به موضوع 
اســتانداران نظامی اشاره کرد و گفت :» درخواست از سوی نخبگان،مردم و نمایندگان 
استان در مجلس برای انتخاب اســتانداران نظامی بسیار زیاد بود و ما اتفاقا مقاومت 
می کردیم.« وی افزود: »به رغم درخواست های زیاد در این زمینه، ما به تعداد کمی از 
درخواست ها عمل کردیم و انتخاب استانداران نظامی در حداقل ممکن صورت گرفت.« 
وحیدی گفت: اگر جمهوری اسلامی نبود مردم مظلوم یمن و جهان اسلام به امید چه کسی 
می خواستند مبارزه کنند و مردم مستضعف در عالم به امید چه کسی مقاومت می کردند.
وی اضافه کرد:» اگر یک لحظه تصور کنیم که این جمهوری اسلامی نبود امروز دنیا بسیار 

تاریک بود و دنیای بدون جمهوری اسلامی بسیار تاریک و ظلمات می شد«./ ایرنا

تازه های مطبوعات
آرمان ملی – قاســم محبعلی، تحلیل گر مســائل بین المللی و مدیر کل پیشین 
خاورمیانــه وزارت امور خارجه در گفت و گو با این روزنامه افزود: از بیانات و 
اظهارنظرهای آخر مقامات ایرانی به نظر می رسد مواضع ایران تعدیل شده است و 
دیگر روی لغو تمام تحریم ها تاکید نمی کنند بلکه روی آن چه در برجام است و لغو 
تحریم های هسته ای تاکید بیشتری دارند. چرا که لغو همه تحریم ها عملی نبود، اگر 
قرار بود همه تحریم ها برداشته شود طبیعی است که همه اختلافاتی که فی ما بین 
است )ایران -اروپا و ایران – آمریکا(  نیاز به مذاکرات وسیع تر و کامل تری دارد.

 فرهیختگان- این روزنامه با تیتر » امداد به یک میلیون پولدار!« نوشــت: طی 
بررســی پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان از خانوارهای تحت پوشــش نهادهای 
حمایتی، ۱۷۱ هزار خانوار تحت پوشش کمیته امداد امام )ره( و ۲۰۵ هزار و ۶۹۷ 
خانوار )معادل بیش از ۲۱ درصد خانوارهای تحت پوشــش سازمان بهزیستی( 
جزو خانوارهای دهک  های بالای اقتصادی یعنی دهک های ۷ تا ۱۰ بوده اند.در 

واقع۳۷۷ هزار نفر از سه دهک ثروتمند تحت پوشش نهادهای حمایتی هستند.
 کیهان - این روزنامه نوشت :  اگر مدیریت پشت میزنشینی در این دولت استمرار 
داشت به احتمال قوی در ماجرای حمله سایبری سه هفته پیش به سامانه سوخت، 
کشور دچار فاجعه و بلوایی می شد که نتایجش نامعلوم بود. در حالی که مدیریت 
میدانی دولت ســیزدهم سبب شــد این حمله در همان ساعات اولیه از دستیابی 
به اهدافش ناکام بماند  و جریان ســوخت رسانی پس از مدت کوتاهی به روند 

عادی اش بازگردد.
 شــرق- این روزنامه نوشــت: صرف وقت و هزینه بهارســتانی ها برای تدوین 
طرح هایی پوپولیستی همچون طرح ممنوع الخروجی مدیران بعد از پایان خدمت 
 نمی توانــد ضمانت اجرایی برای حفظ مــدارک محرمانه و ممانعت از خروج از

 کشور این مدارک باشد... مســئولانی که به  راحتی به اسناد محرمانه دسترسی 
دارنــد و هر زمان اراده کنند امکان تهیه کپــی یا حتی خروج مدارک اصل را از 
سازمان های خود دارند، برای خیانت به کشور نیازی به خروج از کشور از مبادی 

رسمی ندارند.
یوسفیان : لاریجانی برای گرفتن پست نیز هیچ حزبی تشکیل نخواهد داد

عزت ا... یوســفیان ملا نماینده پیشــین مجلس و از چهره های نزدیک به علی 
لاریجانی با اشــاره به گمانه زنی هایی درباره آینده سیاسی علی لاریجانی و این 
که آیا نگاه او  به قدرت اســت یا خیر؟ گفت:» آقای لاریجانی در همین حدی 
است که هستند و نه حزبی را تشکیل می دهند و نه جریانی وجود دارد که بخواهند 
قدرت بیشتری به خودشان اختصاص دهند. مثلا حزب تشکیل دهند که چه شود؟ 
یا با حزب چه اتفاقی می افتد؟ ایشان با هیچ کس برای حزب یا جریان سیاسی 
صحبت نکردند ولی اگر نیاز کشــور باشد که ایشان در جایی خدمت کنند مطیع 
رهبری هســتند و حکم رهبری هرکجا باشد می روند و اگر زمانی نیاز باشد از 
طرف مردم در جایی مسئولیتی بگیرند بحث دیگری است اما این که ایشان حزب 
تشکیل دهند و عده ای را برای حزب، دور هم جمع کنند، به چه منظوری است؟ 

قصد و منظوری وجود ندارد که ایشان حزب تشکیل دهند.« / اعتمادآنلاین

بازدید معاون اول رئیس جمهور
 از روستاهای زلزله زده بندرعباس 

  گروه خبــر // فرمانده نیروی دریایی ســپاه 
گفت: جهت کمک رســانی به مردم زلزله زده 
 فین ماشین آلات ســنگین راهداری به مناطق 

زلزله زده اعزام شد.
    ســردار علیرضا تنگسیری عنوان کرد: نیروی 
 دریایی ســپاه در خــط مقدم امداد رســانی به 
زلزله زدگان هرمزگان قرار دارد. یگان مهندســی 

نیروی دریایی سپاه در ساعات اولیه حادثه زلزله 
هرمزگان در محل کانون اصلی زلزله بندرعباس، 
روستای گیشان بخش فین با اعزام ماشین آلات 
سنگین اقدام آوار برداری و به بازگشایی معابر و 
جاده ها کرد.وی عنوان کرد: سپس راه مواصلاتی 
سیرجان به بندرعباس که بواسطه زلزله و ریزش 
کوه مســدود شــده بود با همت مهندسی نیروی 

دریایی ســپاه به طول ۳۰ کیلومتر تا ســاعت ۵ 
بامداد به اتمام رسید.فرمانده نیروی دریایی سپاه 
گفــت: ما در کنار مردم هســتیم و هر زمان و در 
هر نقطه ای نیاز باشــد همه ما با تمام تجهیزات 
 وارد خواهیم شد. تا انشا الله ذره ای از آلام مردم 
کم شود.به گزارش مهر ؛دریادار تنگسیری افزود: 
تیم های مهندسی این نیرو با ماشین آلات مهندسی 

و گــروه های امدادی در محل حضور دارند و در 
صورت نیاز گروه های بیشتری اعزام خواهد شد.

گــروه خبــر // مدیر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتی منطقه هرمــزگان گفت: 
پس از زلزله در اســتان هرمزگان، فوراً تدابیر 
به مناطق  ترمیمی  ارسال ســوخت  برای   لازم 
زلزله زده انجام شد و بدلیل وجود انبار نفت بزرگ 
 بندرعباس در استان علاوه بر سوخت مورد نیاز 

جایگاه های استان سوخت اضافی ناشی از افزایش 
 مصرف نیروهای امدادی و نظامی و انتظامی نیز 
پیش بینی و از این انبار نفت به مقاصد مختلف 

بارگیری شد.
    بــه گزارش خبرنگار دریــا ،  فضل اله اکبری  در 
این باره گفت:  در تامین و توزیع ســوخت و انواع 

فرآورده هــای نفتــی در اســتان مخصوصا مناطق 
زلزلــه زده هیچ نگرانی و کمبــود و تاخیری وجود 
ندارد. اکبری افزود: در ســاعات اولیه پس از وقوع 
زلزله افزایش مراجعه مــردم به جایگاه های عرضه 
سوخت را شــاهد بودیم که با توجه به شدت زلزله 
 و ترس مردم طبیعی بود و این امر موجب شــد تا به 

سرعت سوخت اضافی به همه مقاصد استان و جزایر 
ارسال شود تا هم استانی های عزیز با آرامش خاطر 
و ســهولت در جایگاه ها، سوخت مورد نیاز خود را 

دریافت کنند. 
  مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هرمزگان 
با بیان اینکــه در تمام این مدت حتی یک لحظه هم 
سوخت رسانی متوقف نشده است به هموطنان اطمینان 
داد حتــی در زمان قطع برق هم جایگاه های عرضه 
سوخت با استفاده از دیزل ژنراتور های موجود امکان 
خدمت رســانی دارند و در این زمینه نگرانی وجود 

ندارد .

فرمانده نیروی دریایی سپاه اعلام کرد

اعزام ماشین آلات سنگین نیروی دریایی سپاه به مناطق زلزله زده

 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه هرمزگان :

کمبودی در تامین سوخت مورد نیاز مناطق زلزله زده وجود ندارد

  

گروه خبر // مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی هرمزگان 
برنامه های هفته کتاب هرمزگان را اعلام کرد.

  به گزارش خبرنگار دریا ، رضا کمالی زرکانی ضمن تبریک فرا 
رســیدن هفته کتاب و کتابخوانی گفــت : ۲۴ الی ۳۰ آبان ماه در 
تقویم کشــوری هفته کتاب و کتابخوانی نامگذاری شده است که 
هدف از آن ترویج فرهنگ مطالعه و تکریم فعالان و نویســندگان 

این حوزه می باشد.
    وی افــزود : برنامه های متنوعی برای این هفته در سراســر 
هرمــزگان در نظر گرفته شــده اســت که مهمترین آن مراســم 
آنلاین تقریظ کتاب یکی از مادران شــهید با دستان مبارک رهبر 
 معظــم انقلاب و تجلیــل از خانواده شــهداء و رونمایی کتاب ، 

کتابگردی ، بازدیــد و تقدیر از مدیران ایســتگاه های مطالعه ، 
دیدار با پیشکســوتان ، نواختن زنگ کتــاب ، رونمایی از کتاب 
مولفان اســتان ، تجلیل از باشــگاه های کتابخوانی و مقام آوران 
 حــوزه فرهنگ و هنر ، اهدای کتاب بــه مناطق کمتر برخوردار 

می باشد.
   مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی هرمــزگان عنوان کرد : 
برگزاری کارگاه های آموزشــی کتابخوانی ، جشن امضای کتاب 
، اردوی کتاب ، مســابقه عکاسی کتاب و ... از دیگر برنامه هفته 

کتاب و کتابخوانی هرمزگان می باشد.

اعلام برنامه های هفته کتاب هرمزگان
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سیطره فضای مجازی بر زندگی
 روزمره  فجازستان 

I am sweet این یکی در لایو گفت
retweet و like آن یکی درگیر

I_kill_you_# زد hashtag این یکی
trump

uh you can do it زد reply آن یکی
کاندرین بحر مجازی سالهاست

 Everyone is swimming, I want
to quit

  مهدی پیر هادی
معلم! آخر فن بیانی

در آموزش که در سطح جهانی
مجازی هم اگرچه خوبی اما
مرا از خواب نازم می پرانی

  طاهره ابراهیم نژاد
شده راضی از او، مامان و بابا

نشسته پای درسش، به چه زیبا!
معلم می زند فک! دانش آموز
فرو رفته ست تا پا، در اینستا

  فهیمه انوری
پلی کرده یکی بهنام بانی

یکی هم توی دایرکت فلانی
معلم غرق در دریای تعلیم

.honey بقیه در فجازی پیش
  طاهره ابراهیم نژاد

سری دارم که سامانش موبایله
باباش، داداش و مامانش موبایله
نه معتادم نه بنگی، درد دارم 

همان دردی که درمانش موبایله
  طاهره ابراهیم نژاد

چندی ست شده وبال گردن دستم
دیسکم زده بیرون، کمرم را بستم
گر کور شوم عیب ندارد، عوضَش
محبوب ترین شاخ مجازی هستم

  حسن اویسی

طنز

      علیرضا حائری زاده سرویس استان ها //
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد 
گفت: پدافند غیرعامل باید در همه حوزه ها 
برنامه و اقدام داشــته باشد و به طور ویژه 
حوزه فرهنگی و جمعیتی را نیز مدنظر قرار 

دهد. 
   بــه گــزارش خبرنــگار دریــا ؛ آیت الله 
»محمدرضــا ناصری« در دیــدار با مدیرکل 
پدافند غیرعامل استان یزد با بیان اینکه پدافند 
حرکتی اســت که از توطئه هــا و برنامه های 
تدارک دیده شده توسط دشمن برای هجمه در 

زمینه های مختلف جلوگیری می کند، اظهار 
کرد: تکلیف حمله نظامی دشمن مشخص است 
اما گاهی حمله دشمن، تحت شرایط و امکاناتی 
اســت و کسی موفق اســت که با شناسایی و 
پیش بینی های انجام شــده، از حرکت دشمن 

جلوگیری کند.
  وی عنوان کرد: کسب آمادگی برای هجمه های 
مختلف دشــمن باید به نحوی باشد که دشمن 
حتی حمله به ذهنــش خطور نکند و باید در 
این زمینه قدرت و قوت داشته باشیم.ناصری 
یادآور شد: دشمن اگر بخواهد حمله کند باید 

تدارکات دفاعی و نظامی داشــته باشیم و باید 
مراقب بود که دشمن نیز برنامه و تدارکات خود 
را دارد و باید به جــز حوزه دفاعی و نظامی 
در ســایر حوزه ها نیز دقت نظر داشته باشیم 
تا دشــمن با نفوذ به آنها نتواند به اهداف خود 
دســت پیدا کند.وی عنوان کــرد: آمادگی در 
حوزه پدافند غیرعامل باید به نحوی باشد که 
به محض حرکت دشمن، بتوانیم آن را شناسایی 
و خنثــی کنیم و لازم اســت در این زمینه از 
متخصصان امــر بهره بگیریم.امام جمعه یزد با 
بیان اینکه یزد میزبان ۱۴۰ هزار تبعه خارجی 
از کشورهای مختلف اســت، افزود: دشمنان 
ممکن اســت از حضور این افراد به نفع خود 
استفاده کنند بنابراین لازم است ضمن میزبانی 
از افراد دارای مجوز، پیش بینی های لازم را نیز 
برای مواقع خاص داشــته باشیم.وی به امنیت 
فضای مجازی و سایبری نیز اشاره کرد و گفت: 
پدافند غیرعامل باید در حوزه فضای مجازی 

نیز برنامه ریزی داشته باشد تا عده ای از این 
فضا به عنوان پیشقراول حمله نظامی و تهدید 

امنیت روانی مردم استفاده نکنند.
  ناصری با اشاره به برخی حرکات موذیانه ای 
که در کشــور و اســتان یزد انجام می شود، 
افزود: همه چیز حتــی ایده های جوانان ما و 
حتی جمعیت ما در شرایطی است که نیازمند 
تدارکات پدافند غیرعامل اســت.وی تصریح 
کرد: بالاترین خسارتی که کشور ما می خورد 
و بالاترین خوشــحالی که دشمن در مورد ما 
دارد، کاهش جمعیت اســت زیرا اگر جمعیت 
نداشته باشــیم، کاری نمی توانیم انجام دهیم.

ناصری با اشــاره به پیش بینی های دشــمنان 
بیان کرد: آنهــا تخمین زده اند که ایران اگر به 
همین منوال پیش برود، ۳۰ سال دیگر کشوری 
پیر و فرتوت است و دشمن در این شرایط به 
همه اهداف خود دست می یابد بنابراین پدافند 
غیرعامل باید در این زمینه اقدام و برنامه داشته 

باشد.وی تصریح کرد: دشمنان حتی می تواند 
با ایجاد و نهادینه کردن سنت های بد و غلط، 
خانواده هــا را از هم بپاشــد و وقتی معنا و 
ســاختار خانواده از بین برود، دیگر زاد و ولد 
و ازدیاد نسل معنایی ندارد بنابراین باید فکری 

جدی در این حوزه شود.
  ناصری با بیان اینکــه فرهنگ نگهداری از 
ســگ از ســوی غربی ها در خانواده های ما 
رخنه کرده است، افزود: این خود نوعی هجوم 
است زیرا حیوانات کم کم جایگزین فرزند و 
حتی گاهی همدم افراد می شــوند و رغبت به 
 فرزند دار شدن از بین می رود و این امر، پیر و 

فرسوده شدن کشور را تسریع می کند.
  وی از مســئولان حــوزه پدافند غیرعامل 
خواســت تا در این زمینه برنامه و اقدام جدی 
داشته باشد و مســائل فرهنگی را نیز جدی 

بگیرند.
  طهماسبی مدیرکل پدافند غیرعامل استان یزد 

نیز در این مراســم اظهار کرد: در استان یزد به 
واسطه قرار گرفتن در پنج راه مواصلاتی ریلی، 
جاده ای و هوایی و وجود صنایع مهم همچنین 
وجود زیرساختهای حساسی که در حوزه های 
انرژی و آب، با توجه به پیامدهایی که در این 
حوزه متصور بوده، اقدامات ارزشمندی را در 
انجام  پدافندی  زیرســاختهای  ارتقا  راستای 
شده است. وی ادامه داد: راه اندازی مرکز ملی 
آموزش و مهارت آموزی شــیمیایی، زیستی، 
پرتوی و انفجاری از جمله این اقدامات است.  
طهماسبی عنوان کرد: برای آموزش نیروهای 
امــدادی، عملیاتــی، پلیس، آتش نشــانان، 
امدادگران، اورژانس دوره برگزار شــده و ۷ 
هزار نفر دوره از این آموزش ها بهره مند شدند 
 که توانمندی اســتان در این زمینه بر اســاس 
رتبه بندی های انجام شــده، بســیار خوب 
ارزیابی شده و یزد طی چهار سال متوالی رتبه 

برتر را در این زمینه کسب کرده است.

امام جمعه یزد :

پدافند غیرعامل در حوزه های فرهنگی و جمعیتی نیز مدنظر باشد

حسن سیلاوی سرویس استان ها // مدیر شرکت 
آب و فاضلاب اهواز با بیان اینکه حساسیت در 
خصوص آبگرفتگی و فاضلاب اهواز بسیار زیاد 
شده اســت، گفت: آمادگی لازم برای مواجهه با 
آبگرفتگی احتمالی را داریم و پیش بینی های لازم 
انجام شده اســت تا در صورت وقوع آبگرفتگی 

مشکل در کمترین زمان ممکن رفع شود. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ ســعید دشــتی زاده 
اظهار کرد: با توجه به مشــکلات آبگرفتگی در دو 
 ســال گذشته در پی بارندگی ها، با وجودی که دفع 
آب های ســطحی جزو تعهدات شهرداری است اما 
شــرکت آبفا در این خصوص ورود کرد و اقدامات 
مشــارکتی بین این دو ارگان در قالب طرح علاج 
بخشی در نقاط دارای آبگرفتگی آغاز شد که در سال 
نخســت اجرای این طرح، پروژه های تعهد شرکت 
آبفا حدود ۹۵ درصد پیشــرفت فیزیکی داشت.وی 
افزود: در سال ۹۹ به دلیل ریزش یکسری خطوط 
فاضلاب، طرح علاج بخشی ۲ در حدود 8۰ نقطه 
مصوب شــد که ۳۳ نقطه از این تعداد جزو وظایف 

شرکت آبفا و ۲۳ نقطه جزو تعهدات شهرداری اهواز 
بود و دیگر طرح ها نیز به صورت مشــارکتی باید 
اجرا می شد.مدیر شرکت آب و فاضلاب اهواز ادامه 
داد: اجرای این پروژه ها پیشــرفت خوبی دارند اما 
با توجه به محدودیت منابع مالی و مشکلات تامین 
لوله، پیشرفت فیزیکی ۱۰۰ درصد حاصل نشده و 
اجرای کار ادامه دارد.دشتی زاده با بیان اینکه اولویت 
شــرکت آبفا دفع فاضلاب و ســپس دفع آب های 
سطحی اســت، گفت: قطعا با اجرای این اقدامات و 
تجهیزاتی که نصب شــده نباید مشکلات سال های 
گذشــته در خیابان انقلاب یا زکی زاده تکرار شود.

وی تصریح کرد: نگاه به نقاط پرخطر نگاه پدافندی 
اســت. در این خصوص اقدامات خوبی انجام شد 
به گونه ای که ظرفیت ســه ایستگاه پمپاژ فاضلاب 
غرب اهواز که تقریبا 8۰ درصد مشــکلات غرب 
اهــواز را حل می کنند، ۳۰ تــا ۳۵ درصد افزایش 
یافته است.مدیر شرکت آب و فاضلاب اهواز با بیان 
اینکه حساسیت در خصوص آبگرفتگی و فاضلاب 
 اهواز بسیار زیاد شده اســت، گفت: آمادگی لازم

  بــرای مواجهه با آبگرفتگی احتمالــی را داریم و 
پیش بینی های لازم انجام شده است تا در صورت 
وقووع آبگرفتگی مشــکل در کمترین زمان ممکن 
رفع شود.دشتی زاده بیان کرد: البته همزمان اقدامات 
دیگری در خصوص اصلاح خطوط ریزشی، اورهال 
کردن ایستگاه های پمپاژ فاضلاب و لایروبی خطوط 
در حال انجام اســت.وی عنوان کرد: اهواز حدود 
۲۲۰۰ کیلومتر شبکه فاضلاب دارد که حدود ۱۰۰۰ 
کیلومتر آن سنتی است. از مردادماه دو پیمانکار در 
غرب و شــرق اهواز لایروبی خطوط را به صورت 
سنتی آغاز کردند و تلاش می شود نقاط حادثه خیز 
لایروبی شوند. تاکنون ۲۲۵ کیلومتر از این خطوط 
معادل ۱۱ درصد لایروبی شده اند و تلاش می شود 
این کار تا پایان ســال ادامه یابد.دشتی زاده با اشاره 

به وضعیت کیفیت آب در پیک دوم التور گفت: 8۵ 
تا ۹۰ درصد آب تصفیــه خانه های اهواز از منابع 
بالادستی یعنی از طرح غدیر، سد کرخه، آب حیات، 
 چاه های گلالک شوشــتر و کانال ســلمان تامین 
می شود. با توجه به خشکسالی دبی رودخانه کارون 
کاهش یافته اســت و با مشــکلات خاصی مواجه 
شــدیم اما با تمهیدات اندیشیده شــده، این شرایط 
کنترل شد.وی گفت: همکاران آبفا و بهداشت پایش 
آب را به صورت روزانه انجام می دهند و در صورت 
وقوع مشــکل، سریعا اقدامات لازم انجام و مشکل 
برطرف می شود.دشتی زاده تصریح کرد: قطعا آبی 
که در حال تولید و توزیع است استاندارد کیفی خوبی 
دارد و اگر برخی مواقع به دلیل انشعابات غیرمجاز 
و فرسودگی شبکه، آلودگی های ثانویه به صورت 

 موردی در شــبکه توزیع رخ دهد، ســریعا ورود 
می شود.مدیر شرکت آب و فاضلاب اهواز در خصوص 
وضعیت تصفیه خانه فاضلاب شرق اهواز اظهار کرد: 
قسمت عمده تصفیه خانه فاضلاب شرق اهواز انجام 
شده است که تنها بحث خط انتقال ورودی به ایستگاه 
پمپاژ که باید از ســه خط راه آهن انجام شود، باقی 
 مانده است.وی در خصوص اجرای پروژه های دفع 
آب های ســطحی گفــت: در این راســتا حدود ۳ 
میلیــارد تومــان از منابع جاری برای بازســازی 
 تابلو برق ۱۱۰ ایســتگاه پمپاژ هزینه شــده است.
دشــتی زاده با بیــان اینکه مهمتریــن موضوع در 
جلوگیری از آبگرفتگی بحث تامین پمپ و افزایش 
ظرفیت ایستگاه های پمپاژ است، عنوان کرد: در دو 
ماه گذشته حدود ۱۷۰ الکتروپمپ ایستگاه های پمپاژ 

تعمیر و بازسازی شدند. ۷۰ دستگاه پمپ جدید نیز 
خریداری شده است.وی افزود: همچنین در سه ماهه 
گذشــته ۳ هزار و ۲۰۰ درب منهول در اهواز نصب 
شده است اما مشــکلی که در اهواز داریم این است 
که آمار سرقت درب های منهول در حال افزایش و 
نگران کننده است. دشتی زاده با بیان اینکه امیدواریم 
 سیســتم قضایی و نیــروی انتظامی ســرقت درب 
منهول ها را پیگیری کنند، با اشاره به مناقصه تامین 
۱۲ هزار درب منهول، گفت: به زودی ۱۲ هزار درب 
منهول دیگر نیز وارد و نصب خواهد شد.وی بیان کرد: 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( نیز اجرای پروژه 
توسعه خطوط انتقال فاضلاب و احداث ایستگاه های 
پمپاژ با مبلغ یک هزار و ۷۴۰ میلیارد تومان را آغاز 
کرده اســت که بر اســاس قرارداد منعقد شده، مدت 
زمان اجرای این پروژه ســه سال است که امیدواریم 
با تکمیل این پروژه ظرف مدت مقرر، پیشرفت طرح 
جامع فاضلاب اهواز ۲۰ درصد افزایش پیدا می کند 
و از ۴۲ درصد کنونی به ۶۲ درصد خواهد رســید.

دشتی زاده ادامه داد: در قالب این پروژه ۱۰8 کیلومتر 

خطوط فاضلاب اجرا می شــوند کــه ۱۱ کیلومتر 
از این خطوط به صــورت میکرو تونل )زیرزمینی( 
خواهد بود. احداث ۱۵ ایستگاه و اورهال کردن ۱۰ 
ایســتگاه پمپاژ فاضلاب نیز در قالب این طرح اجرا 
می شود.مدیر شرکت آب و فاضلاب اهواز گفت: با 
توجه به پروژه های در حال انجام، قطعا در سال آینده 
مشکلات فاضلاب اهواز به مراتب کمتر از وضعیت 
کنونی خواهد بود. البته امیدواریم منابع مالی اجرای 
این پروژه ها تزریق شــود تا این پروژه ها متوقف 

نشوند.

طرح : امیر کاربخش

حسن سیلاوی سرویس اســتان ها // اداره کل 
دامپزشکی خوزســتان در اطلاعیه ای نسبت به 
شیوع بیماری تب برفکی در دام های استان هشدار 
داد و از دامداران خوزستانی خواست موارد ایمنی 
را برای پیشگیری از ابتلای دام خود به این بیماری 

کشنده به کار گیرند. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ اداره کل دامپزشــکی با 
صدور اطلاعیه ای از عموم دامداران ســنتی و صنعتی 
خوزستان خواســت با توجه به افزایش فاکتورهای 
مخاطره آمیز رخداد بیماری تب برفکی در سطح استان 
و به دنبال آن کاهش سطح ایمنی دام ها نسبت به بیماری 
تب برفکی، موارد پیشگیری و افزایش ایمنی در دام ها 

را جدی بگیرند.
   رعایت اصول بهداشــتی به ویــژه در دامداری ها، 
کشتارگاه ها و میادین ، توجه ویژه به اجرای اقدام های 
امنیت زیستی در همه دامداری های روستایی، عشایری 
و صنعتی ، واکسیناســیون واحدهایِ با ســطح ایمنی 

نامناسب به ویژه در پرواربندی ها مورد تاکید دامپزشکی 
است.

   ضرورت نظــارت بر مبــادی ورودی و خروجی 
دامداری هــای دارای حوضچه ضــد عفونی حاوی 
آب و ماده ضد عفونی مناســب )ترجیحا هیدروکسید 
 ســدیم ۲درصد یا فرمالین پنج درصد(، توجه ویژه به 
گواهی های بهداشــتی حمل صادره از مبدا و اطمینان 
کامــل از نبود بیمــاری تب برفکــی و وجود ایمنی 
مناسب دام از دیگر موارد توصیه شده دامپزشکی برای 

پیشگیری از بیمار تب برفکی است.
  بر اساس این اطلاعیه، با توجه به اینکه کنترل بیماری 
تب برفکی و محــدود کردن بیماری جز با همراهی و 
مشارکت دامداران و عشــایر مقدور نیست به همین 
دلیل،  دامپزشــکی خوزستان خواســتار مشارکت، 
هرچه بیشتر در برنامه های کنترلی و پیشگیرانه بیماری 
است.دامپزشکی خوزســتان در این اطلاعیه از عموم 
دامداران خواسته است ضمن همکاری با دامپزشکی، 

هرگونه وقوع بیماری را سریع به اداره های دامپزشکی 
شهرستان ها گزارش کنند تا اقدام درمانی و پیشگیرانه 

توسط ماموران دامپزشکی انجام شود.
   تب برفکی یا بیماری دهان و پا، یک بیماری عفونی 
و گاهی کشنده ویروسی است که موجب بیمار شدن دام 
می شود. این ویروس عامل بیماری در ابتدا به مدت دو 
تا ســه روز تب شدید ایجاد کرده و سپس  تاول هایی 
در داخل دهان و روی پا ظاهر می شود که ممکن است 
پاره شده و موجب لنگ شدن حیوان شود.این بیماری 
به عنــوان طاعون برای صنعت دامداری محســوب 
می شود.کنترل بیماری منوط به واکسیناسیون، مراقبت 
شــدید نقل و انتقال حیوانات، قرنطینه کردن حیوانات 
مبتلا، اعمــال محدودیت در خرید و فروش حیوانات 
و گاهی معدوم کردن بســیاری از دام ها است. حدود 
۳.۵میلیون راس دام سبک )گوسفند و بز( و ۴۵۰ هزار 
راس دام سنگین )گاومیش، گاو وشتر( در خوزستان 

وجود دارد.

آرزو توکلی ســرویس استان ها //سرپرست معاونت هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری کرمان با گلایه از کم کاری برخی از دستگاه های 
 اجرایی در زمینه جذب اعتبارات ایجاد اشتغال گفت: برخی فرمانداران و 
دســتگاه های مربوطه شهرستان ها حتی لیســت متقاضیان این 

تسهیلات را ارسال نمی کنند . 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ دکتر»حســین مهرابی« در شانزدهمین جلسه 
گروه کاری اشــتغال و کارآفرینی ویژه شهرستان های شرقی استان کرمان 
با گلایــه از کم کاری برخی از دســتگاه های اجرایــی در زمینه جذب 
اعتبارات ایجاد اشتغال اظهار کرد: برخی فرمانداران و دستگاه های مربوطه 
شهرســتان ها حتی لیست متقاضیان این تســهیلات را ارسال نمی کنند.
وی تصریح کرد: در پنجره واحد ســرمایه گذاری زمان پاسخ استعلامات 
از ۳۳ روز به ۱۶ روز  رســیده و هر دســتگاهی بالای ۱۵ روز اســتعلام 
جــواب را ندهد به منزله جواب مثبت در نظر گرفته می شــود.مهرابی بیان 
کرد: اصل اشتغال در چند دستگاه صنعت و معدن، جهاد کشاورزی، کمیته 
امداد، بهزیســتی، میراث فرهنگی و بسیج سازندگی متمرکز شده که از ۳۰ 
دستگاه متولی ایجاد اشتغال، ۹۰ درصد بار به روی دوش این چند دستگاه 
 قرار دارد.به گفته وی اعتبارات تبصره ۱8 شــاکله اصلی اعتبارات به شمار 
 می روند و طبق قانون کشور هر استانی که زودتر  این اعتبارات را جذب کند 
می تواند از اعتبارات سایر استان های دیگر که جذب نکرده اند نیز استفاده 
کند. مهرابی افزود: باید در بحث سرمایه گذاری و اشتغال فضای شفافی به 
وجود آوریم و از درز اعتبارات یارانه دار دوری کنیم.سرپرســت معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمان با اشاره به اعتبارات و تسهیلات 
تبصره ۱8 گفت: مقرر گردید دســتگاه ها و شهرستان های چهارگانه شرق 
اســتان تقاضاهای خود را در دبیرخانه تبصــره ۱8 نهایی کنند تا بتوانیم 

پرداخت های خوبی داشته باشیم.
  وی درباره نبود تقاضای تســهیلات تبصره ۱8 بخش گردشــگری چهار 
شهرستان شرقی اســتان کرمان اضافه کرد: تقاضای بخش گردشگری بم، 

ریگان، فهرج و نرماشیر یا به دبیرخانه ارسال نشده یا توسط دبیرخانه واصل 
نشده و باید تا فردا تقاضاها توسط میراث فرهنگی کرمان جمع بندی و به 
دبیرخانه تحویل داده شــود .مهرابی افزود: شهرستان های استان کرمان به 
هفت دسته تقسیم شده اند که منطقه چهار شامل بم، نرماشیر، فهرج و ریگان 
است که ایجاد اشتغال در این چهار شهرستان شرقی از متوسط استان بالاتر 

است.
 وی اظهار کرد: در بحث ایجاد اشتغال از بین شهرستان های شرقی استان، 
شهرســتان بم از وضعیت مطلوب تری برخوردار است که انتظار می رود 
جلســات و هم افزایی بیشتری برگزار کنند تا اثر مثبتی در استان کرمان در 

بحث اشتغال زایی ایجاد شود.
  سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمان گفت: یکی 
از مســائل مهم حوزه اقتصاد ایجاد اشتغال پایدار برای جوانان است که در 
اقتصاد استان در این باره هدف گذاری شده و مقرر گردید  ۴۳ هزار اشتغال 
در دســتگاه ها و ۱۲ هزار اشــتغال هم از طریق مجمع نمایندگان و بانک 

رسالت ایجاد شود.
  وی افزود: اگر بخواهیم اشتغال پایدار ایجاد کنیم و تنها آمار و اعداد ارائه 
ندهیم، لازمه آن ایجاد اشتغال بر مبنای مزیت های موجود است.مهرابی بیان 
کرد: استراتژی کلی ما درباره اعتبارات و سرمایه گذاری که زیربنای ایجاد 
اشتغال هستند، توزیع سالانه منابع یارانه دار در اقتصاد برای ایجاد اشتغال در 
قالب های مختلف تبصره ۱8، ۱۶، اشتغال روستایی و رونق تولید است.وی 
اظهار کرد: اگر منابع یارانه دار ما به سمت و سویی که مزیت داریم هدایت 

نشوند در آینده یکسری بیکار طلبکار خواهیم داشت.  
   مهرابی ضمن گلایه از عملکرد برخی شهرســتان های استان کرمان برای 
اقدام نکردن در جذب اعتبارات تبصره ۱8 گفت: اگر شهرستانی قصد جذب 
این اعتبارات را  ندارد ســهمیه اش را در اختیار شهرستان های دیگر قرار 
دهد.وی افزود: الگوی استان کرمان عملکرد شهرستان های سیرجان، بردسیر 

و رفسنجان باشد.

در جلسه گروه کاری اشتغال شرق کرمان عنوان شد

انتقاد از عملکرد برخی از شهرستان های کرمان در جذب اعتبارات اشتغال
    

حسن سیلاوی سرویس اســتان ها // معاون بهداشت 
دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز با بیان اینکه 
مخالفین عنود و لجوجی که تحت هیچ شرایطی واکسن 
را قبول ندارند باید ملزم به واکسیناسیون شوند، گفت: 
می توان بــا وضع مقررات و شــرایطی، این گروه را به 

تبعیت از واکسیناسیون ملزم کنیم. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ دکتر ســیدمحمد علوی با اشاره 
به قرار گرفتن اســتان خوزســتان در رده های آخر پوشش 
واکسیناســیون در کشور، اظهار کرد: در حال حاضر پوشش 
واکسیناسیون جمعیت کشور ۶۵ درصد است که از ۵۲ درصد 
متوسط جهانی بالاتر است اما مقداری پوشش واکسیناسیون 
در خوزستان پایین است؛ میانگین پوشش واکسیناسیون در 
اســتان خوزســتان حدود ۷ تا 8 درصد از متوسط کشوری 
پایین تر است.وی افزود: پوشش واکسیناسیون در کل جمعیت 
خوزستان حدود ۵۷ درصد و در گروه سنی هدف یعنی افراد 

بالای ۱۲ سال حدود ۷۶ درصد است.
  معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
گفت: البته پوشــش واکسیناســیون در برخی نقاط اســتان 
خوزســتان مانند بهبهان، دهدز، اهــواز، آغاجاری، گتوند، 
اندیمشــک، امیدیه و شوشتر بالاتر از متوسط کشوری و در 
برخی شهرها تا ۹۰ درصد است اما در برخی شهرهای دیگر 
مانند اندیکا، باوی، خرمشــهر، شادگان و حمیدیه پایین تر از 

۶۵ درصد است.
  وی بیــان کرد: علت مقاومت و واکســن گریزی گروهی از 
مردم را می توان در تنوع فرهنگی، پایین بودن سواد سلامت، 

باورهای غلط، نبود اعتماد، ساده انگاری، تحت تاثیر شایعات 
قرار گرفتن و باور مطالب شبه علم و تبلیغات مسموم افرادی 
که سلامتی و آسایش مردم را مانعی برای کاسب کاری خود 

می دانند، تلقی کرد.
  علــوی تصریح کرد: افــراد مختلفی که تاکنون واکســن 
دریافت نکرده اند به سه دسته تقسیم می شوند. گروهی از این 
افراد، تحصیلکرده اند و معتقد هســتد اما هنوز به اقناع کامل 
نرسیده اند که واکســن برای حفظ سلامتی آن ها مفید است، 
دسته دیگر افرادی هستند که به طب سنتی بیشتر از ظرفیت 
آن بها می دهند و دستاوردهای علم پزشکی مدرن و کلاسیک 
را نپذیرفته اند که راضی کردن این افراد اگر چه ســخت است 
اما مانند گروه اول، با آموزش و ارتقای ســواد سلامت اقناع 

آن ها نیز امکان پذیر است.
  وی افزود: گروه ســوم، مخالفین عنود و لجوجی هستند که 
تحت هیچ شرایطی واکسن را قبول ندارند و حاضر به دریافت 
واکسن نیســتند که می توان با وضع مقررات و شرایطی، این 

گروه را به تبعیت از واکسیناسیون ملزم کنیم.
  معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
کــه در یک برنامه تلویزیونی صحبــت می کرد در خصوص 
موجودی واکســن کرونا در استان خوزستان نیز گفت: هیچ 
مشکلی از نظر ذخیره واکسن در خوزستان وجود ندارد. همه 
امکانات برای واکسیناسیون فراهم است و گروه های سیار نیز 
در حال ارائه خدمت هستند اما برخی واکسن را قبول ندارند 
و باید این افراد را اقناع کنیم که واکســن برای حفظ سلامتی 

آن ها بسیار مهم است.

چرا خوزستان 
در رده های آخر واکسیناسیون کشور است؟

 

مدیر شرکت آب و فاضلاب اهواز :

آمادگی لازم برای مواجهه با آبگرفتگی های احتمالی را داریم
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اقتصادی

معاون فنی گمرک ایران خبر داد
فاسد شدن ۵ هزار تن ذرت دپو شده در گمرک 

  ســرویس اقتصادی // معاون فنی گمرک ایران گفت: پنج هزار تن 
ذرت که طی ســال های ۹۲ تا ۹۹ در انبارهای بنادر جنوبی و شمالی 
کشور دپو شده بودند، فاســد شده است. مهرداد جمال ارونقی، معاون 
فنی گمرک گفت: پنج هزار تن ذرت در بنادر شمالی و جنوبی کشور یا 
انبارهای مراجع تحویل گیرنده، ظرف سال های ۹۲ تا ۹۹ دپو شده اند 
که در حال حاضر همه آن ها فاســد شده و باید هرچه زودتر فکری به 
حال این محموله ها شود.وی ادامه داد: گمرک بارها درخصوص امکان 
فساد کالاهای اساسی موجود در بنادر و گمرکات به مراجع ذیربط در 
دولت گذشته هشدار داده بود، اما متاسفانه هیچ توجهی به هشدارهای 
این سازمان طی سال های ۹8 و ۹۹ نشد و نتیجه اش امروز فاسد شدن 
این حجم از کالاهای اساسی است.ارونقی افزود: علاوه بر موارد فوق دو 
هزار و 8۱۷ تن جوی دامی هم در ماه های پایانی سال ۹۹ وارد کشور 
شده و در سال ۱۴۰۰ اظهار،، اما به دلیل عدم تامین ارز، در آستانه فساد 
قرار گرفته است.وی اظهار کرد: ضمن اینکه ۱8 هزار تن ذرت هم در 
بندر امیرآباد و ۴ هزار تن ذرت در بندر نوشهر رسوب کرده که از سال 
۹8 به بعد اقدام اساسی هم برای تعیین تکلیف این کالاها صورت نگرفته 
است.معاون فنی گمرک تاکید کرد: باید توجه داشت که فساد این اقلام از 
کالاهای اساسی هیچ ارتباطی با دولت فعلی یعنی دولت سیزدهم ندارد و 

همه این اقلام در سال های پیش و دولت قبل فساد شده اند.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد
نوسازی ناوگان و رقابتی شدن بازار بلیت هواپیما 
   سرویس اقتصادی // رئیس سازمان هواپیمایی کشوری نوسازی وتوسعه 
ناوگان هوانوردی، تنظیم عرضه و تقاضا و رقابتی شدن بازار بلیت هواپیما را 
از جمله برنامه های خود در این صنعت اعلام کرد. محمد محمدی بخش در 
حاشیه مراسم تودیع معارفه خود به عنوان رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
درباره وضعیت صنعت هوانوردی اظهار کرد: مسلما موضوعاتی که در حکم 
از سوی وزیر  ابلاغ شده به عنوان سرلوحه  کار خود قرار خواهیم داد و در 
صنعت هوانوردی از سوی به هیچ وجه قانون گریزی را نخواهیم پذیرفت 
و با آن برخورد می کنیم و  از سوی دیگر یار و یاور ایرلاینها هستیم. وی 
افزود: یکی از مهمترین موضوعات صنعت هوانوردی نوسازی و توسعه و 
گســترش ناوگان هوایی بوده که همواره مورد  تاکید وزیر راه وشهرسازی 
نیز بوده است اما د راین زمینه گام نخست اتکا به درون و درون زایی برای 
سرپا نگهداشتن دیگر هواپیماها است. محمدی بخش ادامه داد: اگر عرضه و 
تقاضا  کنترل شود و بتوانیم بازار را رقابتی  کنیم قطعا در نرخ و قیمتها اثرگذار 
خواهد بود چرا که عرضه و تقاضا مهمترین فاکتور در این زمینه است. رئیس 
سازمان هواپیمایی کشــوری اظهار کرد: پیگیری موضوعات و مشکلات 
 مبتلا به بازنشستگان صنعت هواپیمایی به ویژه بازنشستگان هما از جمله 
برنامه هایی است که در دستور کار قرار گرفته و اخیرا وزیر راه و شهرسازی 
نامه ای را برای حل این مشکلات فرستادند. وی گفت: بازنشستگان صنعت 
هوانوردی از کل صنعت جدا نیستند اما حل مسئله حقوق و دریافتی آنها 
یکی از دغدغه های بازنشستگان است  که مسلما آن را پیگیری خواهیم کرد 

و به نتیجه خواهیم رساند. 

خبر

سرویس اقتصادی // مشــاور ارشد اتحادیه 
مرغداران گوشــتی گفت: با توجه به افزایش 
جوجه ریزی پیش بینی می شــود که قیمت 

مرغ طی روزهای آتی در بازار کاهش یابد.
   محمدعلی کمالی سروســتانی، مشــاور ارشد 
اتحادیه مرغداران گوشتی درباره آخرین تحولات 
 بازار مرغ اظهار کرد: با توجه به واردات تخم مرغ 
نطفــه دار، تعداد جوجه ریزی در آبان قابل توجه 
اســت که نتایج آن از اواخر آذر در بازار مشخص 
است چرا که میزان استحصال گوشت مرغ از دوره 
آبان تا اواســط آذر بالاتر خواهد بود.وی افزود: 
برآوردها حاکی از آن اســت که جوجه ریزی تا 
پایان آبان به ۱۲۵ تا ۱۲۶ میلیون قطعه برســد که 
از این میزان ۲۱۰ تا ۲۱۵ هزار تن گوشــت مرغ 

استحصال می شــود.کمالی سروستانی با اشاره به 
اینکــه کمبودی در بازار مرغ نداریم، بیان کرد: در 
حال حاضر مرغ به میزان کافی در بازار اســت، 
امــا مقداری خارج از شــبکه توزیع می شــود.
مشــاور ارشــد اتحادیه مرغداران گوشتی قیمت 
۳۱ هزار تومانی به ازای هر کیلو گوشــت مرغ را 
منطقی دانســت و گفت: در چند روز اخیر قیمت 
جوجه نوسان شدیدی داشته است، درحالیکه در 
محاسباتی که قبلا انجام دادیم، قیمت تمام شده هر 
کیلــو مرغ زنده با جوجه ۶ هزار تومانی ۱۹ هزار 
و ۹۰۰ تا ۲۰ هزار تومان اســت، اما در صورت 
عرضه جوجه بــا نرخ بالای ۶ هزار تومان تا ۲۱ 
هزار تومان می رسد.وی ادامه داد: علی رغم آنکه 
در مهرماه میزان جوجه ریزی بالا نبوده است، اما 

برخی استان ها همچون خراسان رضوی با تراکم 
مرغ برای فروش مواجه شدند که همین امر منجر 
به ثبات قیمت در بازار شده است.کمالی سروستانی 
 در واکنــش به حــذف قطعه بندی مــرغ گفت: 
قطعه بندی نیاز بازار است و نمی توان آن را حذف 
کرد چرا که برخی افراد تنها به ســبب ارزان بودن 
خواستار خرید بال هستند و نباید خرید مرغ کامل 
را بــه آنها تحمیل کرد و بــه عبارت دیگر دولت 
نباید مشــکلات نظارت را بر دوش مردم بگذارد 
 و مســیرها و شــیوه های نظارتــی را باید تغییر 

دهد.
   مشاور ارشد اتحادیه مرغداران گوشتی با اشاره 
به اینکه قطعه بندی مرغ از منظر شرعی و قانونی 
اشــکالی ندارد، بیان کرد: براین اساس نمی توان 
جلوی قطعه بندی را به سبب ضعف در نظارت ها 
گرفت.وی در پایان درباره آینده بازار مرغ گفت: 
 با توجه به افزایش جوجــه ریزی و عرضه مرغ 
پیش بینی می شــود که قیمــت در آذر ماه روند 

نزولی به خود بگیرد.

مشاور ارشد اتحادیه مرغداران گوشتی خبر داد

کاهش قیمت مرغ در روزهای آتی  

سرویس اقتصادی // انجمن ملی حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان با تاکید بــر اینکه لوازم خانگی 
تولید داخل که با برچســب برند خارجی در بازار 
فاقد  و  فاقد اصالت خارجــی  عرضه می شــوند 
تکنولوژی روز شرکت صاحب برند خارجی هستند، 
تاکید کرده که فروش ایــن کالاها، از جمله انواع 

برندهای کره  ای، مصداق تقلب است.
   انجمن ملی حمایــت از حقوق مصرف کنندگان طی 
اطلاعیه ای با اشــاره به بند ۱ ماده ۱۲ قانون حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان، اعــلام کرد که در حال حاضر 
واردات هرگونه لوازم خانگی خارجی با نشــان تجاری 
و ســاخت کشــور کره جنوبی به داخل کشور ممنوع 
 اســت و شــرکت های خارجی نیز به دلیــل تبعیت از 
تحریم  های ظالمانه تحمیل شــده به ملــت ایران هیچ 
تولیدی در داخل کشــور ندارند بنابرایــن ورود لوازم 
خانگی بــا برندهای کره  ای به داخل کشــور و عرضه 
آن در بــازار بعد از اعمال ممنوعیــت واردات، قاچاق 
محسوب شده و خرید و فروش آن ممنوع است. همچنین 
لوازم خانگــی تولید داخل که به هر نحو با برچســب 
برند خارجی در بازار عرضه می شــوند نیز فاقد اصالت 
خارجــی و فاقد تکنولوژی روز شــرکت صاحب برند 
خارجی هستند.این انجمن همچنین از مصرف کنندگان 
خواسته که برای حمایت از کالاهای تولید داخل و ارج 

 نهادن به تلاش کارگران، مهندسان و تولید گران ایرانی، به 
برنــد های خارجی موجود در بــازار اعتماد نکنند و از 
خرید این قبیل کالاهای خارجــی اجتناب کنند.در این 
 رابطه مهدی نجف پور، رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان، اظهار کرد: کالاهایی که در حال حاضر 
با برند خارجی فروخته می شــود، ممکن است از قدیم 
وارد کشور شده باشــد. اما همانطور که در اطلاعیه ذکر 
شده بعد از ممنوعیت واردات، این کالاها قاچاق یا تقلبی 
تلقی می شوند.به گفته وی، در حال حاضر تمام برندهای 
خارجی که در ایران روی کالا درج می شــود و به عنوان 
کالای خارجی یا کره ای فروخته می شــود، قطعا کالای 
کره ای نیســت و مصداق تقلب است. رئیس انجمن ملی 
حمایت از حقوق مصــرف کنندگان با بیان اینکه انجمن 
نامی از برندی نمی آورد، چون هنوز محرز نیست، تصریح 
کرد: این بحث فقط مربوط به برندهای کره ای نیست و در 
حال حاضر برندهای زیاد دیگری هم به این شکل فعالیت 
می کنند. به ویژه برخی برندهــای ایتالیایی، محصولات 
ایرانی را با بســته  ایتالیایی می فروشند. اما هیچ اسمی از 

هیچ برندی نمی آوریم و به طور مصداقی اعلام می کنیم.
*  تکلیف کالاهای ایرانی با برند خارجی چیست؟

  وی در پاسخ به اینکه این برندهای خارجی برای فعالیت 
باید چــه اقداماتی انجام دهند، تصریح کرد: اول اگر این 
برندها مشمول تخلف تقلب می شوند باید با آنها برخورد 
و کالاها جمع آوری شود. اما اگر شرکت تولید کننده باشد، 
حتما باید با برندی که مجوز فعالیت تولید آن را گرفته، 
محصول را عرضه کند. اگر شــرکت برچسب یک برند 
دیگر، بخصوص برند خارجی را روی محصولات تولیدی 
خود بزند و به اسم کالای خارجی بفروشد، مصداق تقلب 

است و باید با آن برخورد شود.
*  اصل ماجرا چیست؟

  گفتنی اســت که دو سال پیش و با تشدید تحریم های 
آمریکا دو شــرکت کره ای ال جی و سامســونگ که در 
صنعت لوازم خانگی ســرمایه گذاری کرده بودند، ایران 
را ترک کردند. در حال حاضر برند این دو شــرکت در 
ایران به جی پلاس و ســام تغییر کرده و قطعات آنها از 
کشــورهای دیگری به جز کره به ایران وارد می شــود. 

بنابراین کالاهای برند ال جی و سامســونگ موجود در 
بازار به صورت قاچاق وارد می شوند و گارانتی ندارند. 
اما میانه شهریور ماه دوباره بحث واردات لوازم خانگی 
کره ای ال جی و سامســونگ به جای بدهی های کره به 
ایران در رسانه های مختلف مطرح شد که در نهایت دفتر 
رئیــس جمهوری طی نامه ای به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( و وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعلام 
کرد که بر اساس دستور مقام معظم رهبری، واردات لوازم 
خانگی به کشــور همچنان ممنوع است.اما بعد از مطرح 

شــدن دوباره ممنوعیت لوازم خانگی کره ای، یک برند 
دیگر کره ای که گفته می شود صاحب آن کل خط تولید 
را خریده، اما به دلیل مســائل مربوط به تحریم ها دچار 
مشکلاتی شــده، تبلیغاتی با نام بردن از کشور کره ارائه 
کرد که انتقادات زیادی در فضای مجازی به دنبال داشت. 
حالا به نظر می رسد تصمیمات جدیدی برای این برند و 
سایر کالاها با وضعیت مشابه در راه باشد و احتمالا زمان 
پایان کامل حضور قانونی کره ای ها در بازار لوازم خانگی 

فرا رسیده است.

پایان کامل حضور کره ای  ها در بازار لوازم خانگی

لوازم خانگی خارجی یا قاچاق است یا تقلبی

طرح :آصفه جهانی

  
ســرویس اقتصادی // با وجود آنکه رهبر 
معظم انقلاب چند ســال پیش در خصوص 
برخورد با کولبرها تأکید کردند: »مراد من از 
قاچاق، فلان کوله برَِ ضعیف نیست که می رود 
 یک  چیزی را برمــی دارد روی کول خودش

می آورد ... با او مبارزه هم نشــود اشکالی 
ندارد« بــاز هم متولیان به  جای قبول ضعف 
نظارتی خود در مبارزه با قاچاق سازمان  یافته 
از طریق دروازه های واردات یعنی مناطق آزاد 
تجاری؛ گردش مالی بــالای اجناس قاچاق 
در کشور را به گردن کالای همراه ملوانان و 

کولبران می اندازند. 
   ارائــه آمارهایی مبنی بر قاچاق ۴ تا ۵ میلیارد 
دلاری از طریق رویه های شبه قانونی نظیر کولبری، 
تعاونی های مرزنشــینی و پیله روی، این روزها 
بیش از گذشته انگشت اتهام قاچاق را به سمت 
کالاهای وارد شــده از طریق ملوانان نشانه رفته 
اســت. به  طوری  که یکی از مصوبات ششمین 
سفر استانی رئیس جمهور به بوشهر تعیین تکلیف 
وضعیت کالای همراه ملوان تحت عنوان ته لنجی 
بود. ابراهیم رئیسی در این سفر از استاندار بوشهر 
خواست این مسئله را در قالب طرحی پیگیری و 

نتایج حاصله را به هیئت  دولت ارائه کند.
* طرح ســاماندهی کالای همراه ملوان در 

هیئت دولت
  هم  اکنون اطلاعات مورد نیاز طرح ساماندهی 
کالای همــراه ملــوان به وزارت کشــور، دفتر 
رئیس جمهوری و ســتاد مبــارزه با قاچاق کالا 

ارسال و منتظر تصمیم گیری در هیئت دولت است. 
کالای همراه ملوان که این روزها بحث ساماندهی 
آن در هیئت دولت مطرح است، نوعی واردات کالا 
بدون پرداخت عوارض گمرکی است که از دیرباز 
رواج داشته و برای گذران زندگی ساحل نشینان از 
خوزستان گرفته تا هرمزگان و بوشهر بسیار حائز 
اهمیت است. تولیدکنندگان داخلی مدعی هستند 
سالانه حجم قابل  توجهی از کالاها، بدون رعایت 
تشــریفات گمرکی از طریق ته لنجی وارد کشور 
شده و در بازار شهرهای بزرگ توزیع می  شود. از 
جمله منتقدان؛ تولیدکنندگان لوازم  خانگی هستند 
که معتقدند در حال حاضر ۴۰ درصد بازار لوازم 
خانگی ایران در اختیار کالای خارجی است که 
عمدتاً به صورت قاچاق وارد می شود اما در مقابل، 
ساکنان استان های ســاحلی قرار دارند که امرار 
معاش لنج داران، ملوانان، بازاریان، ماشــین های 
حمل و جابه جایی کالا، کارگران تخلیه و بارگیری 
و زنجیره ای از مشــاغل اعم از هتل، رستوران و 
دیگر صنوف را در گــرو تداوم این رویه قانونی 
می دانند و می گویند واردات ته لنجی تهدیدی برای 
تولید و فروش اجناس داخلی محسوب نمی شود.

*  نبود زیرساخت های لازم برای اشتغال 
در بنادر

  عبدالرضا حســین زاده، رئیس تعاونی لنج داران 
ساحل نشــینان بندرلنگه و کنگ در گفت وگو با 
خبرنگار ما از نبود زیرســاخت های لازم برای 
اشتغال صنعتی، کشاورزی و... مردم در این مناطق 
گلایه کرده و از بیکاری گســترده  در این منطقه 

می گوید؛ مشکلی که بیشتر مناطق مرزی کشور به 
آن دچارند. وی با اشاره به اینکه واردات کالای 
همراه ملوان نقش مهمی در اشتغال و کسب درآمد 
طیف وسیعی از مردم این مناطق دارد می افزاید: 
امرار معاش لنج داران، خدمــه، ملوانان و دیگر 
صنوف به رونق بنــادر و بازارچه های مرزی آن 
بســتگی دارد که محل فروش کالای ته لنجی به 
مســافران است. فروش این کالاها نیز ضرری به 
تولید نمی رساند، بلکه با ارائه در بازارچه موجب 
اشتغال و رونق منطقه هم می شود. وی می گوید: 
در سالی که گذشــت به خاطر سختی معیشت، 
ساکنان این منطقه ۲۰۰ فروند موتور لنج خود را 
فروختند، اگر ته لنجی آن قدر که می گویند برای ما 
ســود داشت یا با این حجم زیاد انجام می شد که 

تولید یک کشور را متوقف کند، این لنج ها فروخته 
نمی شد.

* حســاب کالای قاچاق را از کالای ملوانی 
جدا کنید

  ناخدا حســین زاده با اشاره به اینکه کل کالایی 
کــه ملوانان در طول ســال می آورند دو کانتیتر 
هم نمی شــود، می گوید: نهادهای نظارتی پس از 
ارزیابی کالاهای موجــود در لنج های ما اجازه 
ترخیص کالا هایمان را صادر می کنند مشخصات 
کل محموله و ته لنجــی هم به دریابانی و گمرک 
اعلام می شــود، اما آن چیزی که به تولید آسیب 
می زند محموله های بزرگی است که در برخی بنادر 
تخلیه  شده و بار کانتینرها کرده و راهی شهرهای 

بزرگ می کنند، شاید به این کالاهای قاچاق هم 
ته لنجی بگویند ولی سیاست گذاران باید حساب 
کالای قاچاقــی را از کالای ملوانــی جدا کنند.
حسین زاده یادآور می شود: آقایان مجوز صید در 
بندر را به صیادان نمی دادند سالی که رهبر معظم 
انقلاب به بندرعباس آمدند، دستور دادند بگذارید 
مردم صید کنند، با همان دســتور دارند زندگی 
می کنند، قضیه کولبری هم همین طور حل شــد، 
حالا برای ته لنجی هم همان قصه است. ما هیچ 
ضربه ای به اقتصاد نمی زنیم. کسانی که این تجارت 
قاچاق را می کنند افراد دیگری هستند که ملوان و 
ناخدا نیستند، آن ها سازمان  یافته اند و اسکله های 
مخصوص دارند که آنجا پهلو گرفته و کشتی های 
لوازم خانگی را در کانتیترها خالی می کنند. رئیس 
تعاونی لنج داران ساحل نشینان بندرلنگه و کنگ 
می گوید: بر کار ما نظارت می شــود، از زمانی که 
وارد اسکله می شویم؛ گارد هست، پاس گمرک، 
پاس بندر و مأمور اداره بندر هست، دوربین ها کار 
می کنند و محموله ما را بررسی می کنند. این  طور 
نیست که هر کسی بتواند برای خودش هر میزان 
که خواست کالا بیاورد، با کنترل هایی که می کنند 

اگر ۴۰۰-۳۰۰ تن بار بشود لنج جریمه می شود.
*  ۳۶۸ میلیــون دلار؛ کل واردات ته لنجی 

سال گذشته 
  موســوی گمارانی، مدیرعامل تعاونی لنج داران 
بندر گناوه نیز درباره کمیت و کیفیت کالای همراه 
ملوان گفته است: آمارهای گمرک نشان می دهد 
سال گذشــته ۳۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تن کالا به 

ارزش ۳8 میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار وارد ایران 
شده است و بر همین اســاس به  طور میانگین، 
ارزش دلاری هر یک تن کالای وارد شده برابر با 
هزار و ۱۱۶ دلار است. از سوی دیگر بنا بر آمار 
سازمان بنادر، تعداد لنج های فعال در بخش کالای 
همراه ملوان حدود ۲هزار و ۵۰۰ فروند اســت و 
مطابق مصوبه ستاد مبارزه با قاچاق کالا، هر لنج 
اجازه دو سفر در سال و حداکثر به میزان ۶۰ وانت 
نیسان را دارد که با توجه به ظرفیت ۲.۲ تنی وانت 
نیسان، مشخص می شود کل میزان باری که سال 
گذشته از مجرای ته لنجی امکان ورود به کشور را 
یافته در بیشترین حالت ۳۳۰ هزار تن به ارزش 

حداکثر ۳۶8 میلیون دلار بوده است.
*  پیشنهاد واردات مواد اولیه به جای کالا 

از طریق ته لنجی
  به گزارش قدس آنلاین ؛ موسوی گمارانی بیان 
کرد: بر همین اساس، با در نظر گرفتن آمارهای 
رسمی مشخص می شود ادعای واردات ۵میلیارد 
دلار کالا به کشــور از مجرای ته لنجی بی اساس 
است.با وجود این اگر فرض را بر این بگیریم که 
عده ای با سوءاســتفاده از امتیازاتی که به ملوانان 
داده  شــده به دنبال دور زدن قوانین و واردات در 
پوشش کالای ته لنجی هستند، با تدابیری می توان 
از اســتثنائات تجاری در راستای کمک به رونق 
تولید استفاده کرد. محمدی فرد، کارشناس اقتصادی 
پیشنهاد می دهد از ظرفیت ته لنجی، کولبری و سایر 
رویه ها می توان بــرای واردات مواد اولیه تولید 

استفاده کرد.

بررسی نقش کالاهای ته لنجی در اقتصاد استان های ساحلی  ؛

قصه کولبران این  بار روی آب

سرویس اقتصادی // نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرات 
پوشــاک گفت: در زمان آزاد بــودن واردات، ۹۰ درصد 
پوشاک وارداتی، قاچاق بود و حالا که واردات ممنوع است 
باز هم قاچاق زیادی داریم بنابراین مشکل در نحوه مبارزه 

است.
   مجید نامی با بیان اینکه پدیده قاچاق در صنعت پوشــاک 
همواره وجود داشته است، اظهار کرد: بیشترین قاچاق پوشاک 
از کشورهای چین و ترکیه به ایران انجام می شود و اخیراً نیز به 
صورت عمده از بنگلادش قاچاق پوشاک انجام می شود. نایب 
رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران افزود: 
چندین سال اســت که صنعت پوشاک ایران با قاچاق مواجه 
اســت و در یکی دو سال اخیر به دلیل شیوع کرونا که منجر 
به عدم ارتباط بین کشورها و محدودیت های حمل و نقل شد 
و همچنین افزایش ناگهانی نرخ ارز روند کاهشی شده بود. اما 
در حال حاضر که راه ها دوباره باز و شرایط تبادلات تجاری 
عادی تر شده است، قاچاق پوشاک بیشتر خود را نشان می دهد. 
در واقع قاچاق پوشاک چیزی نیست که قطع شده و الان دوباره 
شروع شده باشد. قاچاق پوشاک همواره بوده و هم اکنون نیز 

انجام می شود.وی در مورد آمار قاچاق پوشاک، گفت: هیچ آمار 
دقیقی در زمینه قاچاق پوشاک وجود ندارد؛ هر آماری که اعلام 
می شود برآوردی و تخمینی است و نمی توان به این آمار اتکا 
کرد. تا چند سال گذشته رقم ۲.۶ میلیارد دلار به عنوان قاچاق 
پوشاک از سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز عنوان می شد، 
این رقم در ســال ۹8 به ۱.۷ میلیارد دلار و در سال گذشته به 
حدود ۶۰۰ تا 8۰۰ میلیون دلار کاهش یافت که این کاهش 
را هم می توان گفت ناشی از شیوع کرونا بوده است زیرا امسال 
که وضعیت ارتباطی بهتر شده و می بینیم که قاچاق محسوس تر 

لمس می شود.
*  در سطح عرضه باید فروش کالای قاچاق ناامن شود

  نامی در خصوص نحوه مبارزه با قاچاق پوشاک، توضیح داد: 
به نظر می رســد همگی از مبارزه با قاچاق پوشاک در مرزها 
ناامید شده اند یا اینکه نمی خواهند کاری انجام دهند زیرا قاچاق 
از مرزهــا یا به صورت قانونی می آید یا از طریق مناطق آزاد 
یا از طریق گمرکات. وی افزود: بنابراین بحثی که وجود دارد 
این است که حداقل در سطح عرضه باید فروش کالای قاچاق 
ناامن شود نه اینکه به صورت وضوح کالای قاچاق را بفروشند. 

حتی مشاهده شده که در اغلب موارد پوشاک قاچاق به صورت 
عمده فروخته می شود. روی کالا واضح نوشته شده که ساخته 
شده توسط کدام کشور است اما باز وقعی نمی نهند. نایب رئیس 
اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران ادامه داد: طی 
چند سال اخیر اصطلاحی تحت عنوان »قاچاق محرز« باب 
شــده است به این معنا که همه می دانند این کالا قاچاق است. 

بنابراین حداقل کار این است که در سطح عرضه مبارزه کرد.
*  ۴ اقدام برای مقابله با قاچاق پوشاک

   وی گفت: البته برای مقابله با قاچاق پوشــاک اقداماتی از 
سوی ستاد مبارزه با قاچاق با وزارت صمت و دولت با همراهی 
بخش خصوصی در حال پیگیری اســت. بحث صندوق های 
مکانیزه که متصل به وزارت اقتصاد اســت و همچنین بحث 
شناسه کالا از جمله این اقدامات است که البته در فازهای اولیه 
برای برندهای خارجی و در فازهای بعدی برای برندهای ایرانی 
است. همچنین بحث موجودی در انبار شرکت ها، دیگر اقدام در 

زمینه مقابله با قاچاق است.نامی افزود: اگر این سه کار همزمان 
با هم انجام شود و حداقل از نظر سیستماتیک کنترل شوند و 
همچنین با کالاهایی که طبق قانون قاچاق محرز هستند، مقابله 
کننــد، در این صورت قطعاً فضای عرضه برای فروش کالای 

قاچاق ناامن می شود.
*  در زمــان آزاد بــودن واردات، ۹۰ درصد پوشــاک 

وارداتی، قاچاق بود
   وی در خصوص تأثیر ممنوعیت واردات پوشــاک، گفت: 
حدود ۲ ســال پیش به دلیل محدودیت های ارزی، واردات 
پوشاک ممنوع شد اما حتی زمانی که واردات آزاد هم بود بیش 
از ۹۰ درصد واردات پوشــاک یعنی حدود ۲.۶ میلیارد دلار 
پوشــاک به صورت قاچاق وارد و ۱۰ درصد در حدود ۳۰ تا 
۱۰۰ میلیون دلار به صورت رسمی وارد کشور می شد. نامی 
افزود: زمانی که واردات آزاد بود قاچاق زیادی داشتیم و حالا 

که واردات ممنوع اســت باز هم قاچاق زیادی داریم. بنابراین 
مشکل در مرحله مبارزه و مقابله با قاچاق پوشاک است.

*  تجار خارجی با ورود به ایران، کالای ایرانی می خرند 
و بعد در کشور خود می فروشند

   نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
در مورد وضعیت صادرات پوشــاک، اظهار کرد: سال گذشته 
حدود ۱۲۰ میلیون دلار صادرات پوشاک داشتیم که یکی از 
دلایل افزایش صادرات، رشــد ناگهانی نرخ ارز بود که یک 
فرصت مقطعی ایجاد کرد تا صادرکنندگان به کشورهای همسایه 
کالا صادر کنند.وی افزود: همچنین به دلیل تحریم ها، نمی توانیم 
به کشورهای زیادی کالا صادر کنیم از این رو بسیاری از تجار 
از کشــورهای دیگر به خصوص کشورهای همسایه به ایران 
می آیند پوشاک می خرند و بعد با کانال هایی که وجود دارد کالا 
را به کشور خود می برند، از این رو شاید آمار صادرات چندان 

دقیق نباشد.
*  سهم ۷۰ درصدی پوشاک داخلی از بازار ۸ میلیاردی

  نامی در مورد وضعیت تولید گفت: میزان تولید در چند سال 
اخیر رشد داشته و سرمایه گذاری های جدید انجام شده است 

و اگر حمایت های دقیقی از تولید شود این روند تداوم می یابد 
و سهم تولید داخلی از بازار پوشاک بیشتر می شود.وی تصریح 
کرد: حجم بازار پوشاک ایران حدود 8 میلیارد دلار است که 
سهم پوشاک داخلی حدود ۷۰ درصد است که باز هم در حال 

رشد است.
*  عمده دلیل گران بودن پوشــاک ایرانی، قیمت مواد 

اولیه است
  نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
در مورد بالا بودن نرخ پوشاک ایرانی، گفت: تولیدکننده ایرانی 
برای تأمین مواد اولیه و قیمت این مواد در داخل و خارج دچار 
مشکل است. بنابراین یک بخش عمده از بهای تمام شده کالا 
در حوزه پوشاک مربوط به مواد اولیه است و بالاخره با توجه 
به نرخ تورم، بهره های بانکی و هزینه های تولید و فروش، تولید 
باید صرفه اقتصادی داشــته باشد. نامی اظهار کرد: مؤلفه های 
اقتصاد کلان در گران بودن پوشاک ایرانی تأثیرگذار است. در 
واقع علاوه بر مشکلات داخلی اقتصاد کشور، وضعیت اقتصادی 
اســتانداردی در حوزه خارجی هم نداریم که همه این موارد 

دست به دست هم می دهند و مشکلاتی را ایجاد می کنند.

ســرویس اقتصادی // رئیس کل 
بانــک مرکزی از آغــاز تدریجی 
اتصال دسته چک ها به دستگاه های 
خودپرداز در آذرمــاه و عملیاتی 

شدن آن تا پایان سال خبر داد.
   علی صالح آبادی در حاشیه نشست 
رئیس کل بانک مرکزی با کمیســیون 
اصل ۹۰ مجلس شــورای اسلامی در 
مهم ترین  از  جمع خبرنگاران، یکــی 
بحث های قانون چک که در این نشست 
مورد بررسی قرار گرفت را تأیید و ثبت 
چک دانست و گفت: در حال حاضر از 
طریق اپلیکیشن های موبایلی این امکان 
فراهم اســت اما از طریــق پیامک و 

خودپرداز اجرایی نشده که مورد تأکید 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس قرار گرفت.

وی افزود: از آذرماه تا پایان امسال به 
تدریج همه بانک ها امکان تأیید چک 
از طریق خودپرداز را فراهم می کنند؛ 
بانک ها را ملــزم کردیم که با توجه به 
اینکه بیشتر مشــتریان به داخل شعب 
مراجعه می کننــد، این امکان از طریق 
خودپرداز سریع تر عملیاتی شود.رئیس 
کل بانک مرکــزی موضوع دیگر این 
جلســه را در خصوص قانون چک، 
امکان دسترسی به موجودی صادرکننده 
چک در سایر بانک ها عنوان و اظهار 
کرد: در صورتی کــه چکی که صادر 

می شود در حســاب مربوط به چک 
دریافت کننده  نداشت،  کافی  موجودی 
چــک می توانــد از موجــودی فرد 
صادرکننده چک در سایر بانک ها آن  

را وصول کند.
  صالح آبادی ادامه داد: در حال حاضر 
تنها ۱8 بانک این امکان را دارند، تا دی 
ماه همه بانک ها امکان مذکور را فراهم 
می کنند و این فرآیند اجرایی می شود که 
از موجــودی فرد صادرکننده چک در 
دیگر بانک ها امکان برداشــت وجود 

داشته باشد.
   رئیس کل بانک مرکزی موضوع سوم 
مورد بحث در جلســه امروز را بحث 

ضمانت با چک و راهکارهای قانونی 
آن دانست و گفت: در این جلسه قرار 
شد راهکار قانونی در آینده با همکاری 

مجلس فراهم شود.
  وی افزود: موضوع چهارم تعیین سقف 
رقم چک بود که قرار شــد به تدریج 
انجام شود؛ در جلسه آینده شورای پول 
و اعتبار تعیین سقف رقم چک مطرح 
و به تدریج عملیاتی می شــود چون 
ممکن است برای برخی کسب وکارها 

مشکلاتی ایجاد کند.
  خبرگزاری مهر طی یکســال گذشته 
گزارش های متعددی از پیشرفت قانون 
چک و تکالیف بــر زمین مانده بانک 
مرکزی منتشــر کرد کــه از جمله این 
گزارش ها پیگیری برای اتصال سامانه 

چک صیادی به خودپردازها بود.

اتصال چک به خودپرداز تا پایان سال

علت گرانی پوشاک ایرانی 



سرویس حوادث// پسر نوجوانی که به اتهام مشارکت در تولید 
بیش از یکصد کیلوگرم هروئین محاکمه شــده با دستور قضات 
شعبه پنجم دادگاه کیفری استان تهران برای تأیید رشد عقلی 
در هنگام ارتکاب به جرم به پزشکی قانونی معرفی شد تا پس از 

آن رأی او صادر شود.
رسیدگی به این پرونده از یک سال و نیم پیش با گزارش تولید هروئین 

در یک خانه ویلایی در منطقه گیلاوند آغاز شد.
پس از آن مأموران خانه ویلایی مورد نظر را تحت نظر قرار دادند و 
چند متهم از جمله پســر ۱۷ ساله ای به  نام شهرام بازداشت شد و به 
شعبه پنجم دادگاه کیفری یک استان تهران که ویژه رسیدگی به جرایم 

متهمان زیر ۱8ســال است فرستاده شد تا به اتهام مشارکت در تولید 
۱۰۹ کیلوگرم هروئین محاکمه شــود. شهرام که پس از دستگیری به 
جرمش اعتراف کرده بود در جلسه محاکمه اتهامش را رد کرد و گفت: 
من از ماجرای تولید هروئین در خانه ویلایی هیچ اطلاعی نداشــتم. 
مدتی قبل دایی بزرگم به بیماری افســردگی مبتلا شد و برای بهبود 
حالش تریاک مصرف می کرد و روزی که بازداشت شدم قصد داشتم 
برای او قدری تریاک بگیرم. من در یک بنگاه خرید و فروش ماشین 
کار می کردم و ماشینی را امانت گرفته بودم تا همراه دوستم به دایی ام 
سر بزنم.قاضی سؤال کرد: مأموران در گزارش اولیه اعلام کرده اند از 

داخل ماشین بوی مواد اولیه تولید هروئین می آمده! متهم جواب داد: 
پشت ماشین کود گیاهی بود و بویی که به مشام می رسید ناشی از آن 
بود.قاضی سؤال کرد: پس از دستگیری چند سیمکارت از تو کشف 
شده که یکی از آنها با پیش شماره ارومیه بوده است. ردیابی گوشی 
نشــان داده شماره تلفن متعلق به فردی اســت که در زمینه خرید و 
فروش مواد اولیه هروئین فعالیت داشته است. متهم جواب داد: گوشی 

متعلق به من بوده و من هرگز با کسی در ارومیه تماسی نداشته ام.
سپس وکیل پســر نوجوان به دفاع پرداخت و گفت: موکلم در هیچ 
جای پرونده به مشــارکت در جرمش اعتراف نکرده است. از این رو 

تقاضای صدور حکم برائت دارم. در ادامه مادر متهم در حالی که اشک 
می ریخت به قضات گفت: شــوهرم چند سال قبل فوت کرد من یک 
فرزند دیگر هم دارم اما معلول است و شهرام نان آور خانه مان بود من 
مطمئنم پسرم بی گناه است او کار می کرد و نیازی به کار خلاف نداشت 
اگر به آنجــا رفته برای کمک به دایی اش بوده چون او حق پدری به 
گردن بچه هایم داشت. لطفاً پســرم را آزاد کنید او هنوز خیلی بچه 
است. در پایان جلسه قضات دادگاه متهم را برای تأیید رشد عقلی در 
هنگام ارتکاب به جرم به پزشکی قانونی معرفی کردند تا پس از نظریه 

پزشکی قانونی رأی وی را صادر کنند.

محاکمه پسر نوجوان  به اتهام تولید هروئین

ســرویس حوادث// نخستین جلســه رسیدگی به 
پرونده مرد جوانی که با شکایت چند  دختر دانشجو 
و با اتهام افساد فی الارض رو به رو است در شعبه 28 

دادگاه عمومی و انقلاب تهران برگزار شد.
این جلسه قرار بود ساعت ۹ صبح تشکیل شود اما باتوجه 
به اینکه متهم دیرتر از زمان مشخص شده از زندان به دادگاه 

منتقل شد، جلسه ساعت ۱۰ صبح شروع شد.
شیما قوشه وکیل ۵ نفر از شاکی ها درباره جزئیات نخستین 
جلســه دادگاه گفت: دادگاه به ریاســت قاضی عموزاد و 
افشاری مستشار دادگاه برگزار شد. با شروع جلسه، نماینده 
دادستان در جایگاه قرار گرفت و کیفرخواست متهم به اتهام 
افساد فی الارض درخصوص تشکیل خانه فساد و دعوت 
دختران برای فســاد و فحشا قرائت شد.در ادامه کیوان در 
جایگاه ویژه قــرار گرفت و با رد اتهام وارده بیان کرد من 

این اتهام را رد می کنم. من قربانی جنبش فمینیستی »می تو« 
هســتم که از رسانه های معاند و خارجی رهبری می شود. 
رسانه هایی که قصدشــان بی آبرو کردن مردان سلبریتی و 
معروف اســت. وی در ادامه مدعی شــد که دارای حسن 
شهرت هســتم و این پرونده برای بردن آبروی من ساخته 

شده است.
وکیل ۵ نفر از شــاکی های این پرونده گفت: این پرونده ۹ 
شاکی دارد و باتوجه به اینکه زمان جلسه حدود یک ساعت 
و نیم بیشتر نبود جلســه دوم به دی ماه موکول شده است 
من وکیل ۵ قربانی این پرونده هســتم که ۴ نفر از آنها در 
دادگاه حضور داشــتند و یکی از آنها در خارج از کشور 
بود. موکلان من خواهان اشد مجازات متهم برای جلوگیری 
از تکرار این ماجرا هســتند تا افراد دیگری قربانی نشوند. 

به تمامی شــاکی ها تجاوز شده اما متهم مدعی است تمام 
افرادی که با او در رابطه بودند به اراده و خواست خودشان 
بوده در صورتی که این موضوع صحت ندارد. قرار شد در 
جلسه بعدی کارشناس ناجا به عنوان ضابط پرونده در جلسه 

حضور داشته باشد.
شهریور سال گذشته همزمان با افشای تعرض مردی به نام 
کیوان به چندین دختر دانشــجو در تهران رسیدگی به این 
پرونده در دستور کار پلیس قرار گرفت و خیلی زود کیوان 
دستگیر شد. نخست پرونده به دادگاه کیفری استان تهران 
رفت. در ادامه قضات دادگاه پس از بررسی شکایت تجاوز 
به عنف ۵ دختر علیه کیوان اتهام وی را افســاد فی الارض 
دانستند و به این ترتیب پرونده برای رسیدگی به شعبه ۲8 

دادگاه انقلاب تهران ارسال شد.

حوادث جهان
یک کشته در اثر انفجار یک خودرو

 مقابل بیمارستان لیورپول
 پلیس انگلیس اعلام کرد، خودرویی خارج از بیمارســتان زنان در 
شهر لیورپول منفجر شده است.  پلیس انگلیس اعلام کرد، در اثر انفجار 
خودرویی خارج از بیمارســتان زنان در شهر لیورپول در شمال غرب 
انگلیس یک تن کشته و یک تن دیگر زخمی شدند. پلیس مرسی ساید 
در لیورپول در بیانیــه ای اعلام کرد: خبری درباره وقوع انفجار مقابل 
بیمارستان زنان لیورپول به دست ما رسید و فورا نیروهای پلیس در کنار 
نیروهای آتش نشان در محل حادثه حاضر شدند. پلیس افزود: متاسفانه 
می توانیم تایید کنیم که یک نفر جان خود را از دست داده و فرد دیگر 
به بیمارستان منتقل شده تا تحت مداوا قرار بگیرد و حالش خوب است. 
پلیس اشاره کرد، درباره ابهامات این حادثه تحقیق می کند. این انفجار 
ناشــی از از انفجار یک دستگاه تاکسی بود که در مقابل بیمارستان در 

ساعت ۱۱ به وقت گرینویچ پارک شده بود.
بازداشت دو کارمند بانک به جرم کلاهبرداری

 دو کارمند بانک به جرم کلاهبرداری ۹۰۰ هزار پوندی از حســاب 
یک مشتری بازداشــت شدند. کلاهبرداری توســط مسئولین بانک 
شناســایی و به پلیس گزارش داده شد. متهمان »جرالد فرانسیس« و 
»محبوب اودین« موفق شــده اند از حساب یک مشتری مبلغ زیادی 
را به جیب بزنند. متهمان هنگامی که مسئولین بانک بیرمنگام انگلیس 
متوجه کلاهبرداری شان شدند توســط ماموران پلیس به دام افتادند. 
پلیــس در تلفن همراه این دو پیام هایی را پیدا کرد که نشــان می داد 
چطور با همکاری هم از حساب مشتری مخفیانه پول برداشت کرده اند.
این دو پس از رسوایی به کلاهبرداری خود اعتراف کردند. »بن هابز«، 
گروهبان پلیس در این باره گفت: متهمان قصد داشتند تا پس از سرقت 

پول ها فرار کنند که پلیس هردویشان را دستگیر کرد.

در حمله ای تروریستی؛
۴ نظامی مالی کشته و ۱۴ تن دیگر زخمی شدند

 منطقه جنوب غرب کشــور مالی شاهد حمله عناصر تروریستی به 
نظامیان و کشــته شدن ۴ تن از آنها بود حال آنکه ۱۴ نظامی دیگر نیز 
در این حادثه زخمی شــدند. ارتش مالی از کشته شدن چهار نظامی 
و مجروح شــدن ۱۴ تن دیگر از آنها، در حمله تروریستی به جنوب 
غرب این کشــور خبر داد. در این حادثه که در منطقه »کالیکورا« رخ 
داد؛ شــش نفر از مهاجمین هم کشته شدند. مالی و کشور همجوار آن 
نیجر، محل جولان گروه های تروریســتی از جمله بوکوحرام هستند. 
ناامنی در این منطقه درحالی است که فرانسه سال ها با ادعای مبارزه 
با تروریســم؛ در مالی حضور نظامی دارد. در حال حاضر، مبادلات 
تسلیحاتی باماکو-مسکو و همچنین درخواست مالی برای برخورداری 
از خدمات یک شرکت امنیتی روس، به نقطه تنش میان روسیه و فرانسه 

تبدیل شده است.
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حوادث

  روابط عمومي اداره کلگوشت ماهي و ميگو ، حاوی چربي های مفيد پروتئين مرغوب و ويتامين های  گوناگون است
شيلات هرمزگان

  

اگرچه قبلا به دلیل خلافکاری هایم 
دستگیر شدم و مدتی را هم در زندان 
بودم اما هیچ کس از این ماجرا خبر 
نداشت حتی دو ماه قبل که با یکی 
از بستگان مادرم ازدواج کردم آن ها 
هم اطلاعــی از خلافکاری های من 

نداشتند تا اینکه ...
جوان ۲۶ ســاله که به اتهام سرقت  از 
یک منزل مســکونی در مشهد دستگیر 
شده است با بیان این مطلب به کارشناس 
اجتماعی کلانتری گفت: از همان دوران 
کودکی در خیابان وحید مشهد زندگی می 
کردم.آن زمان پدرم به مصرف کریستال 
اعتیاد داشــت و همین موضوع موجب 
درگیری او و مادرم شــده بود تا حدی 
که دیگر مادرم نتوانست این وضعیت را 
تحمل کنــد و درنهایت تصمیم به طلاق  
گرفت.  در آن زمــان دو برادرم خیلی 
کوچک بودند و مادرم نمی توانست آن 
ها را به حال خودشان رها کند به همین 
دلیل و براثر دلســوزی مادرانه برادران 
کوچکم را با خود  برد و سرپرستی آن ها 
را به عهده گرفت اما من که پسر بزرگ 
خانواده بودم نزد پدرم ماندم ولی دیگر 
آرامش روحی نداشتم و نمی توانستم به 
تحصیل ادامه بدهم چرا که هربار اولیا را 
به مدرســه دعوت می کردند من خیلی 
زجر می کشــیدم و احســاس حقارت 
می کردم چرا که پدر معتادم به مدرســه 
نمی آمد و مادرم نیز کاری به من نداشت. 
این بود که بعد از پایان مقطع ابتدایی ترک 
تحصیل کردم و به همراه عمویم که استاد 
کار بنایی بود مشــغول کار ساختمانی 
شــدم. اما وقتی کارگران را می دیدم که 
هنگام اســتراحت اول به سراغ مصرف 

مواد مخــدر می روند خیلــی کنجکاو 
می شدم تا من هم از آن مواد مصرف کنم 
با توجه به این که پدرم نیز معتاد بود و من 
همواره او را در حال مصرف دیده بودم 
احســاس می کردم این ماده مخدر چیز 
خوبی اســت که حتی برخی از کارگران 
قبــل از ناهــار اول آن را مصرف می 
کنند این  بود که من هم پنهانی شیشه و 
کریستال خریدم و خیلی زود معتاد شدم. 
حالا دیگر به خاطر اعتیاد شــدیدی که 
به مواد مخدر صنعتی پیدا کرده بودم به 
سختی می توانستم کار کنم و آرام آرام به 
خلافکاری روی آوردم و لوازم سرقتی 
خرید و فروش مــی کردم در این مدت 
دو بار هم دســتگیر و روانه زندان شدم 
اما بعد از آزادی از زندان دوباره به همین 
خلافکاری ها ادامه دادم. بالاخره دو ماه 
قبل با »بهاره« که دختردایی ام است پای 
سفره عقد نشستم اما به دلیل این که در 
این ســال ها از خانواده مادرم دور بودم 
آن ها از اعتیاد و خلافکاری هایم خبری 
نداشتند من هم این موضوع را از آن ها 
پنهان کردم تا این که شب گذشته با قیچی 
آهن بری قفل یک منزل را بریدم تا برای 
تامین مخارج اعتیادم دســت به  سرقت 
بزنم اما در همین هنگام صاحبخانه سر 

رسید و با پلیس تماس گرفت.
 حالا هم نه تنها بایــد مدت زیادی از 
عمــرم را در زندان ســپری کنم بلکه 
نامزدم نیز علاقه ای به زندگی مشــترک 
با من ندارد.  اگرچه خودم مقصر اصلی 
این زندگی تلخ هستم اما برای آن که با 
حرف های وسوسه آمیز دیگران خودم را 
به منجلاب مواد افیونی انداخته ام بسیار 

پشیمانم و...

ماجرای ازدواج یک دزد
در امتداد تاریکی

ســرویس حوادث//  ســخنگوی دانشگاه علوم 
پزشکی استان هرمزگان از افزایش مصدومان زلزله 

در این استان به ۹۹ نفر خبرداد. 
دکتر فاطمه نوروزیان افــزود: از این ۹۹ مصدوم در 
حال حاضر ۱۰ نفر بستری هستند.وی با بیان اینکه 88 
نفر پس از دریافت اقدامات درمانی سرپایی مرخص 

شدند، عنوان کرد: اغلب این افراد دچار پیچ خوردگی 
و تنگی نفس شــده اند.به گزارش ایسنا ؛ سخنگوی 
دانشگاه علوم پزشکی استان هرمزگان با اشاره به فوت 
یک نفر در این زلزله، ادامه داد: اغلب این مصدومیت ها 
یا به دلیل اضطراب ناشی از زلزله یا در هنگام ترک یا 

فرار از محل قرارگیری افراد بوده است.

افزایش مصدومین زلزله هرمزگان به ۹۹ نفر

سرویس حوادث// سارقان مسلح طلافروشی کرج که در 
کمتر از 2 دقیقه 2 کیلو طلا ســرقت کرده بودند در حالی 
برای تحقیق و بازجویی به  شعبه یکم دادسرای جنایی کرج 
منتقل شــدند که با اتهام محاربه رو به رو هستند.گزارش 
سرقت مسلحانه از یک طلافروشی در خیابان بهشتی کرج 

به گشت های ویژه کلانتری 11کرج مخابره شد.
با اقدامات شبانه روزی پلیس آگاهی و با اینکه هیچ سرنخی از 
سارقان در دست نبود سرانجام اعضای این باند سرقت مسلحانه 
دستگیر و سلاح آنها نیز توقیف شد.متهمان پس از دستگیری و 
اعتراف از زندان به دادسرای جنایی کرج منتقل شدند و پرونده 

آنها از سوی قاضی شعبه یکم تحت رسیدگی قرار گرفت.
بازپرس در تشریح این پرونده گفت: سه متهم اصلی به نام های 
فرزاد، حاتم و محمد که بین ۲8 و۲۹ سال دارند تحت بازجویی 

قضایی قرار گرفتند.
سارقان به انجام سرقت مســلحانه در شهرستان های شهریار، 

پاکدشت، تهران و شهرستان تفرش استان مرکزی اعتراف کردند.
یکی از متهمان به نام فرزاد که متهم ردیف اول این پرونده است 
در سال ۹۵ در تهران به خاطر سرقت مسلحانه از یک صرافی 
دســتگیر و به ۱۰ سال حبس محکوم شده که بعد از ۲ سال با 
قرار وثیقه از زندان بیرون آمده و دیگر برنگشــته اســت. وی 
مدعی شــد در زندان با یک سارق آشنا شده و نقشه سرقت از 
طلافروشــی را با همدستی او طراحی کرده است سپس بعد از 
آزادی با دو دوستش قرار سرقت را گذاشتند دو متهم دیگر نیز 
مدعی بودند در روستای محل زندگی خود مشغول کشاورزی و 
دامداری بودند اما چون وضعیت معاش آنها خوب نبود تصمیم 
گرفتند برای یک شــبه پولدار شدن دست به این سرقت بزنند.

بازپــرس گفت: با توجه به نوع ســرقتی که متهمان مرتکب و 
باعث رعب وحشت مردم شده اند همچنین به کارگیری سلاح 
برابر با ماده ۱8 قانون مجازات اسلامی با اتهام محاربه روبه رو 

هســتند. همچنین مالباخته مدعی است هشت کیلو طلا از وی 
سرقت شده اما ســارقان اذعان دارند دوکیلو و ۲۰۰گرم طلا 
دزدیدند. باتوجه به این تفاوت براســاس قانون ما هر آنچه را 
که متهمان مدعی هســتند ملاک قرار می دهیم اما در بحث رد 
مال قرار براین اســت با توجه به مستنداتی که مالباخته ارائه 
داده است به پرونده رسیدگی شــود. وی در ادامه به موضوع 
قانون بکارگیری ســلاح اشــاره کرد و گفت: متأسفانه دراین 
بخش ما با خلأ آموزش و آگاهی روبه رو هســتیم بسیاری از 
متهمان فکر می کنند اگر با ســلاح قلابی دست به سرقت بزنند 
در زمره سارقان مسلح محسوب نمی شوند این در حالی است 
که ســلاح اسباب بازی هم حکم ســلاح واقعی را دارد چون 
مالباخته در آن لحظه نمی داند اســلحه متهم غیرواقعی است و 

مرعوب می شود.
در پایان با تأکید بر اینکه مجازات ســنگینی در انتظار افرادی 
اســت که بخواهند با اخلال درامنیت و ایجاد رعب وحشــت 
دســت به سرقت مســلحانه بزنند، گفت: بر همین اساس این 
متهمان در کمترین زمان ممکن در دادگاه محاکمه خواهند شد 

و مجازات سنگینی در انتظار آنان است. 

محاربه برای سارقان طلافروشی کرج

سرویس حوادث// پیشنهاد ازدواج به همراه نقشه گنج ترفندی 
بود که پسر جوان برای اغفال و اخاذی از دختر نوجوان به کار برد.

دختر ۱۷ ســاله ای چند روز قبل قدم به اداره پلیس گذاشت و از 
پســر جوانی به اتهام اغفال و اخاذی شکایت کرد. دختر نوجوان 
گفت: چند ماه قبل در اینســتاگرام با پسر ۱۹ ساله ای آشنا شدم. 
ارشــا از همان روزهای اول به من ابراز علاقه کرد و خیلی زود 
پیشــنهاد ازدواج داد. من هم که از او خوشــم آمــده بود با این 
پیشنهاد موافقت کردم. در یکی از همین روزها او موضوع وسوسه 
برانگیزی را مطرح کرد. او گفت فردی را می شناسد که نقشه گنج 

می فروشد و یکی از دوستانش از او نقشه گنج خریده و کلی عتیقه 
پیدا کرده و پولدار شده است.

او ادامه داد: حتی ارشــا به من گفت برای نقشــه گنج باید ۱۰۰ 
میلیون تومان پول پرداخت کند اما توانســته فروشنده را به مبلغ 
کمتری راضی کند و حالا هم برای خرید نقشــه نیاز به کمک من 
دارد. من هم به تصور اینکه زندگی مان تغییر خواهد کرد طلاهایم 
را به او دادم بعد هم یک روز مرا به بهانه برداشتن وسایل گنج یاب 
به خانه اش کشاند و مورد آزار و اذیت قرار داد. ارشا از من عکس 
و فیلم ســیاه تهیه و تهدید کرد که اگر به کسی حرفی بزنم آنها را 
در فضای مجازی منتشر خواهد کرد. از ترس آبرو و جانم از این 
موضوع به کسی حرفی نزدم اما چند روز بعد باز تهدیدهای ارشا 

شروع شد، او از من پول می خواست. برای دومین بار به خواسته 
ارشا تن دادم اما او دست بردار نبود و من در نهایت با تعریف این 

ماجرا به خواهرم، تصمیم گرفتم که پلیس را در جریان بگذارم.
با شکایت دختر نوجوان، تحقیقات به دستور بازپرس جنایی آغاز 
و در ادامه پسر شرور بازداشت شد. ارشا به جرم خود اعتراف کرد 
و گفت: به خاطر سرقت به زندان افتاده اما با سند آزاد شده بودم. 
به همین دلیل نیاز به پول داشتم تا رد مال بدهم و رضایت شاکی ها 
را بگیرم. وقتی با این دختر آشنا و متوجه شدم وضع مالی خوبی 
دارد و از طرفی دختر ساده ای است تصمیم به اخاذی و اغفال او 
گرفتم.با اعتراف پســر جوان، او در اختیار پلیس قرار داده شد و 

تحقیقات در این خصوص ادامه دارد.

اخاذی با نقشه گنج خیالی

طرح : بیتا هوشنگی

حذف نرم افزارهای جعلی ۸ بانک ایرانی از گوگل پلی
سرویس حوادث// معاون اجتماعی پلیس فتای ناجا 
از حذف نرم افزارهای جعلی هشت بانک ایرانی از 

بستر گوگل پلی خبر داد. 
ســرهنگ رامین پاشایی از انتشــار نسخه جعلی 
موبایل بانک هشت بانک در گوگل پلی خبر داد و 
گفت: مجرمان سایبری در اقدامی جدید با طراحی 
و ارســال نرم افزارهای جعلی بانک های صادرات، 
کشــاورزی و ســپه و پنج بانک دیگر در نرم افزار 
گوگل پلی ، قصد سوءاســتفاده از حســاب بانکی 
شهروندان را داشــتند که کارشناسان پلیس فتا در 
جریان رصدهای خــود و نیز دریافت گزارش های 
مردمی متوجه آن شــدند. وی با بیــان اینکه این 
اقدامات منجر به سوءاستفاده و برداشت غیرمجاز از 
حساب شــهروندان می شود، ادامه داد: با پیگیری ها 
و مکاتبات انجام شــده از سوی پلیس فتا، در حال 
حاضر نــرم افزارهای جعلی این هشــت بانک از  

بستر گوگل پلی حذف شده است. معاون اجتماعی 
پلیــس فتای ناجا بــا درباره دســتگیری عاملان 
طراحی و انتشار این نرم افزارها نیز گفت:  اقدامات 
 پلیس فتا برای شناســایی و دستگیری سودجویان 

در حال انجام است.
پاشــایی از شــهروندان خواســت که برای نصب 
نرم افزارهای مالی و بانکی خــود از نرم افزارهای 
خدماتی داخل اســتفاده کنند، چــرا که پلیس فتا 
راحت تر می تواند به نرم افزارهای و اپ استورهای 
ایرانی دسترسی پیدا کند، از این رو برای دور شدن از 
اینگونه خطرها توصیه می شود مردم از نرم افزارها و 

اپ استورهای داخلی استفاده کنند.
معــاون اجتماعی پلیــس فتا ناجا خاطر نشــان 
کرد: همچنین لازم اســت کاربران برای نصب این 
نرم افزارها نشــانی اینترنتی بانک ها را به صورت 

کامل در مرور گر خود وارد کنند، چرا که این اقدام 
تا حدی زیادی می تواند از ترفندهای ســودجویان 
جلوگیری کند. علاوه بر آن کاربران باید توجه داشته 
باشند که از نصب نرم افزارهایی که در کانال ها و ... 

جابجا می شود هم خودداری کنند.
وی به بانک ها نیز هشدار داد و گفت:  اولا از بانک ها 
و مدیــران عامل بانک ها می خواهیم که این فضاها 
را رصد کرده و در صورت مواجهه با نرم افزارهای 
جعلی، حتما موضوع را به پلیس اطلاع دهند. ثانیا 
لازم است بانک هایی که نرم افزارهای جعلی آن ها 
شناسایی شده، مراتب را حتما به مشتریان و کاربران 
خود اطــلاع دهند تا اگر از چنیــن نرم افزارهایی 
استفاده کرده اند،  آن را پاک کنند. همچنین لازم است 
که کاربران رمز عبور و رمز کارت بانکی خود را نیز 

پس از حذف نرم افزار جعلی تغییر دهند.

آگهی تغییرات  
 شرکت آداک سازه بندر شرکت سهامی خاص به شماره ثبت 6928 و شناسه ملی 10800097126 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ1398/05/15 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : - سمت اعضای هیئت مدیره به قرار ذیل تعیین گردید : آقای محسن رازمند به شماره ملی 3030132323 بعنوان مدیرعامل و 
رئیس هیأت مدیره آقای محمد امین ناصریان به شماره ملی 3391930861 بعنوان نائب رئیس هیأت مدیره آقای علی مهتدی به شماره ملی 3391963018 
بعنوان عضو اصلی هیأت مدیره - کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها و عقوداسلامی با امضاء مدیرعامل 

همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.  شناسه آگهی :1222790
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان هرمزگان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری بندرعباس 

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

ادعای متهم به افساد فی الارض در دادگاه

من قربانی یک جنبش فمینیستی هستم!



آگهی مزایده )نوبت اول(  
 شــعبه دوم اجرای احکام حقوقی دادگســتری بندرعباس به موجب پرونده اجرائی 971105 که طی آن محکوم علیه الهام دهقانی محکوم به 
پرداخت مطالبات محکوم له سروش معتضد کیوانی گردیده است که در راستای اجرای مفاد اجراییه شخص ثالث آقای میثم دهقانی ملک خود 
را به پلاک ثبتی 13990 اصلی 3 مفروز 5312 جهت استیفای حقوق محکوم له معرفی، لذا ملک موصوف توقیف و پس از کارشناسی به شرح 

ذیل به مزایده گذاشته می شود.
موضوع مزایده :

 ششدانگ عرصه و اعیان یک دستگاه آپارتمان مسکوني داراي پلاک ثبتي سیزده هزار و نهصد و نود فرعي از سه اصلي قطعه دو تفکیکی مفروز 
و مجزي شده از 3/5312 - اصلي- بخش دو بندرعباس به مساحت 114.14 مترمربع واقع در طبقه همکف با قدرالسهم از عرصه و سایر مشاعات و مشترکات طبق قانون 
تملک آپارتمانها و آئین نامه اجرایی آن که طبق سند رهني مورخ 96/11/11 دفتر اسناد رسمي 85 بندرعباس به مبلغ 1/410/000/000 ریال در رهن بانک اقتصاد نوین و بر 
اساس نامه شماره 84554-1400 مورخ 1400/3/17 شعبه دوم اجرای احکام دادگستري بندرعباس در بازداشت مي باشد. و در تاریخ 97/10/2 به نام آقای میثم دهقاني تل 

گردوئي فرزند شنبه کدملي 3390510540 بندر عباس ثبت گردیده است. )بر اساس تصویر ابرازي سند مالکیت 63695 الف-97( 
نشاني ملک: بندرعباس- انتهای رسالت شمالي- کوي آزاد شهر - روبروی کوچه خردمند )ابتداي خیابان سپاه - جنب املاک افق، در عرصه مذکور)به مساحت 247.91 
متر مربع( یک ساختمان دو طبقه )همکف و اول( که در طبقه همکف یک دستگاه آپارتمان )مورد بازدید( و یک مغازه احداث شده و در طبقه اول نیز یک دستگاه آپارتمان 

مسکونی احداث شده است.
 نمای ساختمان آجر نما، سقف تیرچه بلوک، کف حیاط شمالي و جنوبي موزائیک، نمای دیوار حیاط شمالي آجر و نمای دیوار حیاط جنوبي پلاستر زبره و نرمه سیماني، 
درب حیاط آهني ماشین رو، درب ورودي آپارتمان همکف آهني ، پنجره ها آهني حفاظ دار و شیشه. دارای سه اتاق خواب، هال، آشپزخانه اپن و حمام و توالت جداگانه، 
درب اتاق ها سه لایی چوبی، کف اتاق ها موزائیک و موکت، کف سالن پارکت و کف آشپزخانه سرامیک، درب سرویس ها آلومینیوم، بدنه و سقف سفیدکاری و ابزار 

گچي و بدنه نقاشي. دارای یک انشعاب آب یک دوم اینچ و یک انشعاب برق سه فاز 25 آمپر مستقل مي باشد.
ب- ارزش کارشناسي روز ملک

 با توجه به توضیحات داده شده و بررسي هاي به عمل آمده و موقعیت و جمیع و جهات و عوامل موثر ارزش کارشناسي روز آپارتمان فوق با احتساب انشعابات آب و برق 
جمعا مبلغ 18/833/310/000 ریال تعیین و اعلام می گردد. )ضمنا برابر نظر کارشناس محترم دادگستری معادل مبلغ 3/300/000/000 ریال ملک مذکور در رهن مستاجر 

می باشد( ارزش اعلامی بعنوان قیمت پایه مزایده است که با شرایط ذیل به مزایده گذاشته میشود 
1- فروش نقدی است و حداکثر مهلت پرداخت بهاء یک ماه می باشد . 2-کلیه هزینه های مربوط به معامله از هر قبیل و از هر جهت به عهده خریدار است.

3-پیشــنهاد دهندگان باید قبل از انجام مزایده در تاریخ روز مزایده با هماهنگی اجرای احکام مبلغ 10% مبلغ ارزیابی شــده را بصورت ســپرده نقدی بحساب شماره 
2171295409008 نزد بانک ملی شعبه دادگستری تودیع و قبض سپرده را به این اجرا تحویل نمایند.

4- اجرای احکام در رد یا قبول پیشنهاد مختار است.
 5-مزایده در ساعت 12 ظهر مورخ 1400/09/10 در محل دفتر شعبه دوم اجرای احکام حقوقی بندرعباس واقع در رسالت جنوبی - کوچه فتح المبین - مجتمع قضایی 

شهید بهشتی بصورت حضوری بعمل می آید و برنده کسی است که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید./
6- در صورتیکه برنده تا یک ماه از جلسه مزایده و با انقضای مهلت از پرداخت بها مورد مزایده خود داری نماید مسئول کسر احتمالی قیمت و خساراتی که از تجدید مزایده 
حاصل شود خواهد بود که بدواً از سپرده او استیفا میشود و سپرده تا تعیین کسر قیمت و خسارات وارده مسترد نخواهد شد و متقاضیان شرکت در مزایده برای کسب اطلاع 

بیشتر میتوانند به اجرای احکام حقوقی شعبه دوم دادگستری بندر عباس مراجعه نمایند.

دادورز اجرای احکام شعبه دوم دادگاه حقوقی دادگستری بندر عباس - روح الامینی

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

سه شنبه 25 آبان 1400

10 ربیع الثانی 1443

سال بیستم شماره 3746

شهرستان

نماینده مردم بندرعباس در مجلس:
خدمات رسانی به روستاها متوقف نشود

  سرویس شهرستان// نماینده مردم حوزه انتخابیه بندرعباس در 
مجلس گفت: دستوراتی در مناطق زلزله زده صادر شده که امیدوارم 
با سرعت بیشتری شاهد اجرایی شدن این دستورات باشیم. به گزارش 
مهر، منصور آرامی در جلسه ستاد مدیریت بحران استان هرمزگان که 
به ریاست محمد مخبر معاون اول ریاست جمهوری برگزار می شود، 
بیان داشت: دستوراتی در زمان وقوع زلزله داده شد که امیدواریم به 
سرعت اجرایی شــود و مردم زلزله زده در شرایط سرمای زمستان 
به مشــکل برنخورند. وی افزود: وسایل مردم در این زمین لرزه زیر 
آوار مانده اســت و باید به آنها کمک شود. برخی هم خودروی آنها 
که وسیله درآمدزایی آنهاست در زیر آوار مانده است. باید تدابیری 
برای رفع مشکل مردم دیده شود. آرامی اضافه کرد: بنیاد مسکن در 
روســتاها فعال است ولی باید در این حادثه فعال تر شود و با شکل 

مناسبی شرایط ساخت و ساز بهتر شود.
امام جمعه بندر خمیر :

ارزشمند ترین خصلت انسانی خدمت به محرومین است 
 امین درســاره سرویس شهرســتان// حجت الاسلام والمسلمین 
صالحــی در آیین تجلیل از خیرین شهرســتان بنــدر خمیر گفت : 
ارزشمند ترین خصلت انسانی خدمت به محرومین است.  به گزارش 
خبرنگار دریا، حجت الاسلام والمسلمین صالحی امام جمعه شهرستان 
بندر خمیر  در نخستین آیین تجلیل از خیرین و نیک اندیشان شهرستان 
بندر خمیر که با حضور  تراهی مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره(  
هرمزگان و برخی از مســئولان شهرستان بندر خمیر   شرکت کرد. 
در این مراسم حجت الاســلام والمسلمین صالحی گفت: با استقرار  
حاکمیت  نظام اســلامی مسیر نهضت خدمت به مستضعفین در ایران 
آغاز شد . وی گفت : آنچه مردم و مسئولان ایران اسلامی را متمایز 
می کند همین توجه ویژه به محرومین اســت . امام جمعه شهرستان 
بندر خمیر با بیان حدیثی از امام حسن عسگری بیان کرد : خدمت به 
محرومین بزرگترین و ارزشمندترین خصلت انسانی است که این یک 
اصل اساسی در مبانی اسلامی است. وی در پایان از همه نیک اندیشان 

و خیرین در جهت خدمت به مردم و محرومین  تشکر کرد.
ارسال 2۳۰ تخته چادر از رودان به مناطق زلزله زده فین 

 سرویس شهرستان// فرماندار رودان از ارسال ۲۳۰ تخته چادر به 
مناطق زلزله زده فین خبر داد. مصطفی غلامپور با اشــاره به آمادگی 
این شهرســتان برای ارســال اقلام امدادی به منطقه زلزله زده خاطر 
نشــان کرد: تاکنون ۲۳۰ تخته چادر به مناطق زلزله زده فین ارسال 
شده اســت . وی با بیان اینکه زلزله ۴/۶ ریشتری فین در شهرستان 
 رودان هم احســاس شد، گفت: خوشبختانه این زمین لرزه در رودان 
هیچ گونه خســارت مالی و جانی را در بر نداشته است. به گزارش 
فارس، فرماندار رودان اضافه کرد: تمامی دستگاههای عضو مدیریت 
بحران و امدادی شهرستان از همان ساعات اولیه وقوع زمین لرزه به 
حالت آماده باش درآمدند و یک تیم ارزیاب نیز به منظور بررســی 
خسارت احتمالی و ارایه خدمات لازم  به سطح شهرستان اعزام شدند.

خبری

ســرویس شهرســتان// مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
هرمزگان گفت: وقوع زمین لــرزه ای با قدرت با ۶ و چهار 
دهم ریشــتر موجب ترک خوردگی دیوار برخی منازل در 

شهرهای تخت و شمیل بندرعباس شد. 
مختار سلحشور اظهار کرد: نیروهای جمعیت هلال احمر برای 

بررسی شرایط به محل وقوع زمین لرزه و اطراف اعزام شدند.
وی ادامه داد: بررســی و همچنان ادامــه دارد و امید می رود 
با توجه به گزارش های اولیه این زمین لرزه خسارت چندانی 
در پی نداشته باشــد. زلزله ای با قدرت ۶.۴ در امواج درونی 
زمین ) ریشتر( ساعت ۱۵ و ۳۷ دقیقه روز یکشنبه بندرلافت 
جزیره قشــم را در جنوب هرمزگان لرزاند. براساس گزارش 
مرکز لرزه نگاری دانشگاه تهران این زلزله در موقعیت ۲۶.8۰۲ 
شــمالی و ۵۵.8۶۵ جنوبی و در عمق ۱8 کیلومتری زمین در 
قشم رخ داد.مرکز این زمین لرزه در ۱۵ کیلومتری لافت، ۲۰ 

کیلومتری سوزا و ۲۷ کیلومتری درگهان رخ داده است.
اســتان هرمزگان یکی از کانون های زلزله در کشور است که 
ســالانه بیش از 8۰۰ بار زلزله بــا ابعاد کوچک و بزرگ رخ 

می دهد و تا ۶ ریشترهم تجربه کرده است. 

زمین لرزه موجب ترک خوردگی جزیی دیوار منازل در تخت و شمیل شد

سرویس شهرســتان// کریم همتی رئیس 
جمعیت هــلال احمر با بیــان اینکه طبق 
برآوردها 1۳۷ روستا تحت تاثیر زلزله استان 
هرمزگان قرار گرفته اند، گفت: با وجود این 
که زمین لرزه بزرگی در جنوب کشور رخ داد 

اما خسارت زیادی در پی نداشته است. 
کریم همتی در خصوص آخرین وضعیت مناطق 
زلزله زده هرمزگان افزود: ساعت ۱۵:۳۷ بعد از 
ظهر امروز شاهد وقوع زمین  لرزه  ای به بزرگی 
۶.۴ ریشــتر بودیم که مناطق زیادی از استان 
هرمزگان را تحت تاثیر قــرار داد و حتی در 
کشورهای همسایه نیز احساس شد. او گفت: 
این زمین  لرزه شمال و شمال شرقی شهرستان 
بندرعباس را به شــدت تحت تاثیر قرارداد و 
آسیب هایی نیز به برخی منازل وارد کرده است.
رئیس جمعیت هــلال احمــر تصریح کرد: 

بلافاصله نجاتگران و امدادگران جمعیت هلال 
احمر جهت انجام ارزیابی های اولیه از لحظات 
نخستین به مناطق متاثر از زلزله اعزام شدند و 
اســتان های همجوار نیز به حالت آماده باش 

درآمده اند.
همتی ادامه داد: خوشــبختانه با وجود این که 
زمین لرزه بزرگی در جنوب کشور رخ داد اما 
خســارت زیادی در پی نداشته است. پس از 
وقوع زلزله در هرمزگان ۱۵۰ نیروی عملیاتی 
۶۱ روســتا را ارزیابی کردند. طبق برآوردها 
۱۳۷ روستا تحت تاثیر زلزله قرار گرفته اند و 
تیم هایی نیز به سایر روستاها اعزام شده است.
رئیس جمعیت هلال احمر با اشــاره به این که 
از قبل آماده وقوع زمین لرزه بودیم، گفت: در 
استان هرمزگان، 8 هزار چادر و ۱۷ هزار پتو 

در انبارها وجود دارد و در این خصوص با هیچ 
کمبودی مواجه نیســتیم. استان های کرمان و 
فارس نیز به عنوان استان های معین مشخص 

شده اند تا پشتیبانی لازم صورت گیرد.
وی افــزود: هلال احمر در ورزشــگاه ها و 
مدارس مستقر شده اســت تا شرایط اسکان 
اضطراری را فراهم کند و اقلام زیستی، خوراکی 
و امدادی نیز آماده توزیع در میان شــهروندان 
است. همچنین ۵ هزار تخته پتو، ۲۷۰۰ دستگاه 
چادر، ۵ هزار تخته موکت و سایر اقلام امدادی 

به کانون زلزله ارسال شده است.
همتی تاکید کرد: عملیات فردا نیز ادامه خواهد 
داشــت و به تمام مناطق تحــت تاثیر زلزله 
خدمت رســانی خواهد شــد. هلال احمر تا 
آخرین لحظه در کنار مردم اســت و به تمامی 

متاثرین از زمین لرزه امدادرسانی خواهد کرد 
و تمام تلاش خود را می کند تا آلام شهروندان 

را کاهش دهد.
به گزارش ایرنا، براساس اعلام مرکز لرزه نگاری 
موسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران، یکشنبه ۲۳ 
آبان ماه ۲ زلزله به فاصله یک دقیقه اســتان 

هرمزگان را لرزاند.
زلزله ای به بزرگای ۶.۴ در مقیاس امواج درونی 
ساعت ۱۵ و ۳۷ دقیقه و ۴ ثانیه، در عمق ۱۵ 
کیلومتری شهر فین در هرمزگان را لرزاند. زلزله 
بعدی با بزرگای ۶.۳ در مقیاس امواج درونی 
زمین ســاعت ۱۵ و ۳8 دقیقه و ۳8 ثانیه فین 

هرمزگان را لرزاند.
به دنبال زمین لرزه رییس جمهوری ضمن ابراز 
همدردی با آسیب دیدگان زلزله شدید استان 

هرمزگان تاکید کرد که همه دستگاه های امدادی 
و وزارتخانه های مســئول در اســرع وقت به 

کمک مردم مناطق زلزله زده بشتابند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در جلسه هیات 
دولت و پس از اطلاع از وقوع زلزله در برخی 
استان های جنوبی کشور از تمام دستگاه های 
مسئول استان هرمزگان و همچنین در صورت 
نیاز اســتان های همجوار و نیز وزارتخانه های 
مسئول خواست در اســرع وقت و با اولویت 

امدادرسانی، رســیدگی به وضعیت منطقه را 
پیگیری کنند.

به گــزارش ایرنا، رییس جمهوری همچنین از 
معاون اول خود خواســت در سریع ترین زمان 
ممکن با حضور در محل وقوع زلزله از نزدیک 
مسائل و مشکلات ناشی از آن را بررسی کند 
تا مردم احساس آرامش و امنیت داشته باشند 
و اطمینان پیدا کنند که امدادرسانی به موقع و به 

خوبی انجام می شود.

رئیس جمعیت هلال احمر:

 ۱3۷ روستا تحت تاثیر زمین لرزه قرار گرفتند

ســعیده دبیری نژاد سرویس شهرستان// به 
و  ملی  اراضی  تخریب  از  پیشــگیری  منظور 
طبیعی و تشــدید برخورد با متخلفان، گشت 
حفاظــت  از اراضی ملــی و طبیعی  و توقف 
اراضی ملی خورگو  و تصرف  عملیات تخریب 
بندرعباس  یگان حفاظت   نیروهای  توســط 

انجام گرفت.
به گــزارش خبرنگار دریا؛ رئیــس اداره منابع 

بندرعباس  طبیعی و آبخیــزداری شهرســتان 
گفت: نیروهای پاســگاه  حفاظت این اداره به 
صورت ۲۴ساعته مشغول گشت زنی و مراقبت 
از اراضی ملی و طبیعی هســتند و با مشــاهده 
هرگونه تخریب،تصرف و آتش ســوزی اراضی 
منابع طبیعی با تخریب کنندگان عرصه ها مطابق 
قانون برخورد می کنند. روح الله وفاکیش خاطر 
نشان کرد: مردم مشارکت و همکاری خوبی با 

منابع طبیعــی  دارند، به طوری که ماهانه  تلفن 
و گزارش مردمــی جهت جلوگیری از تخریب 
و تصرف منابع طبیعی به پاســگاه منابع طبیعی 
این شهرستان مخابره می کنند. وی گفت: پاسگاه 
حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری  به صورت 
شــبانه روزی آماده دریافت هرگونه اخبار در 
مورد تخریب و تصرف و آتش سوزی از طریق 

شماره تلفن۱۵۰۴می باشد.

توقف عملیات تخریب و تصرف اراضی ملی خورگو

  

میراث فرهنگی،  مدیرکل  نژاد سرویس شهرستان//  دبیری  سعیده 
گردشگری و صنایع دستی اســتان هرمزگان از برگزاری نمایشگاه 
صنایع دستی و مشــاغل خانگی در روســتای رودبار شهرستان 

بندرخمیر خبر داد. 
به گزارش خبرنگار دریا، ســهراب بناوند  بابیان این مطلب گفت: »این 
نمایشگاه باهدف شناســایی توانمندی های تولیدی صنایع دستی بانوان 
روســتای رودبار و در راستای بازاریابی پساکرونا و همچنین نمایش و 
عرضه تولیدات صنایع دســتی از ۲۲ آبان به مدت یک هفته در روستای 
رودبار بخش رویدر برگزار شــده اســت.« مدیــرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی اســتان هرمزگان در بازدید از این نمایشگاه 

برشناسایی بیشتر صنعتگران صنایع دستی تأکید کرد و افزود: »بازاریابی 
محصولات صنایع دســتی، اعطای تســهیلات، بیمه هنرمندان و شرکت 
صنعتگران در نمایشگاه های صنایع دستی استانی و ملی ازجمله خدمات 

این اداره کل برای صنعتگران صنایع دستی است.«
او افزود: »همچنین راه اندازی خانه صنایع دستی ازجمله مسائل مهمی است 
که جهت ســاماندهی و حمایت از تولیدات صنایع دستی بانوان روستای 

رودبار پیگیری خواهد شد.« 
روستای رودبار در بخش رویدر شهرستان بندر خمیر بیش از ۳۰۰ نفر 
صنعتگر صنایع دستی در رشته های البسه محلی، نوار بافی و رودوزی های 

سنتی دارد.

برگزاری نمایشگاه صنایع دستی در روستای رودبار بندر خمیر

سرویس شهرســتان/// فرماندار قشم 
گفت: 8۰ درصد از دانش آموزان قشمی 
در برابر ویروس کرونا واکسینه شده اند 
که با توجه به حضوری شــدن مدارس 
باید هرچه سریعتر 2۰ درصد باقیمانده 

نیز واکسن خود را تزریق کنند. 
علیرضا نصــری در بازدید ســرزده از 
آموزش و پرورش قشــم افزود: آموزش 
حضوری مدارس متوســطه اول و ابتدایی 
از ابتدای آذرماه اجرایی می شــود.وی با 
اشاره به حضوری شدن آموزش متوسطه 
دوم از ۱۵ آبان ماه جــاری ادامه داد: ۲۰ 
درصد دانش آموزی که واکســینه نشده اند 

و همچنیــن دانش آموزانی که والدین آنان 
اطمینان خاطر برای حضور فرزندانشــان 
در مدرسه را ندارند، از آموزش حضوری 

محروم خواهند بود. 
فرمانــدار با بیــان اینکــه ۷۰ درصد از 
جمعیت دانش آمــوزان بخش مرکزی در 
شهر قشم  هستند، تصریح کرد: آموزش 
مدارس روســتایی با تعــداد دانش آموز 
پایین از ابتــدای مهرماه حضوری برگزار 
می شــود.وی افزود: هم اکنون ۱۹ هزار و 
۶۵۹ نفر در پایه متوسطه و پیش دبستانی 
فعالیــت می کنند و ۶ هــزار و ۴۴۳ نفر 
نیزدر مقطع متوسطه اول در حال تحصیل 

کرد: چهار  هستند. نصری خاطرنشــان 
هــزار و ۳۰8 دانش آموز قشــمی نیز در 
مقطع هنرستان و متوسطه دوم به فعالیت 
می پردازند. به گزارش ایرنا، فرماندار قشم 
از اداره آموزش و پرورش، مدرسه ابتدایی 
شکوفه های انقلاب اســلامی و  مدرسه 
متوسط دوم شــهید مطهری بازدید و بر 
همکاری همه جانبه دستگاه ها، نهادها و 
ســازمان ها برای بازگشــایی مدارس با 
رعایت دقیق شیوه نامه های بهداشتی تاکید 
کرد. ۳۰ هــزار و ۴۰۰ دانش آموز بخش 
مرکزی قشم در  قالب ۲۳۷ مدرسه دولتی 

و غیر انتفاعی در حال تحصیل هستند.

80 درصد از دانش آموزان قشمی واکسینه شدند

روابط عمومي اداره کل
 منابع طبیعي و آبخیزداری

 هرمزگان           
در زمان آغاز آتش سوزی می توان با پاشیدن خاک و آب 

و یا کوبیدن وسیله های در دسترس آن را خاموش کنیم

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

آگهی مزایده های عمومی شماره 5۰۰۰۰۰۴۴75۰۰۰۰۰۱ ) شماره مزایده مرجع ۱۴۰۰-۱(

 مدیریت آموزش و پرورش شهرستان رودان در نظر داردملک خود را به شرح مذکور و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیری از سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )setadiran.ir( و یا شماره مزایده 5000004475000001 به صورت الکترونیکی به مزایده برساند

 زمان انتشار در سایت 1400/08/25 ساعت 10:00 مهلت دریافت اسناد مزایده مورخه 1400/08/26 ساعت 10:00 
تاریخ بازدید 1400/08/26 تا 1400/08/2۹ آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت 1400/0۹/06 ساعت 14:00

 زمان بازگشایی 1400/0۹/07 ساعت 10 زمان اعلام به برنده 1400/0۹/07 ساعت 10/30 صبح
ضمنا رعایت موارد زیر الزامی است: 

1- برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود 
هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه( ارسال پیشنهادات قیمت، پاکات، اعلام برنده، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر 

سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.
 2- پیشنهاد می گردد با توجه به تنوع کالاهای مطرح شده در مزایده، قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید. 

3- علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل فرمایید. مرکز 
پشتیبانی و راهبری سامانه : 1456 

 اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها در سایت سامانه www.setadiran.ir   بخش ثبت نام/ پروفایل مزایده گر موجود است.13۹/م الف

شرح مختصری از ملک

آگهی تغییرات  
شرکت آداک سازه بندر شرکت سهامی خاص به شماره ثبت 6928 و شناسه ملی 10800097126 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ1398/05/15 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : - اعضاء هیئت مدیره برای مدت دو ســال به قرار ذیل انتخاب گردیدند: 
آقای محسن رازمند به شماره ملی 3030132323 آقای محمد امین ناصریان به شماره ملی 3391930861 آقای علی مهتدی به شماره ملی 
3391963018 - آقای غلامرضا رازمند به شماره ملی 6089512982 بعنوان بازرس اصلی و آقای مجتبی رازمند به شماره ملی 3422048804 
به سمت بازرس علی البدل برای مدت یک سال مالی انتخاب شدند. - ترازنامه و حساب سود و زیان شرکت منتهی به سال مالی 1397 به 

تصویب رسید . - روزنامه دریا جهت نشر آگهی های شرکت انتخاب شد. شناسه آگهی:1222789 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان هرمزگان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری بندرعباس

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

طرح : بیتا هوشنگی

سعیده دبیری نژاد سرویس شهرستان// 
رییس میز تخصصی قطر اتاق بازرگانی، 
از  صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
ارسال نخستین محموله یخچالی شامل 
محصولات کشــاورزی به بندر الرویس 

قطر از بندر لنگه خبر داد. 
به گزارش خبرنــگار دریا، عبدالحمید 

وطن خواه در این رابطه اظهار داشــت: 
این محمولــه برای نخســتین بار و با 
رایزنی های اتــاق بازرگانی به ویژه میز 
تخصصی قطر عازم بندر الرویس شــد 
تا بدین ترتیب مراودات استان هرمزگان 
با قطر وارد مرحله تازه ای شــود. وی 
افزود: امید است با این اتفاق خوبی که 

افتاد در آینده نیز شاهد افزایش صادرات 
از استان هرمزگان به قطر باشیم.

وطــن خواه بیان داشــت: این محموله 
ارســالی به بندر الرویس شامل صیفی 
جات نظیر کلم، کاهو، فلفل دلمه ای، کدو 
و... کــه از بندرلنگه راهی بندر الرویس 

قطر شد.

نخستین محموله 
یخچالی محصولات 

کشاورزی
 از بندرلنگه عازم 
بندر الرویس شد



سلامت
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سال بیستم شماره 3746

یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 

فروردین :
آیا احساس می کنید که نمی توانید آن چه 
را درون تــان می گذرد بیان کنید؟ شــاید 
به زمان بیشــتری احتیاج دارید تا مســیر 
واقعی تان را مشخص کنید. امروز کسی که به شما خیلی 
نزدیک است، فشار زیادی وارد خواهد کرد. این فشار 
مجبورتــان می کند تا برای جلب رضایت او هر کاری 
بکنید. درست اســت که این اوضاع اذیت تان می کند، 
اما بدانید که ایــن آدم حتما ته قلب اش خیر و صلاح 

شما را می خواهد.
  اردیبهشت :

آیــا کســی دارد اذیت تان مــی کند؟ آیا 
در موقعیتــی قرار گرفته اید که به شــدت 
آزار دهنده اســت؟ امروز هیچ مشکلی در 
تشخیص منبع ناراحتی های تان نخواهید داشت. خبر 
خوب این کــه همین وضعیت غیر قابل تحمل در واقع 
اولین قدم به سوی رهایی از آن است. البته، این رهایی 
به سادگی حاصل نمی شود. به هر حال این روزها باید 

انتظار سختی های زیادی را داشته باشید.
  خرداد :

انگار امروز تمایل دارید که فخر فروشــی 
کنید و خودی نشــان دهیــد، اما اگر واقعا 
دســت به این کار بزنید، بدانید که نتیجه ی 
خوشی نخواهد داشت. طبیعی است که آدم بخواهد به 
طریقــی دیگران را تحت تاثیر قرار دهد، اما باید راهی 
پیــدا کنید تا این کار را در نهایت ســادگی و با کیفیت 

انجام دهید.
  تیر :

امــروز نقش مهمی به عهده ی شماســت. 
اوضاع تقریبا نامرتب و آزاردهنده اســت، 
اما شما می دانید که چه طور از پس کارها 
بربیایید و توجه همه را به خودتان جلب کنید. موفقیت 
یا شکســت فقط به این بســتگی دارد که قابلیت های 
درونی تان را به چه شــکلی به کار می گیرید. خلاصه 

این که حق دارید به خودتان مغرور باشید.
  مرداد :

دیواری را می بینید که متاسفانه باعث عدم 
پیشرفت شما شده است. امروز منتظر باشید 
که دیگران درباره ی مسائل مختلف از شما 
نظرخواهی کنند. دل تان می خواهد که حقیقت را همان 
طوری که می فهمید برای شان توضیح دهید و عجیب 
این که تمایل دارید این کار را با مزاح و شــوخی انجام 
دهید. اما بدانید که الآن موقعیت مناسبی برای شوخی 
کردن نیســت، الآن باید به فکر یــک راهکار عقلانی 

باشید.
 شهریور :

اوضاع امروز کمی تیره و تار اســت. شاید 
نتوانید راه حل مناسبی برای خلاص شدن 
از این وضعیت پیدا کنیــد. انگار در حال 
حاضر بخش عمده ی مشکلات تان به مسائل مالی و 
سلامت جسمانی مربوط می شود. بدانید که شما دارید 
از همه ی قابلیت های تان استفاده نمی کنید، حتی آن 
طور که باید به سلامت تان توجه ندارید. این مشکلات 
به سادگی حل می شوند، فقط باید آستین های تان را 

بالا بزنید.
 مهر :

دارید انرژی های تــان را تلف می کنید و 
خودتان هم ایــن را می دانید. برای خوش 
گذرانی و غذا خوردن بیرون می روید، اما 
حضور واقعی ندارید. به حرف های دیگران گوش می 
دهید، اما هیچ چیز جالب توجهی در حرف های شــان 
وجود ندارد. خســته هستید و می ترســید از این که 
واقعیــت را بپذیرید. باید به عمــق وجودتان بروید و 
کلی انرژی مصرف کنید تا دوبــاره روش زندگی تان 

را بررسی نمایید.
 آبان :

همیشه به راحتی نمی شود فهمید که زندگی 
دارد آدم را بــه کجا می برد. فرض کنید که 
شما تنها ساکن روی زمین بودید و هیچ کس 
نبود که به شــما امر و نهی کنــد. فکر کنید و ببینید که 
زندگی تحت چنین شرایطی چه طور می شد. شاید این 
پرسش کمک تان کند تا موانع را از سر راه تان بردارید.

   آذر :
اکنون زمان آن اســت که راجع به اهداف 
شغلی تان خوب فکر کنید. احتیاج دارید که 
بیشتر از این ها شاد باشید و لذت هایی را 
تجربه کنید که تا به حال هرگز نچشیده اید. می خواهید 
که به طریقی دنیای کار و زندگی تان را از هم جدا کنید. 
در واقع زمانی به نتیجه می رسید که بتوانید همه چیز را 

مفرح تر از قبل کنید.
 دی :

خسته به نظر می رســید، اما باید هر طور 
شــده پیش بروید. باید مــدت طولانی به 
سختی کار کنید. اکنون فرصت مناسبی برای 
سهل انگاری و عقب نشینی از کار نیست. اگر هنوز از 
خواب بیدار نشده اید، باید از خودتان خجالت بکشید. 

بلند شوید و از همین حالا شروع کنید.
  بهمن :

بعد از مدت ها امروز فرصتی دست می دهد 
تا شاد و خوشحال باشید. شاید امروز فشار 
زیادی احســاس کنید، چون به دنبال راهی 
هستید تا انگیزه های درونی تان را توضیح دهید. یادتان 
باشد که با رییس تان درگیر نشوید، چون آن وقت هر 
لحظه ممکن است به او پرخاش کنید. همه ی تلاش تان 

را بکنید تا از کوره در نروید.
  اسفند : 

آیا به دنبال فرصت هستید تا کمی تفریح کنید 
و حتی بازی های کودکانه انجام دهید؟ اگر 
چه این ها ایده های فریبنده و جذابی است، 
امــا باید همه ی آن ها را کنــار بگذارید. امروز اصلا 
فرصتی برای تان باقی نمی ماند که به این کارها دست 
بزنید، چون کارهای غیر منتظره ی زیادی پیش خواهد 

آمد که باید درباره ی آن ها تصمیم بگیرید.
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سرویس سلامت // ویروس سرماخوردگی 
در زمــان ورود به بدن ما بر قســمت 
های خاصی از بدن مــا تاثیر می گذارد. 
ویروس ها بیشتر روی مجاری و دستگاه 

تنفسی تاثیر می گذارند.
 : از  علائم معمول ســرماخوردگی عبارتند 
احتقان بینی، آبریزش از بینی و عطســه، هم 
گاهی در روزهای اول سرماخوردگی گلودرد 
ظاهر می شــود و به سرعت از بین می رود. 
گاهی درد در نقاط مختلف بدن هم در افراد 
مبتلا ظاهر می شوند. بیشتر سرماخوردگی ها 
در مدت سه تا هفت روز بهبود می یابند. در 
مورد تغذیه در زمان سرماخوردگی باورهای 
غلطــی وجود دارد که مــی خواهیم آنها را 

تصحیح کنیم:
۱. در زمان ســرماخوردگی می توانید شیر 

بخورید
بســیاری بر این باور هستن که خوردن شیر 
باعــث افزایش مایع مخاطی می شــود. در 
صورتی که خوردن شــیر هیــچ اثر منفی بر 
روی بــدن فرد ســرماخورده ندارد و باعث 
افزایش مایع مخاط نمی شود. شیر با داشتن 
انواع ویتامین ها و مواد معدنی و حجم بالای 
آب در خــود، می تواند برای تامین این مواد 

برای بدن مفید باشد
۲. خوردن غذا در زمان سرماخوردگی منعی 

ندارد
گاهی می شنویم که میگویند در موقع سرما 
خوردن غذا کم بخورید یا غذا نخورید. این 
باور هم غلط اســت و خــوردن غذا نه تنها 
باعث تشدید سرماخوردگی نمی شود بلکه 
با تقویت بدن می تواند بــه ما در مبارزه با 

ویروس سرماخوردگی کمک نماید. زیرا در 
زمان بیماری متابولیسم بدن افزایش یافته و 
نیاز بدن به غذا بیشتر می شود. پس تا جایی 
که بدن شما می تواند تحمل کند غذا بخورید.

۳. مصــرف انگور و خربزه باعث تشــدید 
سرماخوردگی نمی شود

بسیار می شنویم که در زمان سرماخوردگی 
خربزه و انگور نخورید و این موضوع را در 
زندگی شــخصی هم گاهی مشاهده کرده ایم 
اما واقعیت این اســت که خــوردن خربزه و 
انگور باعث تحریک گلو و تشــدید موقتی 
علائم آلرژیک سرماخوردگی می شود اما بر 
روی سیستم دفاعی بدن تاثیر ندارد و علائم 
آلرژیکی خوردن این میوه ها هم به سرعت 
از بیــن می رود بنابراین خود را از این منابع 
خوب تامین ویتامین هــا و مایعات بدن در 

زمان سرماخوردگی محروم نکنید.
۴. لیمو ترش برای سرماخوردگی مضر نیست

بارها شنیده اید که میوه های ترش مانند لیمو 
ترش برای ســرماخوردگی مضر است این 
مورد هم مانند انگور و خربزه به دلیل تحریک 
و ایجاد سوزش موقتی در گلو در ذهن افراد 
ایجاد شده است و پایه ی علمی اثبات شده 
ندارد. برای پیشگیری از تحریک و سوزش 
موقت گلو می توانید از آب لیموترش تازه در 
کنار مواد غذایی دیگر استفاده کنید و به بدن 
خودتان در مبارزه با ویروس سرماخوردگی 
از طریق رســاندن ویتامین های موجود در 

لیمو ترش کمک کنید.
۵. میوه های کنســرو شــده هم کاملا مفید 

هستند
بسیاری تصور می کنند که میوه های کنسرو 

شــده فاقد مواد مفید هســتند و باید از آنها 
اجتناب کرد در صورتــی که میوه های تازه 
چیده شده معمولا با سرعت تبدیل به کنسرو 
می شــوند و به این جهت آنزیم های ایجاد 
شده در زمان فســاد تدریجی میوه ها هنوز 
در میوه تاثیر نگذاشته اند و به این جهت این 
کنسروها می توانند مواد غذایی مفید خود را 
حفظ کرده و برای بدن ما مفید باشــند. البته 
باید توجه داشته باشــیم که در صورتی که 
کنسرو همراه با مواد نگهدارنده نباشد بسیار 
بهتر خواهد بود. پــس با خوردن میوه های 
کنسروی از مواد معدنی و ویتامین های آنها 
استفاده کنید بخصوص در بعضی فصولی که 
آن نوع میوه به صورت تازه پیدا نشــده در 
دسترس نیست و یا به دلیل فاصله زیاد بین 
محل تولید و مصرف امکان یافتن میوه تازه 

چیده شده وجود ندارد.
۶. نیازی به خوردن غذاها، بدون طعم و بدون 

مزه نیست
در دوره بیماری سرماخوردگی به دلیل درگیر 
شدن مخاط بینی دهان و حلق، فرد بیمار به 
سختی طعم و بوی غذا را حس می کند و به 
همین دلیل اشتهای خود را از دست می دهد 
و در صورتــی که غذاها به عمد بدون مزه و 
ادویه و یا مواد طعم دهنده پخته شــوند فرد 
بیمــار تمایلی به خوردن آنها نداشــته و در 
نتیجه کم غذایی به ســرعت ضعیف می شود 
و این می تواند در طولانی شدن بیماری موثر 
باشــد بنابراین غذاها را با همان طعم و مزه 
همیشگی و گاهی کمی با طعم بیشتر درست 
کنید تا بیمار شــما با اشتها بتواند آن غذاها 

را بخورد.

سرویس 
برخی   // سلامت 

ایجاد  از خوراکی هــا می توانند در 
اضطراب یا ایجاد چنین احساساتی 

نقش داشته باشند.
 مصرف برخی از غذا ها یا خوراکی ها 

باعث افزایش قند خون می شــود و این 
افزایش قندخون می تواند احساس اضطراب 

را تشدید کند.
کیک، کلوچه، آبنبات، نوشابه و سایر غذا های 
قندی خوراکی هایی هستند که در افزایش قند 

خون بسیار موثرند.
علاوه بر این، بســیاری از غذا های فرآوری 
شده همچون کیک، سوسیس و کالباس، پنیر و 
غذا های آماده، اضطراب را با افزایش التهاب 

در بدن ایجاد می کنند.
این غذا ها فیبر کمی دارند و تصور می شــود 
که میکروبیوم روده طبیعی را مختل می کند. 
یک رژیم غذایی حــاوی کربوهیدرات ها و 
چربی های تصفیه شده منجر به بالا رفتن سطح 
التهاب در بدن می شــود، رسیدن به سیستم 
عصبی مرکــزی و تأثیرگذاری بر روحیه ما 

منجر به اضطراب بیشتر می شود.
در ادامه بدترین غذا ها و نوشیدنی ها که باعث 

ایجاد اضطراب می شود، آورده شده:
 کیک، کلوچه و آبنبات

غذا های پرقند می تواند تغییراتی در قند خون 
شــما ایجاد کند و این امر با اضطراب همراه 
است. از غذا هایی که شکر اضافه شده دارند 
دوری کــرده یا آن ها را برای درمان خاص و 
گاه به گاه مصرف کنید. اگر خوراکی شــیرین 
می خواهید، میوه هــای تازه مثل زغال اخته، 

هلو، آلو، گیلاس، خرمالو مصرف کنید.
 نوشیدنی های قندی

سودا و آب میوه معمولاً با قند پر شده اند. یک 
قوطی نوشابه ۳۴۰ سی سی را در نظر بگیرید 
که بســته به نوع آن، می تواند 8 تا ۱۳ قاشق 
چای خوری شکر داشته باشد. آب میوه های 
صنعتی، نوشابه ها، ماء الشعیر و شربت های 

آماده از نوشیدنی های سرشار از قند هستند.
گوشت فرآوری شده، پنیر و غذا های آماده

ایــن غذا ها با التهــاب همراه هســتند که 
می توانــد اضطــراب ایجاد کنــد و به نظر 
می رسد که میکروبیوم روده را مختل می کند. 
میکروبیوم روده شما ترکیبی از انواع میکرو 

میکروبیوم  یک  است.  روده  ارگانیسم های 
سالم کمک می کند تا روده به درستی 

غذا را هضم کند.
 الکل

که  فکر می کنند  افراد  برخی 
می تواند  الکلی  نوشابه های 
اثر آرام بخش داشته باشد؛ اما 
این ایده درستی نیست، چرا که 
نوشیدن 

لکل  ا
اغلــب منجر به کمبــود خواب 
و کاهــش قند خون می شــود، 
به خصوص اگــر با معده خالی 
بنوشــید. نوشــیدن زیاد الکل 

می تواند منجــر به کمبود آب بدن 
شــده و منجر به اضطراب می شود. 

در مجموع، علائم خماری مانند کم آبی، 
 B کمبود خــواب، کاهش ویتامین های گروه
و فرآیند سم زدایی الکل می تواند به احساس 

اضطراب و نگرانی منجر شود.
 روغن هیدروژنه و چربی ترانس

مرغ سرخ شده، سیب زمینی سرخ شده و سایر 
غذا های ســرخ شده با حرارت بالا به دلایل 
مختلفی برای بدن مشکلاتی ایجاد می کند و 
معمولاً باعث تولید چربی های ترانس شده و 

روی وزن تأثیر منفی بگذارد.
هیدروژناسیون فرایندی است که روغن نباتی 
را بــه فرم محکم تری تبدیل می کند و آن را 
به محصولی با ثبات بیشتر تبدیل می کند. هر 
چیزی که با روغن های هیدروژنه پخته شده و 
حاوی چربی های ترانس باشد، می تواند بالقوه 

در افسردگی نقش داشته باشد.
مصرف بیش از حد چربی های اشــباع شده 
مانند چربی های موجود در گوشت و لبنیات 
پرچرب و کره باعث مسدود شدن شریان ها 
شــده و از جریان خون بــه مغز جلوگیری 
می کند و احساس اضطراب را افزایش دهند.

 فست فود
طبــق مطالعــه ســال ۲۰۱۲ در ژورنــال 
HealtH NutritioN، افرادی که فست 

فود می خورند، ۵۱ درصد بیشــتر از افرادی 
که فســت فود نمی خورند، دچار افسردگی 
می شــوند. خوردن مقدار کمی از این غذا ها 
بعید اســت که خطر ابتلا به افســردگی را 
افزایش دهــد، اما اگر به طور مرتب مصرف 

کنید احتمال ابتلا به اضطراب و افسردگی را 
بالا می برید.

 غذا های فرآوری شده
غذا های فرآوری شده نقش مهمی در افزایش 
اضطراب و افســردگی دارند.  آرد و قند های 
تصفیه شــده باکتری ها و میکروب های مضر 

موجود در روده را تغذیه می کنند.
سلامت روده نقش مهمی در اضطراب مزمن 
دارد و بسیاری از اختلالات خلقی را می توان 
بــا تکثیر باکتری های خوب در روده شــما 
درمان کرد؛ بنابراین، از غذا های فراوری شده 
خودداری کنید و سالاد میوه را انتخاب کنید.

 لبنیات پرچرب
تحقیقات نشان داده چند دقیقه پس از مصرف 
محصولات لبنی، افزایش علائم اضطراب 
مشاهده شده اســت. حدود ۱۰ درصد 
از بزرگســالان تحمل لاکتوز ندارند و 
حتی تصور می شود که در هضم کازئین 
موجود در شیر گاو مشکل دارند. اگر به 
لبنیات  و  لاکتوز 

سیت  حسا
ندارید نگران نباشید و لبنیات را در حد اعتدال 

مصرف کنید.
 قهوه، چای و نوشیدنی های انرژی زا

نوشیدنی هایی که حاوی کافئین است، همچون 
قهوه، چای و نوشیدنی های انرژی زا، می تواند 
باعث افزایش اضطراب شــود.  بر اســاس 
تحقیقات بیشترین تأثیر در افرادی است که 
روزانه بیش از ۵ فنجان قهوه مصرف می کنند. 
کافئین، گیرنده های آدنوزین را در سیســتم 

عصبی محیطی و مرکزی فعال می کند.
 غذا های پر سدیم

واقعیت این است که بیشتر غذا هایی که فاقد 
چربی هســتند، در واقع قند و یا سدیم زیاد 
دارند. سدیم بیش از حد در رژیم های غذایی 
می تواند بر سیســتم عصبی بدن تأثیر منفی 
گذاشته و باعث خستگی و آسیب به سیستم 

ایمنی بدن شود.
خــواب آرام کلید اصلی یــک ذهن، خلق 
وخوی ســالم و بدن اســت. مصرف سدیم 
زیاد منجر به افزایش وزن، فشارخون بالا و 

احتباس آب می شود.
نمک برای حفظ سلامتی و داشتن یک رژیم 
متعادل ضروری اســت، اما مصرف بیش از 
حد می تواند باعث ایجاد اضطراب شــود و 
اضطراب، هراس و افسردگی را برای شما به 

همراه می آورد.

سرویس سلامت // کرونا از زمان شیوع تاکنون که واکسن های 
مختلفی برای مقابله با آن ساخته و عرضه شده است، حجم 
وسیعی از امکانات علمی و پژوهشی را به خود مشغول کرده 
و موجب تولید داده های فراوانی شــده است. پژوهشگران بر 
اســاس این داده ها، تأثیرات این بیماری بر کبد را بررســی 

کرده اند.
 شیوع سندروم حاد و شدید تنفسی ایجادشده توسط کروناویروس 
۲ یا SarS-CoV-۲ منجر به همه گیری جهانی بیماری کووید 
۱۹ شده است.آسیب ریوی منتشر شده با ایجاد سندرم دیسترس 
تنفســی حاد، اصلی ترین علت مرگ ومیر در بیماری کووید ۱۹ 
است. اما اگرچه در بیماری کووید ۱۹ در درجه اول سیستم تنفسی 
تحت تأثیر قرار می گیرد، برخی شــواهد نشــان می دهند که این 

عفونت ویروسی بر سایر اندام های بدن نیز تأثیر دارد.
به گفته محققان، توزیع گسترده گیرنده اصلی ورود ویروس عامل 
 aCe2 این بیماری در سلول ها یعنی آنزیم مبدل آنژیوتانسین ۲ یا
می تواند نشان دهنده این باشد که چگونه ویروس فوق قادر به ایجاد 
یک بیماری گسترده تر همراه با درگیری اندام هایی ازجمله روده، 
قلب، کلیه ها، لوزالمعده، کبد، سیســتم عضلانی و عصبی خواهد 
بود. در این میــان، اهمیت بالینی درگیری کبــد از همان ابتدای 
شیوع بیماری کووید ۱۹ بحث برانگیز بوده و پیشرفت های علمی 
به دســت آمده طی ماه های گذشته، چندین سؤال اساسی راجع به 
آسیب کبدی مرتبط با بیماری کووید ۱۹ را بیشتر روشن کرده است.

در همین زمینه، محققانی از دانشگاه علوم پزشکی تبریز مطالعه ای 

را انجام داده اند که در آن به آســیب  های کبدی بیماری کووید ۱۹ 
اشاره شده و نتایج آن طی نامه ای به سردبیر فصل نامه »طب دریا« 
منتشر شده اند.بر اساس نتایج این بررسی، افزایش آنزیم های کبدی، 
نشــان دهنده آسیب کبدی در بیماران کووید-۱۹ با بیماری مزمن 
و غیرمزمن کبدی بوده و امری شــایع به حساب می آید. درواقع، 
مطالعات بالینی اولیه، افزایش قابل توجهی را در سطح آنزیم های 
کبــدی مثل alt و aSt ناشــی از عفونــت کرونا ویروس 
گزارش کرده اند که آسیب ســلول های کبدی را نشان می دهند.به 
گفته حسین بنازاده باغی، محقق مرکز تحقیقات بیماری های عفونی 
و گرمســیری دانشگاه علوم پزشکی تبریز و همکارش، »بررسی 
مقالات و پژوهش های مختلف نشــان می دهد در بیماران کووید 

۱۹ که قبل از آلودگی به ویروس کرونا، مشــکل و آسیب کبدی 
نداشتند، آسیب دیدگی عمدتاً خفیف است. بااین حال، با توجه به 
نقش اصلی کبد در متابولیسم داروها، عمل انعقاد، آلبومین و تولید 
واکنش دهنده های فاز حاد، اختلال عملکرد کبدی ممکن است بر 
پاتوفیزیولوژی بیماری سیســتمیک کووید ۱۹ تأثیرگذار باشد«.

بر این اساس، برای پیگیری عوارض طولانی مدت بالقوه عفونت 
کوویــد ۱۹ مانند فیبروز کبدی، مطالعات و پیگیری طولانی مدت 

نیاز است.
بنازاده باغی و همکارش می گویند: »طیف آسیب کبدی در بیماری 
کووید ۱۹ ممکن اســت از عفونت مستقیم توسط کروناویروس، 
درگیری غیرمســتقیم توسط التهاب سیســتمیک و یا تغییرات 
هیپوکسیک باشد. اما سؤالات اساسی همچنان وجود دارد و باید 
در مطالعات مختلف به آن ها پاسخ داده شوند«. آن ها به طور مثال، 
سؤالات زیر را برشــمرده اند: کدام نوع از سلول های کبد توسط 
ویروس فوق آلوده می شود؟ کدام یک از فرآیندهای مولکولی در 
اثر عفونت مختل می گردند؟ سهم واقعی اثرات سیتوپاتیک مستقیم، 
طوفان سایتوکاینی و هیپوکســی در اختلال عملکرد کبد چگونه 
است؟ با کدام مکانیسم، آسیب کبدی باعث نارسایی تنفسی می شود 
و زمینه را برای دوره شــدید بیماری کووید ۱۹ فراهم می کند؟ به 
اعتقاد محققان فوق، به نظر می رسد ایجاد یک اشتراک بین المللی 
به منظور جمع آوری گزارش های بالینی بیماران مبتلابه بیماری های 
کبدی برای بیماران کووید ۱۹ به همراه تحقیقات مولکولی دراین باره 

کمک کننده خواهد بود.

سرویس سلامت // محققان می گویند آنچه می خورید به معنای 
واقعی روی صورت شما نمایان می شود. برخی غذاهای محبوب 
و خوشمزه با تغییر التهاب و میکروبیوم روده، عامل پیری چهره 

هستند.
گرچه مصرف غذاهای مضر و خوشــمزه در ابتدا حس شــادی و 
رضایت در فرد ایجاد می کنند، ولی نتایج این غذاها همیشه دلچسب 
نیســتند و در صورت افراط می توانند تهدیدی جدی برای سلامت 

باشند.
به ویژه پوســت آیینه عادت  های غذایی است بنابراین برای داشتن 

پوستی شاد و جوان باید برخی غذاها را از برنامه خود حذف کنید.
این مواد غذایی عبارتند از :

اکثر نان  های سفید حاوی شکر تصفیه شده هستند. شکر و مواد قندی 
انعطاف پذیری پوست را کاهش می دهند و موجب افتادگی پوست 
می شوند. برای حفاظت از پوست خون مصرف نان سفید و شیرینی 
را به حداقل کاهش دهید.مطالعات نشان می دهد مصرف مواد لبنی 
پرچرب و به ویژه پنیر موجب انســداد منافذ پوســتی و حتی آکنه 
بزرگسالان می شود. مطالعات دیگر نشان می دهد هورمون هایی که 
در دام استفاده می شود، توسط محصولات لبنی و دامی وارد بدن شده 
و با اختلال تعادل هورمونی، ســلامت پوست را به خطر می اندازند. 
این بدان معنا نیست که باید پنیر را به طور کامل حذف کنید، بلکه بهتر 

است از محصولاتی استفاده کنید که کاملا ارگانیک هستند.
بستنی حاوی شکر و لبنیات هست که هر دو در التهاب پوست نقش 
دارند. همانطور که گفته شد شیرین کننده های مصنوعی باعث چروک 
و افتادگی پوست می شوند. از طرفی با تغییر میکروبیوم روده، التهاب 
پوســت را افزایش می دهند و پیری زودرس به همراه دارند.یکی از 

مهمتریــن مواد غذایی که در پیری زودرس نقش دارند، محصولات 
 )iarC( فرآوری شده هستند. آژانس بین المللی تحقیقات سرطان
که اصطلاحا دست راست سازمان جهانی بهداشت در زمینه تحقیقات 
محسوب می شود،   گوشت فرآوری شده را به عنوان ماده ای درنظر 
می گیرد که برای طعم دار شدن تحت فرآیندهایی نظیر نمک سودشدن،   
دودی شــدن، تخمیر و سایر روش های مشابه قرار می گیرد. بیکن، 
سوسیس،  کالباس، کنسرو گوشت و ماهی و ماهی دودی نمونه هایی 
از این مواد هســتند. برخی از تولیدکنندگان مواد غذایی به منظور 
افزایــش رنگ، طعم و ماندگاری از نیتریت ســدیم برای فرآوری 
گوشت استفاده می کنند.غذاهای فرآوری شده معمولا حاوی روغن 
هیدروژنه، امولســیفایرها )نوعی ماده چرب برای مخلوط شــدن 
مایعات(، طعم دهنده های شیمیایی، مواد نگهدارنده و شیرینی های با 
فروکتوز بالا هســتند.  در ادامه آمده است این مواد مملو از سدیم 

هستند که کلاژن سازی را مختل می کنند.

خوشمزه  هایی که پیرتان می کنند 

باورهای رایج غلط  در سرماخوردگی 

خوردنی هایی که باعث اضطراب می شود 

طرح : بیتا هوشنگی

آسیب هایی که کرونا به کبد وارد می کند 
کیسه  آپاندیس   // سلامت  سرویس 
انگشــتی مانندی است که در سمت 
راست تحتانی شــکم از روده بزرگ 
بیرون زده و آپاندیسیت هم به معنی 

التهاب آن کیسه است.
آپاندیســیت موجب بروز درد در بخش 
تحتانی شکم می شــود. با این حال، در 
بیشــتر افراد درد در اطراف ناف شــروع 
شده و سپس امتداد می یابد. با بدتر شدن 
التهاب، درد آپاندیســیت عموماً افزایش 
یافته و در نهایت شــدید می شود.اگرچه 
امکان بروز آپاندیسیت در هر فردی وجود 
دارد، اما این امر عموماً در افراد بین ۱۰ تا 
۳۰ سال روی می دهد. درمان استاندارد، 
برداشتن آپاندیس از طریق جراحی است. 
علائم و نشــانه های آپاندیسیت )عفونت 
آپاندیس( ممکن اســت شامل موارد زیر 

باشد:
درد ناگهانی که از بخش راســت تحتانی 
شکم آغاز می شود- درد ناگهانی که در 
اطراف ناف آغاز می شود و اغلب به سمت 
راست تحتانی شکم امتداد می یابد- دردی 
که با ســرفه، راه رفتن یا دیگر تکان های 

ناگهانی بدتر می شود
تهوع و اســتفراغ- از دست دادن اشتها- 
تب کم درجه که ممکن است با پیشرفت 
بیماری بدتر شود- یبوست یا اسهال- نفخ 

شکم- باد شکم
محل درد بسته به سن و وضعیت آپاندیس 
می تواند متفاوت باشد. به دلیل بالا بودن 
آپاندیــس در دوران بارداری، به نظر می 
رسد درد آپاندیسیت در بارداری از بخش 

فوقانی شکم نشأت می گیرد.
چه زمانی باید برای آپاندیسیت به پزشک 

گوارش مراجعه کرد؟
در صورت وجود هرگونه علائم یا نشانه 
های نگران کننده در خود یا فرزندتان به 
پزشــک مراجعه کنید. درد شدید شکمی 

نیازمند مراقبت پزشکی فوری است.
* علل آپاندیسیت

انســداد مجرای آپاندیس کــه منجر به 
عفونت می شود، محتمل ترین علت بروز 
آپاندیسیت است. تکثیر سریع باکتری ها 
باعث می شود آپاندیس ملتهب، متورم و 
پر از چرک شود. در صورت عدم درمان 

به موقع، ممکن است آپاندیس پاره شود.

علائم عفونت آپاندیس چیست؟ 
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گروه گزارش//هفته کتاب و کتاب خوانی با 
شعار »جای خالی را با کتاب خوب پر کنیم« 

شروع می شود. 
هفته کتاب فرصت بیشــتری در اختیار ما قرار 
می دهد تا بیشــتر درباره کتاب، کتاب خوانی و 

مطالعه حرف بزنیم. 
وضعیت کتــاب و کتاب خوانی در کشــور ما 
چندان حــال و روز خوبی نداشــت که البته 
وضعیت اقتصادی ســال های اخیــر و کرونا 
موجب شدند وضعیت بغرنج کتاب به خصوص 
برای فعالان این حوزه و علاقه مندان به کتاب 

سخت تر شود. 
به مناسبت روز جهانی کتاب و کتاب خوانی و 
آغاز هفته کتاب به میــدان انقلاب رفتیم تا با 
کتابفروشان درباره هفته کتاب، سیاست گذاری 
دولــت در قبال کتاب و تأثیــری که این هفته 
می تواند بر چرخه نشر و توجه جامعه به کتاب 

داشته باشد، صحبت کنیم.
 کتاب برای خوانده نشدن!

»ملکیا بابایی« کتابفروش فروشگاه نشر چشمه 
با بیان اینکه حوزه تخصصی من کتاب کودک 
و نوجوان اســت، درباره تخفیف های کتاب و 
تأثیر ایــن تخفیف ها صحبت کرد. او می گوید: 
متأســفانه پدر و مادرها برای کتاب کم خرج 
می کنند و فکر می کنند کتاب کودک مهم نیست. 
بنابراین وقتی تخفیف می خورد می توانند کتاب 
را تهیه کننــد. از طرف دیگر معتقدم این طرح 

بد است، چون کسانی که دغدغه کتاب ندارند 
به خاطر این تخفیــف رو به خرید کتاب هایی 
می آورند که تنها با نیت ویترین  شدن خریداری 
می شــوند. خود من با کســانی مواجه شده ام 
که به مــن می گویند ۱۰ تا کتــاب زرد برای 
کتابخانــه ام به من معرفی کن! در واقع کتاب ها 
برای »خوانده نشدن« فروخته می شوند و این 
یک احساس کاذب به ما درباره سرانه مطالعه 

می دهد.
بابایی دربــاره تأثیر اوضاع اقتصادی بر خرید 
کتاب توســط مردم می گوید: آن قدر که قیمت 
کتاب هــا به صورت نجومی بالا رفته اســت، 
خیلی ها با وجود علاقه ای کــه دارند توانایی 
خریــد کتاب را ندارند. خود من به عنوان یک 
کتابفروش وقتی می خواهم کتابی سفارش بدهم 
به جای اینکه دنبال موضوع کتاب باشم، بیشتر 
به قیمت آن توجه می کنم و دنبال این هســتم 
که ببینم کتاب خوبِ ۳۰هزار تومنی چیســت 
که سفارش بدهم؟ خانواده ها هم وقتی مراجعه 
می کنند خیلــی راحت می گویند »چاپ اول و 

چاپ قدیم چی دارید؟«.
 هفته کتاب نیاز به برنامه ریزی دارد 

این کتابفــروش با بیان اینکه هفته کتاب اتفاق 
خوبی اســت ولی نیاز به تدبیر و برنامه ریزی 
بیشــتر دارد، ادامه داد: تنها اعمال ۲۰ درصد 
تخفیــف کفایــت نمی کند. هفته کتــاب باید 
پربارتر باشــد؛ می توان رونمایی کتاب گرفت، 

کارگاه های مختلف برای مردم و بچه ها گذاشت 
و کارهــای جدی تر در حوزه کتاب انجام داد. 
البته که خود کتاب فروشی ها می توانند بعضی از 
این برنامه ها را انجام بدهند ولی ترویج کتاب 
نیــاز به حمایت ها و برنامه ریزی های بیشــتر 
دارد. مثلًا من در روزنامه ها یا حتی تلویزیون 
نمی بینم به این هفته اشاره ای کنند و توجه مردم 

را به سمت کتاب جلب کنند.
بابایی با اشاره به شرایط نه چندان خوب کتاب 
کودک و نوجوان، افــزود: در ادبیات کودک و 
نوجوان مسئله اصلی ناآگاهی خانواده هاست. 
در کتاب بزرگســال از هــر ۱۰ نفر که کتاب 
می خرند، هفت نفرشان فهرست دارند و می دانند 
چه می خواهند، اما در حوزه کودک و نوجوان 
پدر و مادرها ناآگاهند و از ما می پرســند چه 
کتابی خوب اســت به خصوص که در حوزه 
ادبیات کودک و نوجوان ناشران زرد اما بسیار 

پرفروش و محبوب به وفور زیاد هستند. 
 نقش مدرسه در آشتی با کتاب

بابایی نقش مدرسه در آشتی بچه ها و کتاب را 
مؤثر می داند و می گوید: بچه ها در مدرســه با 
همدیگر خیلی تعامل دارند. خود من یک بار 
کتابی کــه پرفروش نبود را به دو نفر از بچه ها 
معرفی کردم. پس از چند روز دیدم که آن کتاب 
به واســطه معرفی به همــان دو نوجوان دارد 
پرفروش می شــود. دلیلش این است که بچه ها 
در مدرسه با همدیگر درباره کتاب های خوب 

حرف می زنند و به هم معرفی می کنند. 
بابایی فروش کتاب در حوزه کودک و نوجوان 
را یــک کار تخصصی می دانــد و می گوید: 
کتابفروش خوب مثل دکتر عمل می کند. مادر 
می آید و می گوید بچه من خیلی غرغرو است، 
چه کتابی بخواند خوب اســت؟ من اگر کتاب 
بدی به او معرفی کنم، مســئول بداخلاقی آن 
بچه هســتم. باید بهترین کتاب را مناسب آن 
بچه و ســن او معرفی کنم. وقتــی این اتفاق 
بیفتد، یک تعامل دوطرفــه خوب بین والدین 
و کتابفروش شــکل می گیرد که ادامه دار است. 
خانواده ها وقتی راضی باشند و ببینند آن کتاب 
روی بچه هایشــان تأثیرگذار بوده با ما ارتباط 
می گیرند. خود من به همین طریق دوستانی پیدا 
کرده ام که با هم ارتباط داریم. البته این مستلزم 

این است که تو عاشق کارت باشی.
 با آبنبات مردم کتابخوان نمی شوند

»علی رُکاب« دیگر کتابفروشــی است که به 
ســراغش رفتیم. او که در »فروشــگاه اسم« 
مشغول فعالیت است و ارتباط خوبی با مشتریان 
خود دارد، درباره تخفیف وزارت ارشــاد در 
هفته کتــاب می گوید: با آبنبات دادن نمی توان 
مردم را کتابخوان کرد. اگر به مادربزرگ من هم 
بگویید برای هفته کتاب ایده بده، همین کار به 
ذهنش می رسد! اکنون ۴۰ سال است که دارند 
همین کار را می کنند و ایده خاصی برای ترویج 
کتاب خوانی ندارند. اینکه شما بخواهی با جایزه 
و تخفیف مردم را به سمت کتاب بکشانی یعنی 
آن ها را همچنان متوجه نیازشــان نکرده ای و 
فقط با شرطی کردن مردم احساس کاذب اهل 

مطالعه بودن به آن ها می دهی.
رکاب با بیان اینکه مســئولان ما خودشــان 
کتابخــوان نیســتند و ضــرورت مطالعه در 
زندگی شــان را درک نکرده اند، افزود: ضعف 
اصلی اینجاســت که وقتی مــا درباره کتاب 
صحبت می کنیم، مســئولان ما نمی دانند اصلًا 
درباره چه چیزی حرف می زنیم. فکر می کنند 
کتاب همان فرهنگ اســت. در ذهنشــان هم 
فرهنگ، رســانه است و کتاب در حاشیه قرار 
دارد. در صورتــی که من معتقــدم تا وقتی ما 
اوضاع کتاب و کتاب خوانی را درســت نکنیم، 
فرهنگ و رســانه خوبی هم نخواهیم داشت. 
فیلمنامه نویسی که نه کتاب خوانده، نه با روایت 
آشناســت و نه قصه می فهمــد و نه با ادبیات 
ارتباطی دارد، همین می شــود که فیلم های ما 
این قدر ضعیف اســت و رسانه ما قابل رقابت 
با هیچ جای دنیا نیست. کتاب برای مسئولان 
ما اهمیتی ندارد در صورتی که کتاب زیربنای 

فرهنگ است.
 باید نیاز مشتری را شناخت و بعد به 

او کتاب داد
وی بــا بیان اینکه برای مــا هفته کتاب و غیر 

از آن فرقی نمی کند، ادامه داد: ما در فروشگاه 
اســم داریم کار خودمان را می کنیم و برایمان 
فرقی نمی کند در هفته کتاب هستیم یا نه. چون 
بحث کتاب همیشه برای ما جدی است و ما هم 
داریم ســعی می کنیم که مبتنی بر نیاز مردم به 
آن ها کتاب معرفی کنیم. یعنی اولًا نیاز آن ها به 
مطالعه را یادآوری کنیم و بعد مبتنی بر نیازشان 
به آن ها کتاب معرفی کنیم. من اینجا به شــما 
تضمین می دهم مشتری هایی داریم که اگر کتاب 
را بــا قیمت دو برابر پشــت جلد هم به آن ها 
معرفی کنم آن ها کتــاب را می خرند. این هنر 
اســت، نه اینکه با تخفیف و رایگان و مسابقه 
کتاب خوانی و... کتاب را به مخاطب قالب کنی. 
وقتی مشتری متوجه نیازش شد، وقتی فهمید 
اگر آب نخورد از تشــنگی می میرد، برای آن 
آب با دو برابر قیمت هم که شده هزینه می کند 
تا تشــنگی اش را برطرف کند. اساساً تشنگی 
مسئله است، آن آب خیلی مهم نیست. می گوید 
»آب کم جو تشــنگی آور به دست«. مولوی 
وقتــی این حرف را می زنــد منظورش همین 
است. باید متوجه نیازت بشوی. در همه جای 
دنیا کتاب و کتاب خوانی در دوران کرونا رشد 
پیدا کرده ولی در ایران افت پیدا کرده اســت. 
به این دلیل که دانشگاه های ما خوابیده است، 
مطالعــه نخبگانی هم خوابیده اســت و عملًا 
می بینیم در حوزه کتاب اتفاق خاصی نمی افتد.

 شعارهای کلیشه  ای هفته کتاب
این کتابفروش با نقد شــعارهایی که برای هفته 
کتاب انتخاب می شــود، بیان کرد: شعارهای 
این هفته معمولًا کلیشــه ای است و اگر دقت 
کنی توی دهان هم نمی چرخد! تنها یک سال 
شــعاری گذاشته بودند که مقداری جذاب بود. 
آن هم »فراغتی و کتابی و گوشه چمنی« بود که 
به خاطر حافظ مقداری برای من نوعی جذابیت 
داشت. درباره شعار امسال هم باید بگویم من 
نمی فهمم منظور از »کتاب خوب« چیســت و 
این کتاب با چه معیاری مشخص می شود؟ الآن 
اگر شــما از من بخواهید یک کتاب برای همه 
معرفی کنم، مــن می گویم نمی توانم برای همه 
افراد یک کتاب معرفی کنم. کتابی که من امروز 
به شما معرفی می کنم ممکن است با کتابی که 
۱۰ روز دیگر به شما معرفی  می کنم فرق داشته 
باشد؛ چرا که ممکن است در این مدت نیازت 

تغییر کرده باشد.
رکاب با تأکید بر اینکه »ما در هفته کتاب و در 
موضوع کتاب سیاست گذاری خاصی نداریم«، 
ادامه داد: اکنون تنها تدبیر مسئولان تخفیف های 
فصلی است که تنها نقش مسکن را دارد. اساس 
تخفیف که در فرهنگ ما جا افتاده، یک سنت 
اشتباه اســت. اگر مسئولان ما می توانند قیمت 
کتاب ها و کالاها را پایین بیاورند، خب این کار 

را انجام بدهند./قدس آنلاین

   

 
گروه گزارش// در قســمت قبل از  پیش 
زمینه های به وجود آمدن ائتلاف اعتصاب 
نشــریات  در پاییز 1۳5۷گفتیم و عنوان 
کردیم کــه مطبوعاتی که فریــاد آزادی 
ســر می دادند زیر بار استثمار و سانسور 
وحشتانک خبری از جانب حکومت نرفتند 

و دست به اعتصاب زدند .
در فاصلــه اعتصــاب اول تــا دوم فضای 

مطبوعات چگونه بود؟
 اگر شــرایط آنطور بود که کیهــان روز ۲۳ 
مهــر ۵۷ با تیتر »پایان یک قرن سانســور« 

توصیف کــرد، پس چطور ۱۴ آبــان دوباره 
روزنامه نگاران دست از کار کشیدند؟

حدود ۲۰ روز فضــای آزادی بر مطبوعات 
حاکم شــد، البته هنوز عکــس و خبری از 
امام منتشــر نمی شــد، ولی در انتشــار خبر 
راهپیمایی ها منعی نداشتیم. این فضا با اتفاقی 
کــه روز ۱۳ آبان در دانشــگاه تهران افتاد و 
منجر به زد و خورد شــدید دانشجویان شد، 
تغییر کرد. اطلاعات عصر   همان روز تیتر زد: 
»زد و خورد شدید مقابل دانشگاه«، و کیهان 
هم نوشــت: »8 ســاعت زد و خورد خونین 
مقابل دانشــگاه.« تیتری که شب برای شماره 
روز ۱۴ آبان آیندگان زدیم این بود: »پایتخت 
دیروز از کنترل خارج بود.« ســاعت ۲ شب 
به خانه آمدم، آن موقع تا دیر وقت می ماندیم 

تا آخرین خبر ها را چاپ کنیم. در خانه بودم 
که از چاپخانه تماس گرفتند و گفتند نظامیان 
آمده اند و نشانی خانه شما را خواستند. حدود 
ساعت ۳ صبح بود که ۴، ۵ گروهبان و سرباز 
زنگ زدند و وارد خانه شــدند، من هم کاملا 
آمده بودم. من را همراه تعداد زیادی از دیگر 

روزنامه نگاران به زندان شهربانی بردند؛ 
پس از بازداشــت ما از ۱۴ آبان ۵۷ دور دوم 
اعتصاب مطبوعات آغاز شد که ۶۲ روز طول 
کشــید. ما در زندان سخنرانی شاه را شنیدیم 
که گفت من صدای انقلاب شــما را شــنیدم. 
حدود ۱۲ روز بازجویی شدیم، البته این بار با 
بازجویی های قبلی فرق داشت. من از سال ۵۰ 
حدود ۱۰ یا ۱۵ بار بازجویی شده بودم و هر 
دفعه حدود ۴۰-۵۰ سوال می پرسیدند. اما این 

بار روی ورقه های چاپ شــده مقوایی حدود 
۲۰۰ سؤال به ما دادند که بایستی به همه آن ها 
پاسخ می دادیم. این سؤالات شامل اطلاعات 
متعددی از بستگان و آشنایان ما بود. در حین 
پاسخ به این سووالات به این مساله ظنین شدم 
که این نوع اطلاعات از ارتباطات ما می تواند 
در طرح ترور احتمالــی یا پیدا کردن فرد در 
صورت اختفا موثر باشــد، البتــه برخورد ها 
خیلــی مودبانه بود و حتی ســیگار و چای 
تعارف می کردند. وقتی آزاد شدیم مطبوعات 
همچنان در اعتصاب بودند و بازاریان هم اعلام 
کرده بودند از اعتصاب کنندگان حمایت مالی 
خواهند کرد. در ۶۲ روزی که روزنامه منتشر 
نمی شــد مردم از طریق مساجد یا رادیوهای 

خارجی در جریان اخبار قرار می گرفتند. 
  همراهی مطبوعات با مردم و واکنش 

مثبت مردم

یکی از نکاتی که در مرور اعتصاب مطبوعات 
نباید از نظر دور داشت، نیازی است که اصحاب 
مطبوعات به چنین اقدامی داشتند. درواقع در 
روزگاری که صــدای غالب در کوچه و بازار، 
صدای اعتراض و اعتصاب بود، مطبوعات هم 
به حرکتی اعتراضی یا انقلابی احتیاج داشتند. 
از مرور برخی از نوشــته های آن زمان چنین 
برمی آید که نگاه بخش قابل توجهی از جامعه 
به مطبوعات، نگاه مثبتی نبود. شــاید یکی از 
اتفاق هایی که تأثیری چشمگیر در چنین نگاهی 
داشت، ماجرای مقاله معروف ۱۷ دی ۱۳۵۶ و 
اهانت این مقاله به امام خمینی)ره( بود. به گمان 
کســانی که این نگاه را داشتند، مطبوعات در 
زمین آنها بــازی نمی کردند و به جای مردمی 
بودن، به اصطلاح سَــر و سِرّشان با حکومت 
بود. اعتصاب مطبوعات خواسته و ناخواسته 
به ترمیم چنین فاصلــه ای در آن مقطع زمانی 
کمک کرد. استقبال چشمگیر مردم از مطبوعات 
از اعتصاب درآمده حکایــت از همین تغییر 
نگاه داشــت. درواقع حضور مأموران نظامی 
در تحریریه کیهان و اطلاعات، درســت همان 
بهانه ای بود که مطبوعات به آن نیاز داشتند تا 
ورق را به ســود خود برگردانند. این حضور 
جرقه ای بود که به قول یکی از روزنامه نگاران 
آن زمان در انبار باروت زده شد. پس از پایان 
اعتصاب در متن یکی از خبرهای خبرگزاری 
یونایتدپرس نکته ای آمــده که مهر تأییدی بر 
همین مسئله می زند: »روزنامه نگاران اعتصابی 
از حمایت گسترده مخالفین سیاسی برخوردار 
شدند و به طوری که یک سیاستمدار اشاره کرد 
مطبوعات تمام اعتمادی را که طی ســال های 
گذشــته اختناق از دســت داده بود، مجدداً به 
دست آوردند...«یکی از راه های ابراز رضایت 
مردم از اعتصاب اهالــی مطبوعات، مراجعه 

حضوری آنها به دفتر نشریات و دسته  گل های 
پرشماری بود که با خود همراه می بردند. آن قدر 
بازار گل فرستادن به تحریریه روزنامه ها داغ 
بود که یکی از نویســندگان اطلاعات پس از 
اعتصاب نوشت، گل هایی که گروه های مختلف 
می فرستادند، سالن بزرگ تحریریه این روزنامه 
را پوشــانده بود. این خود حکایت از اشتیاق 
قلبی جامعه به چنین حرکتی از ســوی اهالی 
مطبوعات داشت. البته آشتی مردم با مطبوعات 
را جدا از پیام های تبریک و دسته های گل و... 
از افزایش شمارگان روزنامه ها پس از اعتصاب 
هم می توان دریافت. بــه این ترتیب همراهی 
مردم بــا مطبوعات درنهایت به ســود خود 

مطبوعات تمام شد.
شــاید برایتان سئوال شــود که این اعتصاب 
مطبوعات در ســال ۱۳۵۷ چه پیامدهایی را 
به دنبال داشته است؟ این نوشتار در نهایت به 
این جمع بندی رســیده است که شکل گیری 
اعتصــاب دو ماهه مطبوعــات از یک طرف 
باعث بــروز اختلاف و جنــگ قلمی میان 
روزنامه نــگاران موافق و مخالف اعتصاب و 
از طرف دیگر موجب تقویت ســایر ابزارهای 
اطلاع رســانی در غیاب نشریات پرشمارگان 
کشور شد. اعتصاب همچنین همراهی گسترده 
مردمــی را به دنبال داشــت که به واســطه 
اعتصــاب، مطبوعات را دیگــر در کنار و در 
صــف مبارزاتی خود می دیدنــد. نتیجه این 
همراهی، اســتقبال مردم از این نشــریات در 
روزهای پــس از اعتصاب و افزایش کم نظیر 
شمارگان آنها بود. این نشریات پس از انتشار 
دوباره شان، با توجه به فضای به وجود آمده، 
اطلاع رسانی بهتری از رویدادهای سرنوشت 

ساز آن مقطع حساس داشتند.
پایان

ناگفته هایی 
از روزهای 

بی روزنامه ای 
ایران 

از 14 آبان 1۳5۷ تا 1۶ دیماه این سال، ایران فاقد روزنامه بود

 فاطمه هوشنگی/ دریا
  fatemeh.hooshangi747 @gmail.com

قسمت دوم: 
اســتقبال مردم از نشــریات 
معتصــب در آن جریان ها در 
روزهای پس از اعتصاب موجب 
افزایــش کم نظیر شــمارگان 
آنها شــد. این نشــریات پس 
دوباره شــان،  انتشــار  از 
باتوجــه بــه فضای بــه وجود 
آمده، اطلاع رســانی بهتری از 
رویدادهای سرنوشت ساز آن 

مقطع حساس داشتند

,,

هفته کتاب و کتاب خوانی با شعار »جای خالی را با کتاب خوب پر کنیم« 

آشتی کنان با کتاب

گروه خبــر //  اداره کل اوقاف و امور خیریه 
مذهبی،  اماکــن  تمامی  گفــت:  هرمزگان 
امامزادگان و بقاع متبرکه اســتان در حالت 
آماده باش برای اسکان موقت و ارائه خدمات 
رفاهی و بهداشتی به مردم هرمزگان هستند. 
حجت الاسلام مصطفی آزادی، معاون فرهنگی – 
اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه اســتان 
هرمزگان، اظهــار کرد: بعد از وقــوع زلزله و با 
توجه به شرایط موجود در سطح استان برحسب 
وظیفه ای که اداره کل اوقــاف هرمزگان در قبال 
مردم استان دارد، در راستای ارائه خدمات به این 

عزیزان گام برداشته است.

آزادی تصریح کرد: تمامی اماکن مذهبی، امامزادگان 
و بقاع متبرکه اســتان در حالت آماده باش برای 
اســکان موقت و ارائه خدمات رفاهی و بهداشتی 
به مردم هرمزگان هستند و هم استانی های عزیزی 
که قصد مراجعه به این اماکن را دارند، می توانند از 
خدمات آن استفاده کنند. به گزارش ایکنا ؛ معاون 
فرهنگی – اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان هرمزگان در پایان بیان کرد: اوقاف هرمزگان 
این آمادگــی را دارد که در صورت بروز هرگونه 
شرایط اضطرار، امکانات و خدمات رفاهی اماکن 
مذهبی، امامزادگان و بقاع متبرکه سطح استان را در 

اختیار مردم عزیز هرمزگان قرار دهد.

بقاع متبرکه هرمزگان؛ آماده ارائه خدمات 
به مردم زلزله زده 

گروه خبر //  مدیرکل حفاظت محیط زیست 
هرمزگان گفت: طرح سرشماری پستانداران 
علف خوار حیات وحــش در هفت منطقه 
حفاظت شده این استان در حال انجام است. 
حبیب مســیحی تازیانی در بازدید از نحوه ی 
اجرای طرح سرشــماری حیــات وحش در 
منطقه حفاظت شده بندرعباس افزود: شمارش 
پستانداران حیات وحش در استان هرمزگان تا 
پایان دیماه امســال با همکاری جامع محلی و 
سازمان های فعال مردم نهاد زیست محیطی و با 
دوربین های شکاری چشمی، چشم غیرمسلح و 
با خودرو، موتورسیکلت و پیاده انجام می شود.
وی بیان داشــت: در این طــرح تراکم و تعداد 
گونه های پستاندار کَل و بزُ، قوچ و میش، آهو، 
جبیر و آهوی کوهی از نیمه دوم هر ســال در 

استان هرمزگان شمارش می شود.
 مدیــرکل حفاظت محیط زیســت هرمزگان 
سرشــماری  هدف  ترین  مهم  اظهارداشــت: 

پســتانداران در واقع بررســی روند تغییرات 
جمعیتی و نحوه پراکنش گونه ها، روابط متقابل 
گونه هــا در زیســتگاه های مختلف، وضعیت 
شــکار و شــکارگری بین گونه های مختلف 
گوشــت خواران و علف خــواران، باروری و 
مرگ و میر گونه ها، تعیین میزان صدور مجوز 
بهره برداری از حیات وحش، تجزیه و تحلیل 
و ارائــه راهکارهــای مدیریت حیات وحش 
و مقایســه تنوع گونه ها و شــمارش آن ها با 

سال های قبل است. 
مسیحی تازیانی با اشاره به اینکه سال گذشته 
در طرح سرشماری پستانداران در هفت منطقه 
یکهزار و ۱۰۰ پستاندار شمارش شد، ادامه داد: 
طرح سرشماری پســتانداران از سال ۱۳8۳ 
تاکنون به صورت پی در پی در استان هرمزگان 

انجام شده است.
 به گزارش ایرنا ؛ اســتان هرمزگان دارای ۱۹ 

منطقه حفاظت شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان خبرداد

سرشماری پستانداران حیات وحش هرمزگان 
در۷منطقه حفاظت شده

گروه خبر // سرپرســت ســازمان منطقه آزاد کیش از 
تشــکیل کار گروهی برای بررسی مشــکلات صیادان، 
تســهیل صدور مجوز و راه انــدازی تعاونی جدید برای 

فعالان این حوزه خبر داد.
محمدرضا نوایی لواسانی سرپرست جدید سازمان منطقه 
آزاد کیش، با حضور در اسکله صیادی و دیدار با فعالان 
زحمت کش این حوزه و شنیدن پیشنهادات و مشکلات 
آنان، گفت: با تشــکیل کار گروهی در چار چوب قوانین 
نســبت به تسهیل و تسریع در صدور مجوز صیادان اقدام 

می کنیم.
به گفته نوایی لواســانی تا کنون صیادانی که فاقد مجوز 
بودند پس از بررسی برای ارتقاء سطح فعالیت آنان مجوز 

صادر خواهد شد.

وی یکی از اقدامات مهم تشــکیل کارگروه را راه اندازی 
تعاونی جدید برای صیادان این منطقه عنوان کرد و اظهار 
داشــت: رای با اکثریت مورد است و این مهم مورد توجه 
ویژه قرار خواهد گرفت. سرپرســت سازمان منطقه آزاد 
کیش در این دیدار بر ضرورت تامین سوخت قایق های 
صیادی تاکید کرد و افزود: سرپرســت شــرکت توسعه 
مدیریت بنادر و فرودگاه های کیش باید در اســرع وقت 
شخصا برای پیگیری سوخت قایق های صیادان به استان 

هرمزگان سفر کند.
محمدرضا نوایی لواســانی ارزیابی و افتخار این دولت را 
خدمت صادقانه به مردم عنــوان کرد و گفت: تمام توان 
خود را برای رفع مشــکلات صیــادان این منطقه به کار 

خواهیم گرفت و از هیچ کمکی دریغ نخواهیم کرد.

نوایی لواسانی با بیان این که تا هفته آینده هر صیادی که 
شــرایط دریافت مجوز را دارد با تخفیف قوانین؛ مجوز 
خود را دریافت می کند، اظهار داشت: فرایند صدور مجوز 

برای تمام کسب و کارها در کیش باید تسهیل شود.
وی در رابطه با این که تســریع در تعیین تکلیف این مهم 
ضروری اســت، بیان داشت: صیادانی که شائبه دو شغلی 
بودن آنها مطرح است این موضوع را شخصا مورد بررسی 

قرار خواهم داد.
سرپرست جدید سازمان منطقه آزاد کیش با اشاره به این 
که در شرایطی مسوولیت سازمان منطقه آزاد کیش را بر 
عهده گرفتم که تمام اقشار مختلف این جزیره با مشکلات 
عدیده ای مواجه هستند، افزود: مشکلات تاکسی داران، 
کارگران و صیادان به مرحله ای رســیده که باید هر چه 

سریع تر نسبت به مرتفع کردن آن اقدام کنیم.
محمدرضا نوایی لواســانی خاطر نشان کرد: طبق قانون، 
سازمان منطقه آزاد کیش از اختیارات مشخصی برخوردار 
است و در راستای رفع مشکلات مردم تلاش خواهد کرد.
همچنین در این دیدار عزت اله محمدی سرپرست شرکت 
توسعه مدیرت بنادر و فرودگاه های منطقه آزاد کیش از 
۲۰۰ فروند قایق در اســکله صیادی خبر داد و افزود: از 
این تعداد ۷۲ قایق مجوز خود را از شــیلات و تعداد ۵۲ 
فروند مجوز بهره برداری خود را از ســازمان منطقه آزاد 
کیش دریافت کردند.محمدی با بیــان این که تعدادی از 
قایق های صیادی نیز بدون مجوز هســتند، اظهار داشت: 
کمیته تســهیلات وظیفه شناسایی مشکل سوخت و عدم 

مجوز صیادان را برعهده دارد.
نماینده صیادان کیش، گفت: تعداد ۶۰ شناور فاقد پروانه 
بهره برداری هستند که تحت مدیریت تعاونی صیادان کیش 

فعالیت می کنند.
وی با اشاره به کمبود پارکینگ برای شناورهای قایق در 

اسکله صیادی، اظهار داشــت: چهار لاین برای قایق ها 
وجود دارد که هر لاین ظرفیت تعداد ۲۰ شــناور را دارد 
در حالی این که بیش از ۱۳۰ شــناور فعال در این منطقه 
داریم.همچنین توسعه پارک شناورهای صیادی در محوطه 
اسکله، نصب تجهیزات آتش نشانی و دوربین های مدار 
بســته و نظارت دقیق بر قایق هــای صیادی، تخصیص 
سوخت بنزین شناورهای لنج و قایق، معاف شدن صیادان 
از پرداخــت حق انبار در محوطه بنــدر، واگذاری زمین 
جهت احداث کارخانه یخ سازی، احداث سردخانه جهت 
نگداری ماهی های صیادان در اســکله صیادی، لایروبی 
ورودی اســکله، ساخت جایگاهی برای بارگیری یخ در 
ضلع شرقی اســکله و حذف واسطه گری از صید ماهی 
تا عرضه آن به مشتریان از جمله مشکلات صیادان کیش 

است.
به گزارش مهر ؛ گفتنی است در این دیدار معاونان و برخی 
از مدیران سازمان منطقه آزاد کیش، مدیران عامل شرکت 

های تابعه و بومیان جزیره کیش حضور داشتند.

با دستور سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش انجام می شود؛ 

تشکیل کارگروه برای حل مشکلات صیادان کیش 


